
نماینده مردم تبریز گفت: مردم با رای خود نشان دادند 
دیگران  از  بیشتر  را  هاشمی  الله  آیت  سلایق  و  ایده ها 
می پسندند و خواستار حضور ایشان هستند با اینهمه این 
موضوع، موضوعی سیاسی است. مسعود پزشکیان  با اشاره 
به رای بالای دو میلیون آیت الله هاشمی در انتخابات مجلس 
خبرگان اسفندماه و دوری ایشان از تریبون نماز جمعه تهران 

در چندسال گذشته، اظهار کرد: عده ای که نگاه آیت الله 
هاشمی را قبول ندارند، اگر تمام مردم ایران هم به ایشان 
رای بدهند، همچنان حاضر نیستند از مخالفت با ایشان 
دست بکشند. او گفت: باتوجه به تفاوت دیدگاه ها در فضای 
سیاسی کشور، اگر علاوه بر رای بالای مردم تهران به آیت الله 

هاشمی، هزار دلیل دیگر هم ...

روحانی در مراسم روز ملی هسته ای:

فرصتبرجام
دائمینیست

ولادت امام محمد باقر )ع( را تبریک می گوئیم

شنبه 21 فروردین 1395  30 جمادی الثانی 1437   9 آوریل 2016   شماره 3972  سال نوزدهم   500 تومان

آیت الله یزدی:

شاخصه های حوزه انقلابی مشخص شود

دبیرکل حزب اراده ملت:

رئیس جمهور دوزادهم روحانی است

جنجالتازهنادرقاضیپور

مسعود پزشکیان:

مردم خواستار بازگشت 
آیت الله هاشمی به نماز جمعه هستند

ازهاشمی رفسنجانی و امینی تا علم الهدی و جنتی

نامزدهای 
احتمالی ریاست 
مجلس خبرگان

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس عنوان کرد:

پرونده های قضایی 
در ایران ۲ برابر 
استاندارد جهانی

نتیجه حاصل شده از انتخابات پنجمین دوره مجلس 
خبرگان و حذف برخی چهره های شاخص موجب شده در 
مورد هیات رئیسه دوره جدید گمانه زنی هایی مطرح شود. 
در این میان گاهی از افرادی نام برده می شود که تاکنون 
برای رسیدن به صندلی ریاست خبرگان تلاشی نکرده 
بودند. هفتم خرداد دوره جدید مجلس خبرگان آغاز بکار 
خواهد کرد و مهم ترین دستور کار اولین اجلاسیه، تعیین 
هیات رئیسه و رئیس مجلس خبرگان است. از لیست 
نفر  هاشمی، 55  آیت الله  سرلیستی  با  مردم  خبرگان 
توانستند در انتخابات خبرگان پیروز باشند که از این میان 
16 نفر آن نامزد اختصاصی این لیست بودند و مابقی نیز 
مشترک با لیست های دیگر بودند. این امر موجب شده تا 
شخص آیت الله هاشمی و یا افرادی که او از آنها حمایت 
خواهد کرد، بتوانند در انتخاب رییس و هیات رییسه نقش 

مهمی ایفا کنند...

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس با انتقاد 
از حجم بسیار پرونده های قضایی در کشور، گفت: در کشور 
ما 2 برابر استاندارد جهانی پرونده در دستگاه قضایی است 
که هر قاضی ماهانه به 100 تا 120 پرونده رسیدگی می کند. 
حمیدرضا طباطبایی نائینی در توضیح اظهارات رئیس قوه 
قضائیه مبنی بر کمبود امکانات و قضات در دستگاه قضا، 
گفت: دستگاه قضا به نسبت از امکانات خوب و تشکیلات 
به  پرونده ها  ورودی  میزان  اما  است  برخوردار  موسعی 
دستگاه قضا با این امکانات تناسب ندارد. نماینده مردم 
سالانه  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در  نائین 
حدود 7 میلیون پرونده به محاکم دادگستری یا نهادهای 
قضایی وابسته به دادگستری مانند شوراهای حل اختلاف 
وارد می شود که این میزان پرونده با توجه به جمعیت 
کشور بسیار زیاد است، در واقع میزان پرونده های قضایی 
در کشور ما با تعداد پرونده های دستگاه قضایی کشور 

هندوستان برابری می کند...

7

7

2

2

روزنامهصبحایران

به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15228 مورخ 1394/6/8 در نظر دارد از طریق مزایده عمومی 
نسبت به پیش فروش واحدهای مسکونی مجتمع انارستان )واقع در میدان بسیج( با شرایط پرداخت به صورت

 70% نقد و 20% طی اقساط شش ماهه و 10% زمان انتقال سند طبق مشخصات ذیل اقدام نماید. 

سازمانتوسعهوعمرانشهرداریقم

سازمان توسعه وعمران شهرداری قم

آگهیمزایده)نوبتدوم(

رئیس نهاد قانونگذاری افزود: در ملاقات هایی که با برخی از مراجع تقلید صورت 
گرفت توضیحاتی درباره شرایط کشور، منطقه و بین الملل و همچنین مسائل 
اقتصادی ارائه شد و توصیه های مراجع عالیقدر ان شاءالله در مجلس و دولت 

پیگیری می شود.
دکتر علی لاریجانی در جمع خبرنگاران در قم در پاسخ به این سوال مبنی 
بر اینکه آیا در این دیدارها در خصوص مجلس آینده صحبتی شده است؟ گفت: 
موضوعی در این رابطه پیش نیامد که بحث شود. وی  با تاکید بر ضرورت حمایت از 
تولید، گفت: در حال حاضر نیازمندیم همه بخش ها و دستگاه ها هر کدام در حوزه 

کاری خود فضایی با ثبات، با امنیت و همراه با امیدواری را برای تولیدکنندگان 
فراهم کنند. لاریجانی گفت: با گروه ها و شخصیت ها در صنوف مختلف دیدارها و 

گفت وگوهایی داشتم و به صورت اجمالی مسائل در حوزه های مختلف 
بیان شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هنوز فضای رکود 
در کشور حاکم است،  ادامه داد: انتظار می رود یک حرکت 
جدی تر در این رابطه انجام شود که نیازمند پیگیری و تدابیر 

اجرایی مناسب است...

 علی لاریجانی با اشاره به دیدارهای خود با مراجع تقلید:

بحثی در مورد ریاست مجلس نشده است 
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 دلایل برقراری 
آتش بس دریمن

عربستان هفته گذشته در تغییرموضع گیری های ریاض 
علی رغم ادامه حملات از پایان جنگ یمن در آینده نزدیک 
خبرداده بود، خبر از آتش بس داده است. در همین حال، 

سخنگوی انصارالله یمن از توافق با عربستان برای ادامه آتش بس در طول نوار مرزی و 
توقف درگیری ها در برخی استان ها و جبهه های داخلی خبر داد. روزنامه الاخبار نیز با اعلام 
این خبر تاکید کرد دو طرف به ساختار اولیه ای برای توقف فراگیر جنگ در یمن دست 
یافته اند که حملات هوایی را نیز شامل می شود. اخیرا عربستان و انصارالله با آتش بس مرزی 
توافق کردند که از شدت درگیری ها در مرزهای دو کشور کاست. همچنین مسئولان 
ارشد عربستانی از جمله وزیر خارجه و وزیر دفاع این کشور مدعی شده بودند که هیئتی از 
انصارالله برای بررسی آتش بس در ریاض حضور دارد. از سوی دیگر، روزنامه الاخبار لبنان 
نوشت که جنبش انصارالله و ریاض به ساختار اولیه ای برای توقف فراگیر جنگ دست 
یافته اند که شامل توقف تدریجی عملیات نظامی در جبهه های داخلی است و حملات 
هوایی را نیز دربرمی گیرد. همچنین این اقدام با ادامه آتش بس مرزی و ازسرگیری تحویل 
اسرای دو طرف صورت می گیرد. به نوشته این روزنامه این توافق طی مذاکراتی در منطقه 
مرزی میان عربستان و یمن بین هیئت انصارالله با ریاست عبدالسلام و هیئت عربستانی 
صورت گرفت. منابع اگاه یمنی نیز احتمال دادند که نیروهای وابسته به ائتلاف عربستان در 
راستای توافق مذکور از شهر تعز خارج شوند. به گفته این منابع، احتمالا فراخواندن حمود 
المخلافی، فرمانده نیروهای متجاوز در تعز به ریاض در راستای همین توافق باشد. عربستان 
که برای جبران ناکامی پروژه های سعودی در سوریه و نگرانی از شکل گیری یک حکومت 
انقلابی در یمن به این کشور حمله کرد. عربستان در برخلاف محاسبات اتاق جنگ ارتش 
نتوانست با تجهیزات لوکس خود نیروهای مردمی یمن را در جنگ چریکی شکست دهد. 
گذشت زمان در جنگ ها مساله ای است که منجر به افزایش صعودی برخوردها می شود، 
این موضوع در مورد یمن باتوجه به سقوط قیمت نفت و هزینه های حمایت از معارضین 
سوری منجر به افزایش شدید هزینه های عربستان شد. عربستان که باکسری بودجه و 
هزینه های جنگ در تهاجم به یمن مواجه است با موج انتقادات بشردوستانه به دلیل کشتار 
مردم یمن نیز مواجه شده است. این موضوعات سعودی ها را وادار به پذیرش آتش بس و 
شکل گیری مذاکرات یمنی - یمنی شده است. مساله اساسی اینجاست که پذیرش یک 
حکومت انقلابی در یمن برای عربستان غیرقابل پذیرش است، بنابراین آنها به اشکال دیگر 

تلاش می کنند برخورد با نیروهای مردمی یمن را دنبال نمایند.
* سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس عنوان کرد:

پرونده های قضایی در ایران
 2 برابر استاندارد جهانی

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس با انتقاد از حجم بسیار پرونده های 
قضایی در کشور، گفت: در کشور ما ۲ برابر استاندارد جهانی پرونده در دستگاه قضایی است 

که هر قاضی ماهانه به ۱۰۰ تا ۱۲۰ پرونده رسیدگی می کند.
حمیدرضا طباطبایی نائینی در گفت وگو با خانه ملت در توضیح اظهارات رئیس قوه 
قضائیه مبنی بر کمبود امکانات و قضات در دستگاه قضا، گفت: دستگاه قضا به نسبت از 
امکانات خوب و تشکیلات موسعی برخوردار است اما میزان ورودی پرونده ها به دستگاه 
قضا با این امکانات تناسب ندارد. نماینده مردم نائین در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: سالانه حدود 7 میلیون پرونده به محاکم دادگستری یا نهادهای قضایی وابسته به 
دادگستری مانند شوراهای حل اختلاف وارد می شود که این میزان پرونده با توجه به 
جمعیت کشور بسیار زیاد است، در واقع میزان پرونده های قضایی در کشور ما با تعداد 

پرونده های دستگاه قضایی کشور هندوستان برابری می کند.
وی با بیان اینکه کار قضایی متناسب با امکانات موجود در کشور نیست، افزود: تشکیلات 
در دستگاه قضا به اندازه لازم توسعه نیافته البته کاهش پرونده های قضایی از جمله اقدامات 
موثر است که در بلند مدت می تواند محقق شود. طباطبایی نائینی یادآور شد: اقتصاد بیمار 
و عدم وجود ثبات اقتصادی، افزایش مشکلات اجتماعی و اعتیاد، قاچاق مواد مخدر، ارز و 
کالا سبب افزایش پرونده های قضایی شده که با برنامه ریزی بلند مدت در کشور و هماهنگی 
بین تمامی دستگاه ها کاهش حجم ورودی پرونده ها به دستگاه قضا امکان پذیر خواهد بود.

این نماینده مردم در مجلس نهم با تایید اظهارات رئیس قوه قضاییه مبنی بر کمبود 
امکانات و قضات در کشور، گفت: میزان رسیدگی قضات به پرونده ها در کشور ۲ تا ۲ و 
نیم برابر استاندارد جهانی است بدین معنی که قضات چه در کارهای ستادی یا دادگاه یا 

دادسرا ۲ تا ۲ برابر و نیم استاندارد جهانی فعالیت داشته و به پرونده ها رسیدگی می کنند.
وی ادامه داد: عدم تناسب بین پرونده ها و فعالیت بیش از اندازه قضات موجب طولانی 
شدن اوقات دادرسی، خستگی پرسنل، کاهش دقت در رسیدگی به پرونده ها و کاهش 
سلامت دستگاه قضا می شود، بنابراین در بودجه و برنامه ریزی ها باید اجازه استخدام کادر به 
قوه قضاییه داده شود تا به تناسب کار موجود با برنامه ریزی بهتر به پرونده ها رسیدگی کنند.

 هر قاضی ماهانه به 120 پرونده رسیدگی می کند
طباطبایی نائینی با بیان اینکه در کشورهای پیشرفته دنیا هر قاضی در ماه بین 3۰ تا 
4۰ پرونده بررسی می کند، گفت: در کشورهای همتراز ما این تعداد به 6۰ پرونده در ماه 

می رسد در حالی که در ایران قضات بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ پرونده را در ماه بررسی می کنند.
نماینده مردم نائین در مجلس نهم ادامه داد: در حال حاضر قضات در برخی دادگاه ها یا 
داسراهای تهران تا ۲5۰ پرونده را نیز رسیدگی  می کنند اما با در نظر گرفتن سرانه ماهانه 

بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ پرونده را شامل می شود که دو تا دو برابر و نیم استاندارد جهانی است.
 افزایش بودجه راهکار کوتاه مدت رفع مشکلات دستگاه قضا

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس نهم تصریح کرد: افزایش بودجه قوه 
قضاییه در لایحه بودجه سالانه جهت افزایش استخدام قضات هم از راهکارهای کوتاه مدت 
برای رفع مشکلات موجود است اما بهتر است در کنار این موضوع نسبت به کاهش پرونده ها 

در بلند مدت توجه ویژه تری داشت.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت؛ آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضائیه 
مشکلات اقتصادی و کمبود قاضی در دستگاه قضا را از عمده اشکالات در رسیدگی های 

قضایی دانست و گفت: محدودیت امکانات دامن قوه قضاییه را گرفته است.

نماینده مردم تبریز در مجلس تشریح کرد:

دلایل بازداشت های اخیر 
در شورای شهر و شهرداری تبریز

نماینده مردم تبریز در مجلس زدوبند برای جذب افراد در شهرداری را در کنار 
اختلاس های مالی یکی ازعلل بازداشت سه تن از اعضای شورای شهر تبریز دانست.

محمد اسماعیل سعیدی در گفت وگو با خانه ملت، درباره بازداشت سه تن از اعضای 
شورای شهر تبریز، افزود: واقعیت آن است که موضوع مفاسد اقتصادی همواره جزیی از 
دغدغه مردم بوده که رسیدگی به آن نیز مورد مطالبه آنها است. نماینده مردم تبریز، 
آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: در گذشته گزارشاتی مبنی بر برخی 
زدوبندها به دستگاه های مختلف رسیده بود که انتصاب هایی از سوی برخی اعضای شورای 
شهر در شهرداری تبریز تحت تاثیر این زدوبندها بوده است. این نماینده مردم درمجلس 
نهم، تصریح کرد: زمانی که شهر تبریز با جمعیت یک میلیون و 8۰ هزار نفری با ۱4 هزار نفر 
تحت مدیریت شهرداری اداره می شود طبیعی است که باید این حوادث تلخ نیز رخ دهد 
و شاهد این زدوبندها باشیم. وی یادآور شد: من به همه این زدوبندها آگاه بودم و طی نامه 
ای به دیوان محاسبات، این مسایل را گزارش کردم و درخواست داشتم که این نهاد نظارتی 
ورود جدی در این حوزه داشته باشد تا نظارت و ارزیابی دقیقی بر نحوه هزینه کرد شهرداری 
و مسایل مالی مرتبط با آن صورت گیرد. سعیدی افزود: بعد از این مکاتبات دیوان محاسبات 
اعلام کرد که با توجه به اینکه شهرداری و شورای شهر دولتی نیست این نهاد نمی تواند وارد 
عمل شود که ما نیز استدلال هایی در قبال اظهارات دیوان محاسبات آوردیم و خواستار 
ورود این نهاد شدیم که در نهایت دیوان محاسبات با بررسی های خود متوجه شد که 
اتفاقاتی خارج از قوانین رخ داده است. این نماینده مردم در مجلس نهم، تاکید کرد: بعد از 
ورود دیوان محاسبات، دیگر دستگاه های مسئول نیز اعم از استانداری و سازمان بازرسی 
نیز از دیگر حوزه ها به این بخش ورود کردند که به یکسری تخلفاتی رسیدند که نیازمند 
برخورد با متخلفان بود. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، گفت: حال باید 
برخورد قاطعی با متخلفان صورت گیرد تا این برخورد درس عبرتی برای افرادی باشد که 
به دنبال دور زدن قوانین هستند. به گزارش خانه ملت، طی هفته های اخیر دستگاه قضائی 
آذربایجان شرقی، پرونده های مربوط به عملکرد اعضای شورای اسلامی شهر تبریز را مورد 
بررسی و کنکاش قرار داده و پیشتر دو نفر از اعضای این شورا دستگیر شده اند. هفته 
گذشته نیز سومین عضو شورای اسلامی شهر تبریز پس از بازجوئی های اولیه بازداشت شد.

مسعود پزشکیان:

مردم خواستار بازگشت آیت الله هاشمی 
به نماز جمعه هستند

نماینده مردم تبریز گفت: مردم با رای خود نشان دادند ایده ها و سلایق آیت الله هاشمی 
را بیشتر از دیگران می پسندند و خواستار حضور ایشان هستند با اینهمه این موضوع، 

موضوعی سیاسی است.
به گزارش ایلنا، مسعود پزشکیان  با اشاره به رای بالای دو میلیون آیت الله هاشمی در 
انتخابات مجلس خبرگان اسفندماه و دوری ایشان از تریبون نماز جمعه تهران در چندسال 
گذشته، اظهار کرد: عده ای که نگاه آیت الله هاشمی را قبول ندارند، اگر تمام مردم ایران هم 
به ایشان رای بدهند، همچنان حاضر نیستند از مخالفت با ایشان دست بکشند. او گفت: 
باتوجه به تفاوت دیدگاه ها در فضای سیاسی کشور، اگر علاوه بر رای بالای مردم تهران به 
آیت الله هاشمی، هزار دلیل دیگر هم برای بازگشت ایشان به نماز جمعه تهران بیاوریم، آنها 
به هزار بهانه مانع می شوند. در واقع اگر ما به رای مردم احترام می گذاشتیم، باید به گونه ای 
دیگر عمل می کردیم. نماینده مردم تبریز در مجلس نهم خاطرنشان کرد: آنچه مسلم است، 
این نگاه ها در فضای سیاسی کشور وجود دارد و به راحتی اصلاح نخواهد شد. اگر منطق 
روشنی داشتیم، امروز باید فضا به گونه ای بود که هر کس با هر ایده ای، بتواند در میدان 
عمل آن دیدگاه را پیاده کند و بر اساس طرفدارانی که میان آحاد جامعه به ایده او جذب می 
شوند، امکان رشد داشته باشد. این نماینده اصلاح طلب مجلس یادآور شد: درست نیست 
اگر به قدرت رسیدیم، دیگران را به دلیل اینکه ایده متفاوتی دارند، تخریب کنیم. پزشکیان 
تصریح کرد: به هر حال نظر مردم این است که ایده ها و سلایق آیت الله هاشمی را بیشتر 
از دیگران می پسندند، اینکه آیا این مسئله می تواند فضا را برای بازگشت ایشان به نماز 
جمعه تهران هموار کند، یک بحث مهم است که باید به آن توجه شود، اما آنچه روشن است 
این است که مردم با رای شان اعلام کرده اند که نظر آیت الله هاشمی را بیشتر قبول دارند. 
البته ممکن است برخی این دیدگاه را نپسندد؛ چراکه فکر می کنند آیت الله هاشمی قرار 

است جای آنها را بگیرد لذا ممکن است به هر کاری دست بزنند تا مانع از این اتفاق شود.

بهروز نعمتی:

قرائت های خودخوانده کشور را 
دچار رادیکالیسم می کند 

 یک نماینده مجلس نهم گفت: قرائت های خودخوانده، مصادره به مطلوب و تحریف 
سخن بزرگان توسط عده ای، کشور را دچار رادیکالیسم کرده است.

بهروز نعمتی در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه صدای مردم در مجلس دهم باید رسا تر 
از قبل به گوش مسئولان برسد، اظهار داشت: صدایی که از مجلس دهم به گوش می رسد 
باید صدای مردم باشد اما تندرو ها و دلواپس ها نمی خواهند صدای مردم به گوش برسد؛ 
همچنانکه روز تصویب کلیات برجام شاهد بودیم مخالفان طرح برجام از تمام ابزارهای 

مشروع و غیرمشروع برای اعمال نظر هایشان استفاده کردند.
نماینده منتخب مردم تهران قرائت های خودخوانده از قانون را یکی مشکلاتی خواند 
که باید بیشتر به آن توجه شود و متذکر شد: قرائت های خودخوانده، مصادره به مطلوب 
و تحریف سخن بزرگان توسط عده ای، کشور را  دچار رادیکالیسم کرده است؛ حال آن که 
اقدام های خلاف قانونی و افراطی تندرو ها کمکی به کشور نخواهد کرد. او با بیان اینکه آزادی 
بیان و بیان آزادانه مواضع در جامعه حق مسلم همه ملت ایران است، یادآور شد: شرایط 

دستیابی به آزادی بیان به جز با برقراری حاکمیت قانون امکان پذیر نیست.
نعمتی با بیان اینکه معقتدم 4 سال آینده کشور نیاز به بسیج تمام امکانات جهت 
افزایش توسعه و رفع مشکلات معیشتی مردم دارد، خاطرنشان کرد: محور قراردادن توسعه 
کشور و دوری از هرگونه تنش سیاسی بیشترین خدمتی  که یک نماینده می تواند به 

کشورش بکند.

خطیب نماز جمعه تهران: 

همه باید در اجرای اقتصاد مقاومتی 
به دولت کمک کنند 

خطیب جمعه تهران گفت: همه باید در اجرای اقتصاد مقاومتی به دولت کمك کنند، تا 
کشور در این زمینه پس از یکسال به دستاورد ملموسی دست یابد. 

به گزارش ایرنا، آیت الله محمد امامی کاشانی در خطبه دوم نماز جمعه این هفته تهران 
با اشاره به نامگذاری سال 95 به عنوان اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل از سوی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی افزود: رهبر انقلاب اقتصاد مقاومتی را اولویت نخست دانستند و اگر ما در 
اقتصاد موفق شویم در مسایل فرهنگی، سیاسی و اجتماعی نیز موفق خواهیم شد.امام 
جمعه موقت تهران گفت: رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر جمعی از مسوولان تاکید کردند 
که دولت در اجرای اقتصاد مقاومتی محور است و باید همه به دولت کمك کنند.آیت الله 
امامی کاشانی گفت: آمریکا، دنباله روهایش و دشمنان همواره به دنبال نقطه ای هستند 
که از آن طریق علیه کشور اقدام کنند، به همین دلیل این موضوع بسیار مهم و قابل توجه 
است. خطیب جمعه تهران در ادامه سخنان خود یادآورشد: به خاطر خدا، عزت جمهوری 
اسلامی و نظام اسلامی بیاییم همه بر محور شخص رهبری یعنی محور فقاهت، عدالت، ورع 
و تقوا، محوریت تدبیر و جهان بینی باشیم.وی افزود: بدون حساب های خرده با هم بیاییم 
تمام منفعت ملت را حساب کنیم، ببینیم چه باید کرد و هر کسی چه کار می تواند بکند، 
این وظیفه و تکلیف ماست.آیت الله امامی کاشانی همچنین در بخش دیگری از خطبه ها 
گفت: برخی کشورها از جمله کشور چین کارگاههای و صنعت های کوچك را جمع کرده 
و بنگاه های عظیمی هم بر آنها نظارت و حکومت می کند، وام می دهند و می گویند این 

کار را بکنید، بر کار و فروش نظارت و صادر می شود.
وی ادامه داد دولت محترم که دنبال این مسایل و در جهت وام دادن است،  و کمیته 
امداد و نهادهای حمایتی دیگر نیز باید تشکیلاتی عمل کنند این که به یك نفر پول بدهند 
این شخص برود چیز دیگری بخرد نباشد، باید شغل را ایجاد کرد و این فرمایش پیامبر 
اکرم)ص( است و ما هم مسلمانیم.خطیب جمعه تهران در عین حال گفت: کشور و ملت 
ایران هر جا حضور داشت مشکل را از سر راه برداشت، از اول انقلاب هر جا ملت ما حضور 
داشت مشکل را برداشت اینها هم حضور می خواهد سرمایه داران هم باید در میدان حضور 
داشته باشند.آیت الله امامی کاشانی همچنین با تاکید بر اهمیت اشتغال زایی گفت : رهبر 
معظم انقلاب فرموده اند اگر صادقانه به دنبال اقتصاد برویم به جایی می رسیم و خدا کمك 
می کند.وی در عین حال افزود: اقتصاد، یك بحث فنی و علمی است؛ این را دانشمندان، 
دولت و کسانی که در این جهت حرکت می کنند همچون مجلس و دیگران باید انجام 
دهند، اما نکته ای که باید به آن توجه کرد، فرهنگ اسلام است که اسلام، بیکاری را نمی 
پسندد.خطیب جمعه تهران یادآورشد که در کشورمان که جوانان دارای تحصیلات عالیه و 

دانشگاهی دارد، باید مشاغل دانش بنیان ایجاد شود.

سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه تهران: 

قوه قضائیه بی رحمانه با مفسدان اقتصادی 
برخورد کند 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص موضوع اقتصاد مقاومتی گفت: در قوه 
قضائیه فعالیت های خوبی برای شفافیت در حوزه اقتصاد صورت گرفته اما باید بی رحمانه 

با مفسدان اقتصادی نیز برخورد کند. 
به گزارش ایرنا، محمد جواد ایروانی پیش از خطبه های نمازجمعه تهران به تبیین 
دیدگاههای خود در خصوص اقتصاد مقاومتی پرداخت و افزود: در قوه قضائیه کارهایی که 
به شفافیت می انجامد مثل طرح کاداستر در حال انجام است که این موضوع سو استفاده 
در نقل و انتقالات و تصرفات منابع طبیعی را کاهش می دهد و باید در مبارزه با مفاسد 
اقتصادی نیز سازمان یافته عمل کرد. وی با بیان اینکه در قوه قضائیه قضات پاکدامن 
بسیاری فعالیت می کنند، اظهار داشت: مفسدان اقتصادی شکردها و تکنیك هایی دارند که 
می گویند ما با بالا وصل هستیم که این موضوع در دستور کار قوه قضاییه است و باید بی 
رحمانه با آنها برخورد کند چون به هیچ جا وصل نیستند و فقط به پولشان وصل هستند و 

باید چون یك منکر بزرگ است با آنها برخورد شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه سخنان خود اصلاح عملکرد سیستم 
بانکی در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی را یك ضرورت دانست و گفت: قانون بانکداری بدون 
ربا قانون خوبی است.وی با بیان اینکه وام با نرخ های بالا برای تولید صرفه دار نیست، گفت: 
طبیعی است که 6۰ درصد منابع مالی بانکها صرف امور غیر تولیدی می شود ، اظهارداشت: 
باید تلاش شود بانکداری غیر ربا اجرایی شود، چرا که بانکداران می گویند باید سود متناسب 
با بازدهی فعالیتی شود که به آن وام داده می شود نه اینکه رقمی را تعیین کند که تولید را 
تحت الشعاع قرار دهد.وزیر اسبق امور اقتصادی و دارایی گفت: بانك ها باید در خدمت اقتصاد 

باشد نه اینکه اقتصاد تحت تاثیر بانك ها باشد.

محمد جواد ظریف:

مخالف دخالت خارجی 
برای تعیین آینده سوریه هستیم

وزیر خارجه کشورمان اظهار کرد که با همتای روس خود در مورد بحران سوریه، اجرای 
برجام و همکاری های دو کشور در شورای امنیت سازمان ملل رایزنی و گفت وگو کرده است.

 محمدجواد ظریف روز پنجشنبه بعد از دیدار با وزیرخارجه روسیه در باکو در جمع 
خبرنگاران ایرانی گفت: امروز اولین نشست سه جانبه ایران، روسیه و آذربایجان در سطح 
وزرای خارجه برگزار شد. ایده تشکیل این اجلاس سه جانبه در ملاقات چندی پیش 
روسای جمهور ایران و آذربایجان در تهران مطرح شد و امروز نیز اولین اجلاس در سطح 
وزرای خارجه برگزار شد. وی با بیان این که: در حال برنامه ریزی هستیم که این اجلاس 
در سطح سران برگزار شود به برخی از محورهای مذاکرات بین 3 دیپلمات ایرانی، روسی و 
آذربایجانی در جلسه باکو اشاره کرد و افزود: ترانزیت و گمرک یکی از مهمترین محورهای 
رایزنی و گفت وگو بود. وزیر خارجه کشورمان همچنین با بیان این که »در این جلسه در 
زمینه مبازره با تروریسم، افراطی گری، گسترش همکاری ها ی فرهنگی و تسهیل روادید 
بین سه کشور و همچنین لزوم مبارزه با قاچاق مواد مخدر گفت وگو کردیم« به دیدارش با 
وزیرخارجه روسیه بعد از پایان این اجلاس اشاره کرد و افزود: در این دیدار در مورد بحران 
سوریه، اجرای برجام و همکاری دو کشور در شورای امنیت سازمان ملل برای جلوگیری از 
برخی سوءاستفاده ها و همچنین تقویت اجرای برجام جهت فشار به کشورهای طرف مقابل 
در راستای اجرای تعهدات شان رایزنی و گفت وگو کردیم. وی با اشاره به رایزنی های مقامات 
مختلف کشورمان در مورد بحران قره باغ با مقامات دوکشور آذربایجان و ارمنستان گفت: 

امیدواریم آتش بس ایجاد شده ادامه پیدا کند. 
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان در بخش پایانی صحبت های خود با بیان این که 
»در زمان مناسبی نشست سه جانبه روسای جمهور ایران، آذربایجان و روسیه برگزار خواهد 
شد«، تصریح کرد: در گفت وگویی که با آقای لاوروف درمورد سوریه داشتیم بر ضرورت 
گسترش همکاری های دو کشور در زمینه حل این بحران تاکید کردیم و این که باید 
مشورت ها در این زمینه ادامه پیدا کند، با افراطی گری و تروریسم باید مقابله شود و هر دو 
کشور معتقدند که باید مردم سوریه در مورد آینده کشورشان تصمیم بگیرند. ما مخالف 

دخالت خارجی برای تعیین آینده سوریه هستیم.

یادداشت

اخبـــار

در  افزود:  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
ملاقات هایی که با برخی از مراجع تقلید 
شرایط  درباره  توضیحاتی  گرفت  صورت 
همچنین  و  الملل  بین  و  منطقه  کشور، 
توصیه های  و  شد  ارائه  اقتصادی  مسائل 
مراجع عالیقدر ان شاءالله در مجلس و دولت 

پیگیری می شود.
دکتر علی لاریجانی در جمع خبرنگاران 
در قم در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه 
آیا در این دیدارها در خصوص مجلس آینده 
صحبتی شده است؟ گفت: موضوعی در این 

رابطه پیش نیامد که بحث شود.
از  حمایت  ضرورت  بر  تاکید  با  وی  
تولید، گفت: در حال حاضر نیازمندیم همه 
بخش ها و دستگاه ها هر کدام در حوزه کاری 
خود فضایی با ثبات، با امنیت و همراه با 
امیدواری را برای تولیدکنندگان فراهم کنند.

لاریجانی گفت: با گروه ها و شخصیت ها 
در صنوف مختلف دیدارها و گفت وگوهایی 
در  مسائل  اجمالی  صورت  به  و  داشتم 

حوزه های مختلف بیان شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه هنوز فضای رکود در کشور حاکم 

است،  ادامه داد: انتظار می رود یک حرکت 
جدی تر در این رابطه انجام شود که نیازمند 

پیگیری و تدابیر اجرایی مناسب است.
به  توجه  با  گفت:  لاریجانی  دکتر 
فرمایشات مقام معظم رهبری که فرمودند 
ستادی برای اجرای اقتصادی مقاومتی در 
نظر گرفته شود تا کار با تحرک بیشتری 
گذشته  سال   ۲ حدود  در  شود،  انجام 
فرا  ستاد  تشکیل  برای  قانونی  مصوبه ای 
سیاست های  اجرای  با  رابطه  در  قوه ای 
اقتصاد مقاومتی وجود داشته تا با همبستگی 
و حمایت همه جانبه کار انجام شود و در این 
زمینه با مسئولیت معاون اول رئیس جمهور 

کارها آغاز شده است.
 بعد از مذاکرات هسته ای 

باید رونق در اقتصاد به وجود آید
مذکور  مسئله  افزود:  مجلس  رئیس 
یک موضوعی است که باید به طور جدی 
پیگیری شود و بعد از مذاکرات هسته ای باید 
رونق در اقتصاد به وجود آید یعنی در فضای 
از مناقشات، روی  امیدوار کننده و خالی 
پیشرفت اقتصادی تمرکز وجود داشته باشد.

دکتر لاریجانی گفت: مقام معظم رهبری 

در پیام نوروزی خود اولویت اول کشور را 
موضوع  این  و  دانستند  اقتصادی  مسائل 
روی مسائل فرهنگی و آسیب های اجتماعی 
تاثیرگذار است بنابراین باید به صورت جدی 
پیگیری شود و صدا و سیما و سایر رسانه ها 
به این مهم توجه جدی داشته باشند و فضا 
را به سمت ثبات، امیدواری و انگیزه مند 
کردن سوق دهند تا زمینه سرمایه گذاری 

بیشتر فراهم شود.
اگر  افزود:  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
می خواهیم مشکل اشتغال حل شود بدون 
پذیر  امکان  موضوع  این  سرمایه گذاری 
نیست و با توجه به اینکه در حال حاضر یک 
حرکت در صحنه بین الملل آغاز شده باید با 
تشویق، رفع مسائل آن پیگیری شود؛ البته 
باید مراقبت شود تا دیگران تعدی نکنند و 
آمریکایی ها زورگویی نکنند که وظیفه یک 
سری از دستگاه ها توجه به این موضوع 
است. دکتر لاریجانی افزود: دستگاه های 
تبلیغی و سیاسی زمینه کار را فراهم کرده و 
بخش های اقتصادی را پشتیبانی کنند؛ البته 
در بودجه پیش بینی هایی صورت گرفته تا 
سرمایه گذاری بیشتری انجام شود و صادرات 

برای  بودجه  در  افزود:  وی  شود.  تشویق 
آبرسانی و انجام آبیاری تحت فشار با توجه 
به شرایط اقلیمی امکاناتی در نظر گرفته 
شده و سعی شده از بخش تولید حمایت 
شود و به دولت اجازه داده شده پروژه های 
عمرانی را به بخش خصوصی واگذار کنند 
و ان شاءالله این موضوعات سندی برای رفع 

مشکلات کشور شود.
حال  در  کرد:  تاکید  لاریجانی  دکتر   
حاضر نیازمندیم همه بخش ها و دستگاه ها 
با  فضایی  خود  کاری  حوزه  در  کدام  هر 
ثبات، با امنیت و همراه با امیدواری را برای 
تولیدکنندگان فراهم کرده و حمایت لازم را 

انجام دهند.
اسلامی گفت:  رئیس مجلس شورای 
برخی از دوستان از نوع مالیات بخش تولید 
ابراز نگرانی دارند و معتقدند در وضعیت 
رکود نباید به این میزان به بخش تولید 
فشار وارد شود که البته این یک نکته است و 
شرایط باید به نحوی باشد که تولیدکنندگان 
تنفس داشته باشند، همچنین در خصوص 
همدانی  نوری  الله  آیت  بانکی  مشکلات 

اشاراتی داشتند که پیگیری می شود.

 علی لاریجانی با اشاره به دیدارهای خود با مراجع تقلید:

بحثی در مورد ریاست مجلس نشده است 

رئیس جمهور گفت: در فکر افراطی 
هیچ گاه نباید با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی مذاکره و یا با سازمان ملل همکاری 
کرد؛ حتی فکر افراطی به ما می گوید به 
هیچ کس اعتماد نکنیم؛ فکر افراطی به ما 
می گوید به همسایگان و حتی دوستان هم 
اعتماد نکنید اما اندیشه اعتدالی به ما می 

گوید رویکرد ما رویکرد معتدلی باشد.
حسن  المسلمین  و  حجت الاسلام 
مراسم  در  پنجشنبه  روز  صبح  روحانی 
رونمایی از  ۱۲ دستاورد هسته ای با تبریک 
هسته ای  فناوری  ملی  روز  فرارسیدن 
شهدای  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  و 
هسته ای، گفت: ۲۰ فروردین امسال حال 
و هوای دیگری دارد، زیرا امسال در شرایط 
جدیدی این روز را جشن می گیریم که 

حق ملت ایران در فناوری هسته ای از سوی مجامع جهانی و 
سازمان های بین المللی به رسمیت شناخته شده است.

به  فروردینی هست که جهان  امسال ۲۰  افزود:   وی 
صلح آمیز بودن فناوری هسته ای ایران اعتراف کرده و امسال 
۲۰ فروردینی است که دنیا همکاری با ایران را در زمینه 

فناوری هسته ای آغاز کرده است.
موفقیت دیپلمات هایمان در تاریخ ثبت می شود

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه سال 94 سالی 
تاریخی و به یادماندنی برای ملت ایران و حتی در تاریخ 
دیپلماسی جهان خواهد بود، اظهار داشت: سال گذشته سالی 
بود که به جهانیان اعلام کردیم باید به قدرت نرم، بیش از 
قدرت سخت توجه داشت؛ سالی بود که همه جهانیان دیدند 

منطق، استدلال و میز مذاکره بر قدرت و فشار پیروز است.
دیپلمات های  موفقیت  کرد:  بی تردید  اضافه  روحانی 
کشورمان در مذاکرات هسته ای به عنوان یکی از مهمترین 
روزهای دیپلماسی کشور ثبت خواهد شد چرا که مردم ما در 

سایه اعتدال آن را به ثمر رساندند.
وی با بیان اینکه اعتدال به ما می گوید نه همه جا به 
دیگران اعتماد کرده و نه همه جا به دیگران بدبین باشید، 
تصریح کرد:  اعتدال به ما می گوید این چنین نیست که همه 
مسائل صرفا با مذاکره حل شود اما این چنین هم نخواهد بود 
که با مذاکره نتوانیم هیچ یک از مسائل مهم را به ثمر برسانیم.

در فکر افراطی نباید با آژانس مذاکره
 یا با سازمان ملل همکاری کرد

رئیس جمهور با اشاره به سخنان رهبری مبنی بر این که 
روزگار ما روزگار همه چیز است و از همه ابزار و وسائل مان 
باید به خوبی و درستی استفاده کنیم، خاطرنشان کرد:  افراط 
همه جا برای ما مضر است به ویژه در اندیشیدن و فکر کردن 

و بزرگترین خطر را برای جامعه می آفریند.
روحانی با بیان اینکه در فکر افراطی هیچ گاه نباید با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی مذاکره یا با سازمان ملل همکاری کرد، 
ابراز داشت: حتی فکر افراطی به ما می گوید به هیچ کس 
اعتماد نکنیم؛ فکر افراطی به ما می گوید به همسایگان و حتی 
دوستان هم اعتماد نکنید اما اندیشه اعتدالی به ما می گوید 

رویکرد ما رویکرد معتدلی باشد.
وی اضافه کرد:  رویکرد اعتدالی می گوید هم با دنیا باید 
حرف بزنیم و هم باید برای خود اتکایی تلاش کنیم؛ علاوه 
بر آن هم به فناوری خودمان تکیه کنیم و هم برای پیشرفت 

فناوری با دنیا تعامل کنیم.
وی ادامه داد: شدنی است که در یک کاری انسان به این 
نتیجه برسد اما با چه هزینه ای و در چه مدتی. ممکن است 
یک نوجوان بگوید من نیازی به مدرسه و معلم و استاد ندارم. 
خودکفایی و خوداتکایی. به خودم باید متکی باشم. خودم 
می نشینم و فکر می کنم حتی اگر کتاب بردارم به نوشته 

دیگری اتکا کردم. این تفکر افراطی است.
رئیس دولت یازدهم با بیان اینکه ما هم باید خود تلاش 
کنیم و هم از تجربه دیگران استفاده کنیم و با دیگران در حال 
تعامل باشیم، عنوان کرد: مگر امروز که ده ها کمپانی کنار هم 
با ایجاد یک شرکت بزرگ و واحد کار را شروع می کنند مگر 
عقل شان را از دست داده اند. یک کمپانی در موتور ماشین 
پیشرو است ، یک کمپانی در بدنه یکی در بازاریابی همه با هم 
ماشین ارزان تر با کیفیت بهتر و با بازار عمیق تر ایجاد می کنند 

و جنس خود را صادر می کنند.
اعتدال اساس پیشرفت یک ملت است

روحانی با تاکید بر اینکه اعتدال اساس پیشرفت یک 
ملت است، بیان کرد: اسلام بنایش بر اعتدال است. قرآن 
هم می گوید »و کذالک جعلناکم امه وسطا« ما امت وسط 
هستیم و اعتدال را می پذیریم و پذیرفته ایم. با اعتدال، با 
هزینه ای کمتر و از طریقی مستقیم تر و کوتاه تر به هدف 
می رسیم. اعتدال یعنی رویکرد ما نسبت به جهان رویکردی 

میانه و متوازن باشد.  
مبنای ما با 1+5 براساس راستی آزمایی است

وی با بیان اینکه ما نمی توانیم صد در صد به دیگری 
اعتماد کنیم و نمی توانیم هم صد در صد نسبت به کسی 

بدبین باشیم، یادآور شد: در همین موافقت هسته ای ما با 
دنیا نه بنای ما در مقابل ۱+5 بر مبنای اعتماد صد در صد به 
دنیا است و نه آنها بنایشان با ما چنین است. مبنای آنها با ما 
راستی آزمایی است و مبنای ما با آنها نیز راستی آزمایی است

رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه قدم به قدم 
با نظارت دقیق کار را پیش می بریم، گفت: ما در زندگی 
شخصی مان هم همین هستیم شما با دوست صمیمی خود 
نیز این چنین هستید. کلام رفتارش مورد پایش شماست. 
به دوست صمیمی می گوئید ما از شما گله داریم که چرا 
این چنین گفتی و کردی. ما همیشه در حال نظارت دقیق 

بر هم هستیم.
روحانی ادامه داد: مگر می شود گفت من نسبت به دیگر 
و  توجه  بدون  کشورها چشم بسته چک سفید می دهم. 

نظارت ما باید در مقام عمل اعتمادآفرینی کنیم.
سخنان ما نباید ایران هراسی از بین رفته را زنده کند

وی با یادآوری تلاش دشمنان برای ترویج ایران هراسی 
گذشته  سال های  طول  در  ما  دشمنان  داشت:  اظهار 
ایران هراسی را تبلیغ کرده اند و گاهی متاسفانه ایران هراسی را 
در ذهن برخی از جوامع به باور رسانده اند. در تبلیغات از ایران 
هراسی سخن گفته اند. کار دولت تدبیر و امید در طول این 
دو و نیم سال بر این مبنا بوده تا ایران هراسی را با شکست 
مواجه کند تا دنیا به ایران اعتماد کند. با این ملت بزرگی 
که به ناروا در سال های گذشته قضاوت کرده اند. نباید امروز 
سخن ما دومرتبه آن ایران هراسی شکست خورده از بین رفته 

را دومرتبه زنده کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه ما برای هیچ کشوری تهدید 
نیستیم، تصریح کرد: ما نسبت به هیچ کشوری نه تهدید 
می کنیم و نه برنامه تهدید داریم و نه برنامه فشار داریم. ما 
در طول 37 سال بعد از انقلاب نه به کشوری تجاوز کردیم 
و نه کشوری را تهدید کردیم بلکه فقط آنگاه که به ناروا به ما 

حمله شد دفاع کردیم.
قبول داریم روزگار ، روزگار همه چیز است

روحانی با بیان اینکه ما باید صاحب قدرت باشیم، تاکید 
کرد: هر کشوری در مقابل تهدیدات احتمالی باید قدرت خود 
را تقویت کند. ما می دانیم گاهی قدرت سخت موثر است 
و گاهی نرم. ما معتقد به قدرت هوشمند هستیم. ما قبول 
داریم روزگار، روزگار همه چیز است. در عین حال ما برای 
هیچ کشوری تهدید نیستیم و علیه هیچ کشوری برنامه ریزی 

نکردیم و نخواهیم کرد.
وی با بیان اینکه ما امنیت منطقه و همسایگان را امنیت 
خودمان می دانیم، خاطرنشان کرد: اگر همسایه ما امنیت 
نداشت مرزهای ما هم نخواهد داشت. کشور ما هم امنیت 
ندارد. هر گونه قدرت نظامی و سلاح ما برای ایجاد امنیت در 
کشور ما و در منطقه است. همه کشورهای همسایه ما باید به 
این نکته توجه کنند که ایران برنامه اش حمایت از همسایگان 

و حمایت از کشورهای اسلامی است.
به گزارش ایلنا، رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان 
اینکه ایران برای هیچ کشوری تهدید نیست، یادآور شد: ایران 
هیچ گاه به هیچ کشوری تجاوز نکرده و نخواهد کرد؛ البته 
ایران در مواقع لازم با استفاده از سخت افزار و یا نرم افزار از 
حقوق خود استفاده می کند؛ مانند دوران دفاع مقدس که 
ابتدا از طریق نرم افزار و بعد از طریق سخت افزار از خود دفاع 

کردیم.
ظریف و یارانش از حقوق مردم ایران دفاع کردند

روحانی با بیان اینکه سال 94 سال نمایش قدرت نرم ایران 
بود، ابراز داشت: ما به هنرمندی های خود افتخار می کنیم؛ 
چه این هنرمندی و فناوری در میدان فناوری هسته ای باشد 
و چه این هنرنمایی در میدان فناوری دیپلماسی کشور باشد؛  

ما به هر دوی این قدرت افتخار می کنیم.
همه  و  ما  هسته ای  دانشمندان  اگر  داد:   ادامه  وی 
دانشمندان بزرگ کشور به خاطر خدمات شان محبوب مردم 
هستند، همه دیپلمات های ما نیز به خاطر دفاع از حقوق 
ملت در مذاکرات، محبوب ملت اند. دکتر محمدجواد ظریف 
مخترع نبود تا چیزی اختراع کند اما با یارانش از حقوق ملت 
ایران دفاع کرد؛ ملت ما به همه افتخارات خودش افتخار 

می کند.
همه  کرد:  تاکید  رئیس جمهور 
دانشمندان و بزرگان ایران از جمله زکریای 

رازی، ابن سینا و... افتخار ایران هستند. 
اگر تفکر ما برد - باخت بود، 90 سال 

دیگر هم به پیروزی نمی رسیدیم
روحانی با بیان اینکه کار بزرگی که 
در برجام انجام شد، با همراهی ملت انجام 
شد، عنوان کرد: ابتدا ملت با حمایت و 
انسجام و با رأی خود در خرداد 9۲ مسیر 
را هموار کرد؛ ملت ما دولتی را روی کار 
آورد که رویکرد آن نسبت به جهان تعامل 
سازنده بود و اگر این رویکرد نبود ما به 

برجامی نمی رسیدیم.
با بیان اینکه  ملت ما به دولتی  وی 
رأی داد که تفکرش در مذاکرات جهانی 
برد - برد بود، گفت: این پایه موفقیت ماست، اگر تفکر ما 
برد - باخت بود. سال 94 که هیچ، 9۰ سال دیگر هم به 
پیروزی نمی رسیدیم. ملت ما قدم اول را برداشت و رهبری 
مقتدر کشور نیز که همواره راهنمای ما بود و در خرداد 9۲ 
هم او ما را راهنمایی کرد و او گفت این آرا حق الناس است. 
در مذاکرات هسته ای هم او حمایت کرد و او تدبیر کرد و اگر 
دولت ما دولت تدبیر و امید بود هم تدبیر را از او آموختیم 

و هم امید را.
رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه دیپلمات های 
ما در مذاکرات کار بزرگی را به ثمر رساندند، اظهار داشت: 
وزارت امور خارجه و در مقطعی وزارت دفاع، برای به ثمر 
رسیدن مذاکرات تلاش کرده و همه دست به دست دادند. 
اگر دکتر ظریف و دکتر دهقان دست به دست هم نمی دادند 

امروز در این نقطه نبودیم.
روحانی با بیان اینکه امروز، روز استفاده از فرصت های به 
وجود آمده است، یادآور شد: در سال 94 فرصت سازی شد 
و همه دست به دست هم دادیم و یک فرصتی را ساخته 
شد. من می خواهم این نکته را بگوئیم ولو اینکه ممکن است 
لحن و عبارت به گونه ای باشد که برخی فکر کنند در این 
زمینه افراط و تفریطی وجود دارد. فرصتی که برجام برای ما 
به وجود آورده ، دائمی و ابدی نیست همان طور که ابر بالای 

سر ما دائم نمی ماند.
وی با بیان اینکه برجام امروز یک فرصت بزرگ برای ملت 
ما در زمینه جذب فناوری و در زمینه مسائل اقتصادی و 
تعامل با جهان و جذب سرمایه و وحدت بیشتر و اتحاد درون 
کشور را فراهم کرده است، تصریح کرد: اگر خدای ناکرده 
عده معدودی موفق شوند و نگذارند ما به خوبی از این فرصت 
استفاده کنیم این فرصت باز نمی گردد. ما باید امروز همه 
هنرمندی خود را به کار ببریم و از فرصت به وجود آمده برای 

پیشرفت و تعالی کشور استفاده کنیم.
فناوری  برای  هم  برجام  از  بعد  زمان  جمهور  رئیس 
امروز  شما  کرد:  خاطرنشان  است،  فرصت  هم  هسته ای 
فرصت به دست آورده اید تا یو.اف 6 و آب سنگین بفروشید. 
میله سوخت می سازید. با همکاری با کشورهای دیگر از 
جمله کشورهای ۱+5 یه حول قوه الهی قادر خواهیم بود 
در سوخت راکتور قدرت خودکفا شویم. ما امروز می توانیم از 

کشورهای دنیا کیک بخریم.
درشت گویی و حرف های بی پایه هنر نیست

روحانی اضافه کرد: ما امروز فرصت یافته ایم در زمینه 
فناوری هسته ای از فناوری های کشورهای دیگر هم استفاده 
کنیم و آن فناوری ها را جذب کنیم. اگر کسی فکر می کند 
علم مرز دارد اشتباه می کند. اگر فکر می کند فناوری مرز دارد 
اشتباه می کند یا اقتصاد و سیاست مرز دارد ، اشتباه می کند.

وی با بیان اینکه ما باید در ارتباط صحیح و درست با همه 
جهان به ویژه دوستان و وهمسایگانمان باشیم و از این ارتباط 
بهره بگیریم و بهره بدهیم نه اینکه ترس را بیفشانیم و درو 
کنیم، ابراز داشت: درشت گویی و حرف های بی پایه که هنر 
نیست. امروز فرصت بسیار خوبی برجام برای ملت ما به وجود 
آورد. امروز رهبری رهبر انقلاب و هدایت های معظم له فرصت 

خوبی برای ما به وجود آورده است.
رئیس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: امروز در کشور ما 
وحدت و انسجام ملی فرصت خوبی برای ما به وجود آمده 
است. نگاه جدید جهان به ایران فرصت خوبی برای ما به 

وجود آورده تا از فرصت به خوبی استفاده کنیم.
در سال اقتصاد مقاومتی باید همدلی را ادامه بدهیم

روحانی با بیان اینکه مردم ایران همه ما برادریم و در کنار 
هم قرار داریم، عنوان کرد: ما مسلمانان با یکدیگر برادریم. 
همه کشورهای همسایه دوستی و برادری با هم داریم. ما باید 
از این فرصت به خوبی برای پیشرفت کشور استفاده کنیم. 
در سال اقتصاد مقاومتی همچنان مثل پارسال باید همدلی 

را ادامه بدهیم.
وی ادامه داد: بی تردید از این فرصت می توانیم شاهد 
آبادانی بیشتر ایران و رفاه مردم و تعالی کشور در زمینه های 

مادی و معنوی باشیم.

روحانی در مراسم روز ملی هسته ای:

فرصت برجام ، دائمی نیست
اخبار

نوذر شفیعی

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در بعد حل 
اختلاف در دولت یازدهم اختلاف کمتری میان مجلس 
و دولت داشتیم و جزء مساله بانک مرکزی مساله ای 

وجود نداشته است.
به گزارش ایرنا، محسن رضایی روز پنجشنبه در دیدار 
آیت الله مکارم شیرازی از مراجع تقلید افزود: مساله 
ریاست بانک مرکزی از مسائل باقی مانده از دولت قبل 
بود که رئیس جمهوری وقت معتقد بود تعیین رئیس 
بانک مرکزی کاملا باید زیر نظر دولت باشد اما مجلس 
اعتقاد داشت تصمیم جمعی سه قوه باید منجر به تعیین 
رئیس بانک مرکزی شود از این رو شورای نگهبان وارد 
مساله شد ولی در زمان دولت گذشته فرصت پیگیری 

پیدا نکردیم.
وی ادامه داد: درحال حاضر بانک مرکزی زیر نظر 

دولت است ولی قید و بندهایی گذاشتیم که تحت هر 
شرایط عوض نشود و ریاست بانک مرکزی حداقل به 

مدت پنج سال باشد.
رضایی با اشاره به اینکه مجمع تشخیص مصلحت 
می  نظام  کلی  های  گذاری  سیاست  تدوین  به  نظام 
پردازد، بیان داشت: این سیاست گذاریها پس از تصویب 
در مجمع با حوصله و حساسیت زیاد از سوی رهبر معظم 

انقلاب بررسی می شود.
وی یادآور شد: سال گذشته سیاست های محیط 
زیست از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب 
شد و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست این سیاست 
استقبال  مورد  که  کرد  ارائه  پاریس  اجلاس  در  را  ها 

کشورهای مختلف قرار گرفت.
ماموریت های  از  بیان داشت یکی دیگر  رضایی 

سیاست  تصویب  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
سیاست   ۱۱5 که  بود  توسعه  ششم  برنامه  های 
پیشنهاد کردیم که رهبر معظم انقلاب 85 سیاست 

را پذیرفتند.
وی گفت: براساس اصل ۱۲۰ قانون اساسی نظارت بر 
حسن سیاست های کلی نظام برعهده مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است که بر این اساس رهبر معظم انقلاب 
این اختیار را به مجمع داده اند که بررسی شود طی ۱۰ 
سال گذشته سیاست های اصل 44 تا چه میزان اجرا 

شده است.
وی افزود: امسال نیز بر روند اقتصاد مقاومتی در کشور 
نظارت خواهیم کرد و نتیجه نظارت را تقدیم رهبر معظم 
انقلاب می کنیم و این گونه نظارت ها باعث می شود 

سیاستها عملیاتی تر شود.

محسن رضایی:

 در دولت یازدهم اختلاف کمتری میان مجلس و دولت داشتیم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,563,000یک مثقال طلا

1,053,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,260,000سکه بهار آزاد ی

10,270,000سکه امامی

5,420,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

یک عضو انجمن اقتصاددانان ایران، با رد ادعای 
کاهش تورم و رسیدن به رقم ۱4 درصد گفت: با 
توجه به حقوق و دستمزدهای مشخص شده در سال 
۱395، فقر در ایران گسترده تر می شود و درصورت 
افزایش فروش نفت و جذب سرمایه گذاری خارجی 
7 درصد و در غیر این صورت 3۲ درصد از توان خرید 

مردم در سال جاری کاهش پیدا می کند.
پرویز جاوید در گفت و گو با جماران، با تاکید بر 
مشکلات اعتباری که دولت با آن مواجه است و با 
اشاره به این که بر اساس آمار در سال گذشته ۱8 
درصد از توان خرید مردم کاسته شده است، گفت: 
طبقه کارگر جامعه، کسانی هستند که کاهش و 
افزایش تورم را به راحتی احساس می کنند و این 

افراد می گویند که خبری از کاهش تورم نیست.
 وی با تاکید بر این که تورم کاهنده نداشته ایم، 
درمورد عدالت افزایش ۱4 درصدی دستمزد کارگران 
در سال ۱395 با توجه به وجود قانون مبنی بر لزوم 
افزایش دستمزد متناسب با نرخ تورم، تصریح کرد: 
شاخص دستمزدها باید براساس شاخص تورم باشد 
همانگونه که دولت می گوید و افزایش ۱4 درصدی 
دستمزد کارگران بر اساس مبنایی است که دولت و 
کارفرما گذاشته اند اما تورم ۱4 درصد به نظر نمی 

رسد. 
این عضو انجمن اقتصاددانان ایران با تاکید بر این 
که کاهش تقاضا برای خرید در پی کاسته شدن توان 
خرید مردم باعث کم شدن تورم شده است، گفت: 
مردم پول برای خرید نداشتند و کاهش توان گذران 
زندگی موجب پرشدن انبارها و کم شدن تورم شده 

است.
 جاوید با اشاره به رکود موجود در بازار، گفت: پایه 
تورم ۱4 درصدی منطقی نیست چرا که مردم نمی 
توانند کاهش تورم را لمس کنند. در سال جاری 
وضعیت گرانی بدتر از سال گذشته خواهد بود و 
انصافی  بی  قدری  درصدی  دستمزد ۱4  افزایش 

است.

 کارگران تب را به جای مرگ برگزیدند
دستمزد  درصدی  افزایش ۱4  به  اشاره  با  وی   
کارگران و تعیین پایه حدود 8۰۰ هزار تومان که با 
حق سنوات، اولاد، بیمه و ... به حدود یک میلیون و 
۱۰۰ هزار تومان می رسد، اظهار کرد: درحالی که 
به گفته مرکز آمار خط فقر ۲میلیون و 7۰۰ هزار 
تومان است، تعیین افزایش ۱4 درصدی دستمزد کار 
درستی نبوده است. ۱میلیون و ۱۰۰ هزار تومان کجا 

و ۲میلیون و 7۰۰ هزار تومان کجا؟
 این عضو انجمن اقتصاددانان ایران با تاکید بر این 
تعیین دستمزد 3 گروه کارفرما،  برای  که همواره 
کارگر و دولت حضور پیدا می کردند، تاکید کرد: 

این افزایش ۱4 درصدی دستمزد در سال ۱395 را 
به جامعه کارگری تحمیل کردند؛ فضایی ایجاد و به 
کارگران گفته شد، تولید نداریم و اگر بخواهیم به 
شما دستمزد دهیم، در کارخانه بسته و شما احراج 
می شوید؛ کارگران را ترساندند و آن ها هم بین تب 

و مرگ، تب را برگزیدند.
 لزوم پذیرش گسترش فقر در ایران و فائق 

آمدن فقر بر تورم
 جاوید با تاکید بر این که میزان درنظر گرفته برای 
افزایش دستمزد کارگران در سال 95، درست نبود، 
جاری  سال  در  تورم  دولت،  وعده  برخلاف  افزود: 
افزایش پیدا می کند. در سال گذشته رکود، فقر و 

نبود تقاضای خرید از سوی مردم بر تورم فائق شده 
است.

 وی با تاکید بر این که باید قبول کرد فقر در ایران 
گسترش پیدا کرده است، گفت: با توجه به حقوق و 
دستمزدهای مشخص شده برای سال ۱395، این 

شکاف بزرگ تر می شود.
به  اشاره  با  ایران  اقتصاددانان  انجمن  عضو  این   
سال  در  مردم  خرید  قدرت  درصدی   ۱8 کاهش 
گذشته، گفت: همانگونه که مشاهده شد، شب عید 
نیز خبری از رونق بازار نبود و همه کاسب ها دم 
از عدم تمایل مردم به خرید می زدند؛ درست می 
گفتند چرا که توان خرید مردم حدود ۲۰ درصد 

کاسته شده بود.
 وی تصریح کرد: اگر در سال جاری فروش نفت 
همانگونه که آقای زنگنه وعده داده است، افزایش 
نیابد و سرمایه گذاری خارجی صورت نگیرد، 3۲ 
درصد از توان خرید مردم کاسته خواهد شد. در غیر 
این صورت و در شرایط جذب سرمایه گذار و فروش 
4میلیون بشکه ای نفت، توان خرید تنها 7 درصد 

کم می شود.
 جذب سرمایه گذاری خارجی، محرک 

اقتصاد ایران است
 این عضو انجمن اقتصاددانان ایران با اشاره به تلاش 
مسوولین برای جذب سرمایه گذار خارجی و با تاکید 
بر این که دولت هیچ گونه پولی برای سرمایه گذاری 
در راستای رشد تولید ندارد، گفت: تولید و بخش 
خصوصی است که ایجاد اشتغال می کند. دولت پولی 
برای سرمایه گذاری در دست ندارد درحالی که ۱۰۰ 

هزار میلیارد تومان نیز بدهی به سیستم بانکی دارد.
 جاوید تصریح کرد: تا سرمایه گذار خارجی وارد 
تا  درواقع  کند.  نمی  اشتغالزایی رشد  نشود،  ایران 
زمانی که سرمایه گذاران خارجی در ایران سرمایه 
 ۲۰۰۰ که  خارج  مقیم  ایرانیان  یا  نکنند  گذاری 
میلیارد دلار ثروت دارند در کشورمان سرمایه گذاری 
نکنند، اقتصاد کشور بهبود پیدا نمی کند بنابراین 
جذب سرمایه خارجی از اهمیت بسیاری برخوردار 

است.
 وی با اشاره به این که در سال جاری اقتصاد ایران 
نسبت به سال گذشته تغییر چندانی نخواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: از شهریورماه شرایط زندگی برای 
جامعه کارگری و قاطبه مردم ایران سخت تر می 
شود.  این عضو انجمن اقتصاددانان ایران با تاکید بر 
این که تحقق هدف دولت و دستیابی به رشد 4 تا 
5 درصدی اقتصادی، کمی دور از انتظار است، اظهار 
گذار  در صورت جذب سرمایه  در سال 95،  کرد: 
و فروش بالای نفت، رشد اقتصادی به ۲.5 درصد 

خواهد رسید.

شرایط زندگی کارگران سخت می شود

فاصلهفاحشدستمزدتاخطفقر

 با توجه به متغیرهای اقتصادی ایجاد شده در اقتصاد به 
گفته یک فعال بازار سرمایه، امسال سال بسیار خوبی برای 
بورس خواهد بود و بورس تهران در صورت ادامه روند عادی 
و طبیعی می تواند در سال جاری از سایر بازارها پیشی بگیرد 
و بازدهی بیش از ۲5 درصدی را نصیب همراهان خود کند. 
در  مالی-  اطلاعات  پردازش  شرکت  یک  عامل  مدیر 
گفت وگو با ایسنا، وضعیت بورس را مورد توجه قرار داد و در 
خصوص روند نزولی بازار سرمایه در سال جدید گفت: مشکل 
بازار سرمایه و افرادی که در آن فعال هستند این است که 
دید کوتاه مدتی دارند و درصددند تا در مدت بسیار کوتاه 
سودهای زیادی به دست آورند این در حالی است که بورس 
یک بازار میان مدت و بلند مدت بوده و باید با این دید در  آن 

سرمایه گذاری شود. 
علی نوروزی نوسانات فعلی بورس را طبیعی دانست و 
عنوان کرد: با توجه به روند افزایشی بازار سرمایه در سال 
گذشته، روند نوسانی فعلی بورس بسیار طبیعی بوده و اگر 
اتفاقات عجیبی رخ ندهد بورس تهران روند بسیار مثبتی 
بازدهی مطلوبی نصیب  و  در سال جاری خواهد داشت 

سهامداران خواهد کرد. 
بورس  برای  خوبی  بسیار  سال  را  سال ۱395  نوروزی 
دانست و افزود: با توجه به متغیر های ایجاد شده در اقتصاد، 
امسال سال بسیار خوبی برای بورس خواهد بود و بورس 
تهران در عملکرد شش ماهه و یکساله قطعا مثبت خواهد 
بود، مگر اینکه اتفاقات دور از انتظار و عجیبی در این بازار 

رخ دهد. 
این فعال بازار سرمایه اضافه کرد: بنابراین در صورتیکه 
روال عادی و طبیعی فعلی در بورس ادامه پیدا کند، به دلیل 
متغیر های اقتصادی ایجاد شده بهترین شرایط در این بازار 
فراهم شده و بازار سرمایه به عنوان یک بازار میان مدت و 
بلند مدت می تواند سودآوری مطلوبی داشته باشد. بنابراین 
می توان گفت که روند بورس در سال جاری مثبت خواهد 

بود و بازار سرمایه دیگر به دوران رکود خود در سال ۱393 
بر نمی گردد زیرا متغیر های اقتصادی بسیار متفاوت تر از 
سال های گذشته شده و امکان برگشتن روزهای منفی دور از 
ذهن است.  وی تصریح کرد: بنابراین با توجه به این شرایط 
می توان گفت بورس تهران می تواند در سال ۱395 از سایر 
بازارها پیشی بگیرد به شرط این که فعالان بازار با صبر و 
حوصله و دید بنیادی و تحلیلی در این بازار فعالیت کنند تا 

بتواند بازدهی بسیار مناسبی از این بازار کسب کنند. 
مدیر عامل یک شرکت پردازش اطلاعات مالی در خصوص 
میزان بازدهی بورس در سال جاری گفت: پیش بینی می 
شود بورس تهران در سال جاری بازدهی بیشتری از بازارهای 
موازی به دست آورده و بازدهی بیش از ۲5 درصدی را 
نصیب همراهان خود کند، زیرا تمام متغیر های رشد را به 

همراه دارد. 
این کارشناس بازار سرمایه توضیح داد: در حال حاضر رشد 
اقتصادی مطلوبی در کشور ایجاد شده و آثار برجام و هزینه 
مالی و مراودات تجاری شرکت ها در سالجاری خود را در 

فروش و کاهش هزینه ها نمایان می کند. 
نوروزی اضافه کرد: علاوه بر این بسیاری از فعالان بازار 
سرمایه انتظار داشتند تا شرکت ها پیش بینی های سود 
فوق العاده ای برای سال ۱395 ارائه کنند اما خوشبختانه 
این پیش بینی محتاطانه بوده و سود پیش بینی شرکت ها 
برای سال جاری به 48 هزار و 54۰ میلیارد تومان رسید که 
این پیش بینی منطقی بوده و به مرور زمان باید تعدیل شود. 
بنابراین بازار سرمایه منتظر است تا پیش بینی سود شرکت ها 

در گزارش های سه ماه و شش ماهه آنها تعدیل شود. 

پیش بینی میزان بازدهی 

وزیر راه و شهرسازی به ایسنا خبر داد ؛امسال، سال بورس است 

پیشنهاد افزایش سه برابری سرمایه بانک مسکن 
در صورت تصویب نمایندگان مجلس سرمایه بانک مسکن به سه برابر رقم فعلی افزایش 

پیدا می کند. 
به  با توجه  ایسنا، اعلام کرد:  با  عباس آخوندی، وزیر راه و شهرسازی در گفت وگو 
هدف گذاری های کلانی که صورت گرفته با بانک مسکن از شرایط فعلی به یک بانک 
توسعه محور تغییر شکل دهد، دولت پیشنهادهایی در لایحه بودجه ارائه کرده تا مقدمات 

این موضوع اجرایی شود. 
وی با اشاره به لحاظ شدن افزایش سرمایه بانک مسکن در تبصره ۱8 لایحه بودجه سال 
۱395 توضیح داد: در حال حاضر رقم سرمایه این بانک قریب به سه هزار میلیارد تومان 
تعریف می شود این در حالی است که ما در لایحه بودجه درخواست افزایش این سرمایه به 

حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان را داده ایم. 
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: پیشنهاد ما این بوده که با افزایش سرمایه بانک مسکن 
در قالب بودجه بخشی از گره های اعتباری این بانک حل شده و مقدمات حرکت به سمت 
تاسیس یک بانک توسعه ای که با اهداف طولانی مدت کشور سنخیت دارد برداشته شود. 
امیدواریم این تبصره مورد توجه نمایندگان مجلس قرار گرفته و امکان اجرای آن در سال 

جاری برای ما فراهم شود. 
آخوندی با بیان این که کاهش سود تسهیلات مسکن یکی از اصلی ترین اولویت هایی 
است که باید با پیگیری همراه شود، تصریح کرد: در حال حاضر نرخ سود تسهیلات بانک 
مسکن ۱3 درصد است. هرچند این نرخ سود پایین ترین نرخی است که در تمام بانک ها 
برای تسهیلات در نظر گرفته می شود، اما قطعا می توان به پایین آمدن آن بیش از رقم های 

فعلی فکر کرد. 
وی ادامه داد: نرخ سود با توجه به وضعیت تورم در اقتصاد کشور تعریف می شود و ما 
امیدواریم که در شرایطی که نرخ تورم رو به سوی کاهش نهاده، نرخ سود تسهیلاتی نیز 

پایین بیاید. 
وزیر راه و شهرسازی از بالارفتن دوره بازپرداخت تسهیلات مسکن به عنوان یکی دیگر 
از اولویت های اصلی مطرح در این حوزه سخن گفت و خاطر نشان کرد: ما پیش از این 
نیز سابقه تسهیلات ۱5 تا ۲۰ ساله در بانک مسکن را داشته ایم و با توجه به پیگیری های 
صورت گرفته امید داریم که بار دیگر شرایط برای تخصیص تسهیلاتی با دوره بازپرداخت 

طولانی فراهم شود. 

رییس پژوهشکده استاندارد پیش بینی کرد ؛

افزایش تقاضای مسکن و رونق بازار
 در نیمه دوم سال 

بخش مسکن از جمله بخش های اقتصادی است که به باور بسیاری می تواند در رونق و 
رشد اقتصادی سال جاری تاثیر زیادی داشته باشد و بنا بر پیش بینی رییس پژوهشکده 
استاندارد ایران، بازار مسکن در نیمه دوم سال جاری با رشد معاملات و همچنین افزایش 

۱۰ تا ۱5 درصدی قیمت همراه خواهد شد. 
جهانبخش سنجابی شیرازی در گفت وگو با ایسنا، گفت: سال ۱395 را در حوزه تقاضا 
مسکن می توان به دو بخش تقسیم کرد؛ بخش اول، نیمه ابتدایی سال است که به نظر 
نمی رسد اتفاق محسوسی برای تقاضا در بخش مسکن رخ دهد و عملا این بازار دچار تغییر 

ویژه ای نخواهد شد. 
وی ادامه داد : اما در نیمه دوم سال جاری می توان شاهد افزایش میزان تقاضا در بخش 
مسکن باشیم. با توجه به اینکه رشد نقدینگی در سال های اخیر در بالاترین میزان خود بوده 
است و از رقم 95۰ هزار میلیارد تومان گذشته است و در این راستا با اجرای سیاست های 
دولت در جهت کاهش نرخ سود بانکی و نرخ بهره و همچنین با اعطای وام هایی که 
متناسب با واقعیت های امروز است به احتمال فراوان در نیمه دوم سال شاهد تحریک 

تقاضا خواهیم بود. 
دبیر کل اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق تصریح کرد: اگر نرخ بهره و سود بانکی 
به روال فعلی ادامه یابد با توجه به اینکه میزان سودی که در این بخش دریافت می شود 
مطمئنا باعث می شود میزان نقدینگی جذب فعالیت هایی در بخش هاییی غیر از بخش 
مسکن خواهد شد اما اگر دولت بتواند سیاست درستی را در جهت متعادل سازی نرخ 
تورم، نرخ بهره و سود بانکی اتخاذ کند و وام هایی را با بهره کمتر و حجم بالاتر عرضه 
کند، تحریک تقاضا اتفاق خواهد افتاد؛ تحریک تقاضایی که هیجانی نخواهد بود و شیب 
آن متعادل و معقول است. او همچنین پیش بینی کرد که تقاضا در بخش مسکن در سال 

جاری حدود 3۰ درصد افزایش داشته باشد. 

رئیس اتحادیه لوازم خانگی؛

 بازپرداخت وام خرید قسطی لوازم خانگی
 24 ماهه شد

رئیس اتحادیه لوازم خانگی با اشاره به اینکه 4 هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان برای این وام ها 
در نظر گرفته شده است ، افزود :  مدت زمان کم بازپرداخت این وام که ۱۲ ماه تعیین شده 
بود ، نگرانی از ارائه کالای بی کیفیت به مردم و وجود اختلال در توزیع کارتهای مربوط 
به این وام از سوی بانک مرکزی از نواقص اجرایی نشدن این طرح پیش از عید بود که هم 

اکنون برطرف شده است.
 محمد طحان پور در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما با اشاره 
به پرداخت این وام به بازنشستگان و کارمندان آموزش و پرورش تصریح کرد : مبلغ این 
وام از 4 تا 6 میلیون تومان است در حالی که این رقم در ابتدای تعیین طرح ۱۰ میلیون 

تومان بود.
رئیس اتحادیه لوازم خانگی کاهش رقم وام را برای پوشش بیشتر جمعیت کشور 
برای دریافت آن دانست و ادامه داد : بانک های ملی ، صادرات و رفاه این وام را ارائه 

می دهند.
 طحان پور اجرای این طرح را حمایت از تولید داخل اعلام کرد و گفت : پول این وام ها 
به طور مستقیم به حساب تولید کننده واریز می شود و از هیچ طریقی امکان فروش این 

کارت ها در بازار یا دریافت پول این وام از سوی مردم وجود ندارد.
 وی با اشاره به اینکه با ارائه این وام جلوی دلالی و سودجویی گرفته می شود ، افزود 
:  دریافت کنندگان این وام با تعهد سازمان متبوع و فیش حقوقی که ارائه می دهند این 
وام را دریافت خواهند کرد و مبلغ قسط وام نیز از حقوقشان کسر می شود و نیازی به 

ضامن نیست.

وزارت صنعت هدف گذاري کرد: 

برنامه امسال خودرو دستیابي به 84 درصد 
تولید سال 90 

وزارت صنعت، معدن وتجارت اعلام کرد: امسال برنامه تولید یك میلیون و 35۰ هزار 
دستگاه انواع خودرو هدف گذاري شده که در مقایسه با رقم یك میلیون و 6۰۰ هزار 

دستگاه تولیدي در سال ۱39۰ بالغ بر 84.3 درصد را پوشش مي دهد. 
به گزارش ایرنا، براساس برنامه راهبردي وزارتخانه مزبور، جمهوري اسلامي ایران در سال 
۱39۰ با تولید بیش از ۱.6 میلیون دستگاه خودرو، رتبه سیزدهم جهان را در این بخش 

به خود اختصاص داد. 
 همچنین سال ۱39۲ همراه با تشدید تحریم ها و مشکلات پدید آمده، افت تولید در 
این بخش، موجب تنزل به جایگاه بیستم شد و آمار هاي منتشر شده رقم بیش از 73۰ 
هزار دستگاه را نشان داد.   فرهاد بهنیا عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازان خودرو اسفند 
93، ضمن اعلام تولید حدود یك میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه انواع خودرو در این سال، از 
پیش بیني تولید یك میلیون و 7۰۰ هزار دستگاه انواع خودرو در سال 94 سخن به میان 
آورد ، اما محسن صالحي نیا معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن وتجارت برنامه تولید 
یك میلیون و 4۰۰ هزار دستگاه را براي سال 94 پیش بیني کرد.   تولید انواع خودرو توسط 
خودرو سازان داخلي کشور در ۱۱ ماهه پارسال )منتهي به بهمن ماه( رقم 878 هزار و 
644 دستگاه اعلام شد .  به گفته بهنیا، سالهاي 9۱ و 9۲ قطعه سازان کشور با میزان 
تولید یك سوم ظرفیت خود تولید داشتند، اما درسال 93 با پشتیباني وزارت صنعت، معدن 
و تجارت علاوه بر اینکه اشتغال زایي جدید ایجاد شد، ساعات کاري نیز اصلاح و اضافه 
کاري کارگران نیز افزایش یافت .  برخي آمارهاي غیررسمي حاکي است، حدود ۱6 تا ۱7 
میلیون دستگاه خودرو در کشور پلاك دارند که هفت میلیون آنها باید از رده خارج شوند.  
محمدرضا نجفي منش عضو انجمن قطعه سازان نیز پیشتر گفته بود، براي سال ۱395 
رقم تولید یك میلیون و 6۰۰ هزار دستگاه هدف گذاري شده است.   دست اندرکاران 
بخش خودرو معتقدند: محمدرضا نعمت زاده در شرایطي به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
وارد شد که تولید خودرو کاهش قابل توجهي داشت و از رقم فراتر از یك میلیون و 6۰۰ 
هزار دستگاه در نیمه سال ۱39۲، تولید خودرو به حدود ۲۰۰ هزار دستگاه رسیده بود، 
اما اکنون شرایط در این بخش متفاوت شده است .  برپایه هدف گذاري کمي برنامه 
راهبردي وزارت صنعت، معدن وتجارت در سال ۱396 بالغ بر یك میلیون و 75۰ هزار 
دستگاه خودرو سبك ) سواري و وانت ( باید تولید شود که این رقم در افق چشم انداز 
۱4۰4 دستیابي به سه میلیون دستگاه مورد انتظار است که یك سوم آن باید راهي بازارهاي 
صادراتي شود . . همچنین شمار خودروهاي تجاري ) اتوبوس، میني بوس و کامیون ( نیز 
براي سال 96 رقم 43 هزار دستگاه پیش بیني شده و رسیدن به ۱۲۰ هزار دستگاه در 
۱4۰4 هدف گذاري شده است که یك چهارم تولید در آن زمان باید صادر شود.  به گزارش 
ایرنا، مناطق فعال در صنعت خودرو سازي کشور، استانهاي تهران، خراسان رضوي، کرمان، 
آذربایجان شرقي و اصفهان معرفي شده اند و استانهاي آذربایجان غربي، سمنان، کرمانشاه، 

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قملرستان و مازندران در زمینه قطعه سازي و مجموعه سازي فعالیت دارند. 
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عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی گفت: قیمت خودروهای داخلی در سال جاری 
نباید افزایش یابد. 

امرالله امینی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، اظهار کرد: با توجه به اجرایی شدن برجام بخشی 
از هزینه های تولید خودروسازان کاهش یافته است. 

وی با بیان اینکه بنابراین دلیلی برای افزایش قیمت خودرو در سال جدید وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: درست است که در سال جدید هزینه هایی چون مواد اولیه و دستمزد افزایش 

می یابد اما خودروسازان باید این رشد هزینه ها را با افزایش بهره وری جبران کنند. 
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: متاسفانه بهره وری صنعت خودرو در 

ایران پایین است به همین دلیل قیمت تمام شده تولید خودرو بالا است. 
وی افزود: با این حال مصرف کنندگان نباید هزینه پایین بودن بهره وری در صنعت خودرو را 

بپردازند بلکه این خودروسازان هستند که باید هزینه های خود را کاهش دهند. 
امینی با بیان اینکه خودروسازان افزایش قیمت را به عنوان راحت ترین راه برای جبران افزایش 
هزینه ها انتخاب می کنند، تصریح کرد: با این حال شورای رقابت نباید با افزایش قیمت خودرو 

در سال جاری موافقت کند. 
به گزارش ایسنا، اخیرا دبیر انجمن خودروسازان ایران اعلام کرد که در سال جدید شرکتهای 

خودروساز درخواست افزایش قیمت محصولات خود را به شورای رقابت ارائه کرده اند. 

قیمت خودرو نباید افزایش یابد 



ورزشی 44

 جلسه هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال با کادر فنی تیم ملی

شعله های آتش بالا می رود یا خاموش می شود؟
در جلسه اعضای هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال با سرمربی تیم ملی تکلیف ادامه 

همکاری کی روش با فوتبال ایران تا حدود زیادی مشخص خواهد شد.
 روز شنبه؛ یک روز عادی مانند روزهای دیگر. همه مردم پس از استراحت آخر هفته، 
آماده می شوند تا دوباره به محل کار خود بروند و در نهایت روز را به پایان برسانند. این 
روز عادی است، اما نه برای فوتبال ایران؛ نه برای کارلوس کی روش و نه برای علیرضا 
اسدی، علی کفاشیان و دیگر ارکان فدراسیون فوتبال. فردا می تواند روز سرنوشت سازی 
باشد، البته اگر این روز سرنوشت ساز مانند تمام روزهای سرنوشت سازی 5 سال اخیر 
حضور کی روش در تیم ملی نباشد. روزهایی که سرمربی تیم ملی همیشه درخواست 
امکانات داشته، حرف از رفتن زده، خواستند او را برکنار کنند و هر بار یکی از این روزهای 
سرنوشت ساز آمده، توافق شده و حتی تفاهم نامه امضا شده، اما اوضاع تغییری نکرده 
است. امروز کارلوس کی روش پس از صرف صبحانه در منزل همراه با افشین پیروانی 
و دستیارانش راهی خیابان سئول خواهد شد. مقصد فدراسیون فوتبال است و طبقه 
چهارم این ساختمان و البته دلیل جدا از بحث امکانات برای تیم ملی، اختلافاتی است که 
کی روش آن را به طبقه سوم فدراسیون ربط می دهد. اختلاف با علیرضا اسدی، دبیرکل 
فدراسیون فوتبال که دفتر کارش در طبقه سوم قرار دارد و مخالف اصلی کی روش است. 
هرچند صحبت ها ضد و نقیض است؛ پیروانی می گوید دبیرکل فدراسیون فوتبال به 
کی روش گفته » تو را از نظر فنی قبول ندارم« و البته اسدی می گوید که »پیروانی وقتی 
همه حرف ها را نشنیده پیش داوری نکند«.  امروز روزی که کی روش می خواهد با اعضای 
هیئت رئیسه و اسدی روبه رو شود، اما او چند روز قبل از این جلسه به شدت عصبانی 
می شود. کی روش پس از بازدید نصرالله سجادی و علیرضا اسدی از زمین کمپ تیم های 
ملی که گفته اند زمین مشکل خاصی ندارد علیه معاون وزیر و دبیرکل فدراسیون به تندی 
موضع می گیرد و مصاحبه می کند. سرمربی تیم ملی  در اظهارنظری قابل تأمل گفته که 
اسدی فرق بین زمین فوتبال و زمین سیب زمینی را نمی داند و این مسئله هم انتقاد به 
دنبال داشته است. انتقاد از اینکه کی روش همچون برخی دفعات قبلی، ادبیات درستی به 
کار نبرده و باید با لحن بهتری با دبیرکل فدراسیون صحبت کند که یکی از این انتقادها را 
شهرام دبیری، عضو هیئت رئیسه فدراسیون انجام داده است. در ادامه این بار دن گاسپار، 
مربی دروازه بان های تیم ملی بود که مصاحبه کرده و گفته است »بی صبرانه منتظر دیدار 
با اعضای محترم هیئت رئیسه مخصوصاً آقای دبیری در روز شنبه هستم تا بتوانم در آن 
جلسه یکسری مشکلات بسیار جدی که ایشان ملزم به حل آن و همینطور پاسخگویی به 
خانواده من است را مطرح کنم«. امروز؛ روز رو در رویی تمام این افراد که در این چند روز 
علیه هم صحبت کرده اند و البته آتش اختلافات آنها نیز مربوط به یک سال اخیر است. 
از جایی که علیرضا اسدی در جلسه با کارلوس کی روش به سرمربی تیم ملی انتقاد کرد 
و باعث برافروخته شدن او شد. جایی که کی روش عصبانی تر از همیشه حرف از رفتن 
زد و با قول های فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش وجوانان به کارش ادامه داد. قول هایی 
که بخشی از آن فراهم کردن امکانات برای تیم ملی، داشتن البسه خوب، زمین تمرینی 
مناسب، اردوهای تدارکاتی و... بود که به جز یک اردو در دبی و یک بازی تدارکاتی با 
ازبکستان هیچکدام برای کی روش و شاگردانش فراهم نشد. حالا سرمربی تیم ملی از تمام 
این مسائل ناراحتی دارد و استعفای خود را به تاریخ ۱۱ اردیبهشت ماه نیز تقدیم رئیس 

فدراسیون کرده است. استعفایی که در جلسه فردا به آن رسیدگی خواهد شد.
امروز؛ روز تعیین وضعیت کی روش و ادامه همکاری اش با تیم ملی. مطمئناً ادامه دادن 
با این شرایط بسیار سخت و دشوار است و البته اختلافات بین کادر فنی تیم ملی با برخی 
مسئولان فدراسیون این دشواری را دو چندان می کند. فردا در جلسه ممکن است هر 
اتفاقی رخ بدهد و آتش این اختلافات شعله ورتر شود و البته این امکان هم وجود دارد 
شعله ها خاموش شده و دوستی بین کی روش و اعضای فدراسیون به وجود بیاید تا تیم 
ملی هم بتواند با شرایط و امکانات بهتری به کارش ادامه دهد. باید دید آیا این اختلافات 
به گونه ای مدیریت خواهد شد که تیم ملی در راه صعود به جام جهانی ۲۰۱8 روسیه 
آرامش داشته باشد یا باز هم مدتی آتش بس برقرار می شود و سپس بیانیه های تند و 
مصاحبه های متعدد بیرون می آید. ضمن اینکه پس از عبور از جلسه فردا، باید منتظر 
روز ۱۱ اردیبهشت بود، روز برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال که تعیین رئیس جدید 

می تواند معادلات درباره کی روش را هم تغییر دهد.

آزمون:

 تلاش می کنم مثل دایی
 مهاجم بزرگی برای ایران باشم

روسیه  لیگ  در  شاغل  ایرانی  مهاجم 
درباره شرایط خود با سایت فیفا به صحیت 
پرداخت و ابراز امیدواری کرد مثل دایی 

مهاجم بزرگی برای ایران باشد.
هواداران  برای  نوشت:  فیفا  سایت   
متعصب فوتبال در ایران، چند سال طول 
بازنشستگی علی  اعلام  از  بعد  تا  کشید 
دایی برترین گلزن ملی، یک گلزن دیگر 
بتواند جای او را بگیرد و هواداران فوتبال 
در ایران از خدمات او بهره مند شوند. این 
حقیقت به خوبی در انتخابی جام جهانی 
برزیل مشخص شد، جایی که تیم کارلوس 
کی روش با 8 گل زده کمترین گل زده را 
در بین تیم های صعود کرده به جام جهانی 
داشت. نمایش ایران در جام جهانی برزیل 
نیز از همین حیث ناامید کننده بود که 
ایران تنها یک گل در 3 بازی به ثمر رساند.

اکنون با ظهور سردار آزمون، جای خالی 
علی دایی در تیم ملی ایران کم کم در حال 

پر شدن است. هفت گل در پنج بازی رکورد گلزنی جالب توجه این بازیکن ایرانی است 
که در روستوف بازی می کند و به تازگی وارد ۲۱ سالگی شده است و برترین گلزن ایران 
در راه صعود به جام جهانی روسیه شد. او اولین گل ملی خود را در برد 6 بر صفر برابر 
گوام به ثمر رساند و اخیرا نیز دو بار نیز در بازی برابر عمان توانست برای ایران گلزنی کند.

فرم خوب گلزنی این بازیکن ایرانی در محوطه جریمه باعث شده است تا خیلی ها او 
را پادشاه محوطه جریمه نیز بنامند. هر چند هواداران فوتبال در ایران مصمم هستند تا او 
را جانشین علی دایی بدانند و با این بازیکن مقایسه اش کنند. خود او این انتظارات را بالا 
می داند و سعی می کند از زیر آن شانه خالی کند. سردار آزمون درباره این موضوع به 
سایت فیفا گفت: تلاش می کنم مثل دایی مهاجم بزرگی برای ایران باشم ولی اگر صادق 
باشیم، نمی خواهم خودم را سرگرم اهدافی اینچنینی کنم. آنچه به دنبال آن هستم این 
است که به ایران کمک کنم و به گلزنی برای ایران ادامه دهم که نهایت افتخار و غرور 

برای من است. هنوز خیلی جوان هستم و باید روی پیشرفت توانایی هایم تمرکز کنم.
** اعتماد کی روش

درست یک سال پیش، خیلی ها نمی دانستند سردار آزمون کیست؛ وقتی نام او در 
فهرست کارلوس کی روش برای جام ملت های آسیای ۲۰۱5 قرار گرفت. البته کسانی 
که به طور دقیق فوتبال ایران را دنبال می کنند، می دانستند این بازیکن ایرانی بعد از 
نمایش خوب در روبین کازان قادر به چه کاری است، تیمی که آزمون به عنوان بازیکن 
جوان در سال ۲۰۱3 به آن پیوست. او در 3۲ بازی برای روبین کازان موفق شد هشت 
گل به ثمر برساند. اولین گل او در لیگ اروپا برابر مولده نروژ بود. آزمون ادامه داد: مربی 
من را دعوت کرد تا در جام ملت ها حاضر باشم. او اعتماد زیادی به من داشت. البته برای 
من شگفتی نبود. انتظار این را داشتم که او برای جام ملتها من را دعوت کند که این کار را 
نیز کرد. خیلی طول نکشید که آزمون ثابت کند کی روش در انتخاب خود اشتباه نکرده 
است، بعد از حضوری کوتاه در بازی برابر بحرین در بازی نخست، در بازی برابر قطر به 
میدان رفت. آزمون این شانس را از دست نداد و در این بازی مزد اعتماد مربی را با گلزنی 
داد. او در بازی برابر عراق نیز گلزنی کرد جایی که دو تیم به تساوی سه بر سه دست 
یافتند و عراق در پنالتی به برتری رسید. با وجود شکست، آزمون در کناری افراد چون 

ماسیمو لوگانو و عمر عبدالرحمان به عنوان یکی از بهترین های تورنمنت معرفی شد.
آزمون ادامه داد: از اینکه برای تیم ملی ایران در این تورنمنت مهم بازی کردم خیلی 
خوشحال هستم. این رویایی بود که به حقیقت پیوست و انگیزه و اعتماد به نفس زیادی 

در من ایجاد کرد.
• مسی یا ابراهیموویچ

عملکرد آزمون در رده ملی نیز قابل توجه بوده است. او از زمانی که به عنوان یار قرضی 
به روستوف پیوست، توانست تماشاگران این تیم را با گل ها و نمایش خوب خود مجذوب 
کند. عملکرد خوب این بازیکن باعث شد تا شنیده شود تیم هایی چون اورتون، استوک 
سیتی و حتی بارسلونا خواهان جذب این ستاره جوان آسیایی هستند. این اتفاق همراه 
شد با لقبی که رسانه ها و مردم به او دادند و او را "مسی ایران" نامیدند. آزمون البته جور 
دیگری فکر می کند و می گوید: زلاتان ابراهیموویج بازیکن مورد علاقه و الگوی من 
است و رئال مادرید نیز تیم مورد علاقه من محسوب می شود. با ۱8۲ سانتیمتر قد او 
در نبردهای هوایی به خوبی قدرت خود را نشان داده است و توانسته بازی هوایی خوبی 
داشته باشد. علاوه بر آن او در زمینه های سرعت و خلاقیت بازی نیز سطح بالایی دارد. 
رینات بیلیاتدینف سرمربی سابق آزمون در روبین کازان درباره او گفته بود: آزمون تمام 
ویژگی ها برای تبدیل شدن به یک مهاجم درجه یک جهانی را دارد.  این بازیکن ایرانی 
در پایان گفت: همه بازیکنان دوست دارند بهترین عملکرد خود را در رده ملی نشان دهند 
و من نیز از این قاعده مستثنی نیستم. هدف اصلی من این است که همراه ایران به جام 
جهانی صعود کنم و هواداران فوتبال را خوشحال کنم. برای رسیدن به این هدف باید 

بدانم که باید کارهای سخت زیادی انجام دهم.

تقابل پرسپولیس و ملوان؛

 صدرنشینی و فرار از سقوط

کدام تیم ضربه بیشتری می خورد؟

بررسی شرایط استقلال و پرسپولیس قبل از دربی

اصفهانیان: 

دوست داشتم داربی را قضاوت کنم

مصاف دو تیم فوتبال ملوان و پرسپولیس در حالی برگزار 
می شود که برانکو ایوانکوویچ بارها گفته که پیروزی تیمش 
در این دیدار می تواند سرنوشت قهرمانی را برای سرخ های 

پایتخت رقم بزند.
به گزارش ایسنا، در ادامه هفته بیست و پنجم رقابت های 

لیگ برتر فوتبال ایران دو دیدار روز شنبه برگزار می شود.
* ملوان- پرسپولیس

مصاف های دو تیم ملوان و پرسپولیس همیشه از جذابیت 
و زیبایی های خاصی برخوردار بوده است. هرچند تیم ملوان 
معمولا در تهران عملکردی موفق تر برابر سرخ پوشان پایتخت 

داشته است.
برانکو ایوانکوویچ، سرمربی پرسپولیس در آخرین اظهاراتش 
گفته کلید قهرمانی لیگ برتر در پیروزی تیمش در مقابل 
داشت  انتظار  می توان  ترتیب  این  به  است.  نهفته  ملوان 
پرسپولیسی ها با تمام قدرت برابر ملوانی به میدان بروند که 
حال و روز خوشی ندارد و فقط یک گام با منطقه سقوط فاصله 
دارد. احمدزاده، سرمربی ملوان هم در آخرین اظهاراتش اشاره 
کرده که تیمش به راحتی به پرسپولیس امتیاز نخواهد داد 
چراکه سه امتیاز خانگی این مصاف را نیاز دارد. پرسپولیس 
بعد از برد روحیه  بخشش برابر سیاه جامگان آماده است تا 
ملوان را هم شکست دهد و برای استقلال در داربی پایتخت 
خط و نشان بکشد. از آن سو ملوان هم با تساوی روحیه بخشی 
که هفته قبل برابر سپاهان به دست آورد، نشان داده خیلی 

جدی به هفته های آتی لیگ برتر فکر می کند.
برای ملوان در این دیدار به احتمال فراوان پژمان نوری 
نمی تواند به دلیل مصدومیت به میدان برود و از آن سو 
خالقی فر مصدوم پرسپولیسی هاست. همچنین سوشا مکانی 
و علی علیپور محرومان پرسپولیس از این دیدار هستند. نکته 
دیگر قابل ذکر در این دیدار حضور 6 بازیکن پرسپولیس در 
لیست بازیکنان در آستانه محرومیت است. یعنی این 6 بازیکن 
پرسپولیس در صورت دریافت کارت زرد در این دیدار داربی 

پایتخت را از دست می دهند.

از تقابل های جالب این دیدار می توان به حضور حسین 
و  زارع  مازیار  نوری،  پژمان  اولادی،  مهرداد  ماهینی، 
کنعانی زادگان، بازیکنان سابق پرسپولیس در ملوان اشاره کرد.

* نفت تهران - پدیده
شاگردان علیرضا منصوریان در حالی میزبان تیم پدیده 
مشهد هستند که هر دو تیم در یکی از بهترین فرم های 
خودشان قرار دارند. تیم نفت بعد از یک دوره نسبتا بحرانی، 
کم کم خودش را بالا کشیده و در جمع مدعیان قهرمانی و 
کسب سهمیه آسیایی قرار گرفته است. شاگردان منصوریان 
امیدوارند با پیروزی برابر پدیده یک گام دیگر به این هدف شان 
نزدیک شوند. در سوی دیگر این میدان تیم پدیده که هفته 
گذشته توانست استقلال اهواز را شکست دهد، به لحاظ فنی 
در شرایط بسیار خوبی قرار دارد. هرچند که رضا مهاجری 
سرمربی این تیم از مدت ها پیش اعلام کرده بود حفظ تیمش 
در رده های میانی جدول هدف نهایی اوست اما نمی توان 

شاگردان او را در این دیدار بازیکنانی بی انگیزه دانست.
دارد. مجتبی  دیدار سه محروم  این  برای  تهران  نفت   
حق دوست، آرش رضاوند و حمدی نژاد محرومان تیم نفت 
هستند و از آن سو مرادمند بازیکن تیم پدیده مشهد هم 

محروم است.
* تابلو اعلانات این دو دیدار:
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تختی انزلی
رضا کرمانشاهی - بابک داوری - محمد راهی - رضا عادل 

- ناظر: حسین نجاتی
نفت تهران- پدیده خراسان- ساعت ۱9-ورزشگاه تختی 

تهران
 - دودانگه  علی   - منصوری  -محمدرضا  همرنگ  یاسر 

محمدرضا اکبریان - ناظر: ایرج نظری 

نگاهی به دو دیدار استقلال و پرسپولیس در هفته قبل از دربی و ارزیابی زمین و زمان و 
شرایط سپاهان و ملوان نشان می دهد که هر دو تیم خطرات و شرایط متفاوتی دارند که تا 

حدودی با هم برابرند.
به گزارش خبرنگار مهر، دیدارهای پیش داربی معمولا حساسیت بسیاری برای هر دو تیم 
پایتخت دارد، هواداران و حتی مربیان خیلی دقیق تمام بحث های این بازی را دنبال می کنند 

و مدام  احتمال کارت گرفتن و امتیاز گیری را پیشگویی می کنند. پیش داربی این هفته دیدار 
با سپاهان است و البته ملوان توسط استقلال و پرسپولیس.

می گویند استقلالی ها از اینکه پرسپولیس یک روز بیشتر استراحت می کند و روز شنبه 
بازی دارد معترض هستند، این اعتراض البته بیراه هم نیست به ویژه آنکه در دیدار رفت که 
استقلال در اصفهان بازی داشت و پرسپولیس در تهران هر دو دیدار در یک روز برگزار شد اما 
واقعیت این است که پرسپولیس باید از انزلی به تهران برسد و این موضوع اندکی سخت تر از 

بازی در ورزشگاه آزادی است.
با این وجود اما به نظر می رسد دیدار با ملوان در انزلی حتی می تواند از دیدار با سپاهان 
در تهران هم سخت تر باشد چرا که سپاهان با استیماچ از 9 بازی گذشته تنها 9 امتیاز به 
دست آورده و شرایط خوبی ندارد ضمن اینکه منهای دیدار با استقلال و پخش مستقیم انگیزه 
مضاعفی هم برای مقابله با استقلال ندارد چرا که نه در کورس قهرمانی است و نه در تلاش 
برای رهایی از سقوط.در آنسو اما ملوان ترس از سقوط دارد و تلاش بیشتر و مضاعفی منهای 

اسم پرسپولیس و البته پخش مستقیم خواهد داشت.
مشکل دیگر پرسپولیس زمین تختی انزلی است. زمینی که مچ پا به سادگی در آن پیچ می 
خورد و احتمال مصدومیت یا حتی اشتباه در محاسبه و کارت گرفتن را زیاد می کند اما در 

آزادی زمین صاف است و کنترل تکل ها راحت تر.
در این سوی میدان البته باید اشاره کرد که هم در رده بندی و هم در تاریخ ملوان هم قد 

سپاهان نبوده و نیست و این نکته می تواند ترازوی رقبای پیش دربی را میزان کند.

رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال می گوید همیشه 
داوران ایرانی می توانستند دربی را قضاوت کنند اما شرایط 

مانع این کار شد.
فریدون اصفهانیان در گفت  و گو با ایسنا درباره انتخاب 
تیم داوری شهرآورد پایتخت اظهار کرد: با توجه به اینکه 
داوران ما نسبتاً تعطیلات و تمرین های خوبی را پشت سر 
گذاشتند،از نظر جسمی و روحی عملکرد خوبی در هفته اخیر 
داشته و مشکل خاصی نداشتیم. او ادامه داد: از داوران تشکر 
می کنم که رفته رفته عملکرد بهتری داشته اند و خوشحالم 
که جوان گرایی انجام شده در داوری جواب داده است. در 
داربی البته شرایط خاصی حاکم است. همین موضوع باعث 
می شود برای قضاوت آن از داوری استفاده کنیم که تجربه 
خوبی داشته و از نظر جسمی آماده باشد تا قضاوت پخته تری 
انجام دهد. اصفهانیان افزود: داربی هم مثل سایر بازی هاست 
اما حساسیت خاصی دارد و لازم است که داوری برای آن 
انتخاب کنیم که از پس کار برآید. او در پاسخ به این سوال که 
آیا در انتخاب داور داربی به نظرات سرخ آبی ها توجه می شود 
یا خیر گفت: برای تیم ها احترام قائلیم اما داور را بر اساس 
عملکرد و میزان آمادگی اش انتخاب می کنیم. گاهی شده که 
یک تیم نسبت به داوری موضع منفی داشته ولی آن داور 
قضاوت خوبی انجام داده است. اصفهانیان ادامه داد: بنابراین 
کاری نداریم که موضع تیم ها نسبت به داوران چیست بلکه به 
انتخاب داورانی فکر می کنیم که عملکرد بهتری داشته باشند.

رییس کمیته داوران که حدود 4 سال است این سمت را در 
اختیار دارد درباره خاطراتش از شهرآورد پایتخت گفت: تمام 
این بازی ها برای ما خاطره است. اگر بخواهم خاطرات خاص 
خود را تعریف کنم ممکن است به هواداری یکی از دو تیم 
متهم شوم! او افزود: تمام انتظار ما این است که داور داربی به 

بهترین شکل به وظایفش عمل کند تا تیمی از ناحیه داوری 
لطمه نبیند و حق به حقدار برسد. همچنین دوست داریم که 

تیم ها هم همکاری لازم را با داور داشته باشند.
اصفهانیان در ادامه با بیان اینکه اکنون چهار گزینه برای 
داوران  که همه  معتقدم  دارد گفت:  وجود  داربی  قضاوت 
لیگ برتر می توانند داربی را قضاوت کنند چون همین ها در 
سخت ترین بازی ها سوت می زنند ولی برخی توانایی شان 
بیشتر است. در یک کلاس درس همه می توانند درس را پاس 

کنند اما یکی با معدل ۱9 و دیگری با معدل ۱۲.
رییس فعلی کمیته داوران فدراسیون فوتبال جزو مخالفان 
سرسخت حضور داوران خارجی در داربی ها بوده است. او در 

این باره گفت: زمان ریاست منوچهر نظری از من خواستند که 
داور چهارم داربی باشم اما قبول نکردم و گفتم حق ماست که 

شهرآورد را سوت بزنیم نه داوران خارجی.
او افزود: حرف مسئولان وقت کمیته داوران این بود که به 
خاطر حفظ حرمت داوران و امنیت آن ها قضاوت داربی را 
به خارجی ها می دهد چون آن زمان مسائلی پیش آمده بود 

و حتی برخی مربیان تیم ملی هم دچار مشکل شده بودند.
اصفهانیان همچنین گفت: خدا را شکر اکنون که داوران 
ایرانی در شهرآورد سوت می زنند از آن مسائل پیش نمی آید و 
اشتباه آن ها از داوران خارجی کمتر است. همچنین بازیکنان، 
کادر فنی و سرپرستان تیم ها هم شئونات را حفظ می کنند. 
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روزنامه الشرق الاوسط:

تیم های ملی ایران و عربستان
 در زمین بی طرف بازی می کنند!

روزنامه الشرق الاوسط در تحلیل خود از آخرین رده بندی فیفا و احتمال رویارویی 
تیم های ملی ایران و عربستان، اعلام کرد که این دو تیم در صورت همگروهی، در زمین 

بی طرف بازی خواهند کرد. 
بعد از اعلام آخرین رنکینگ تیم های ملی فوتبال جهان، تیم ایران با دو پله صعود و 
مجموع 67۲ امتیاز در رده چهل و دوم جهان قرار گرفت ضمن اینکه در میان تیم های 
آسیایی همچنان اول است. در این رنکینگ بعد از ایران، تیم استرالیا با 6۰۱ امتیاز در رده 
5۰ قرار دارد. کره جنوبی با 579 امتیاز جایگاه 56 را به دست آورده و ژاپن هم با 577 
امتیاز در رده 57 ایستاده است. عربستان هم با 559 امتیاز در رده 6۰ قرار دارد. ازبکستان 

هم با 549 امتیاز در رده 66 قرار گرفته است.
 به این ترتیب احتمال دارد ایران با تیم ملی عربستان در مرحله نهایی انتخابی جام 

جهانی ۲۰۱8 روسیه همگروه شود.
 روزنامه عربستانی »الشرق الاوسط« در گزارشی ضمن تحلیل رده بندی فیفا، 
احتمالات مختلف برای تیم ملی عربستان را در نظر گرفته است و درباره همگروهی این 
تیم با تیم ملی ایران، نوشت: » سومین راند بازی های عربستان با یکی از دو تیم ایران و 
استرالیا در تاریخ ششم اکتبر )۱5 مهرماه( در جده برگزار می شود. البته باید توجه داشت 
که اگر عربستان با ایران همگروه شود، این به معنای آن است که دو کشور باید در خارج 

از خانه و در زمین بی طرف بازی کنند.«
 به گزارش مهر، این در حالی است که فدراسیون فوتبال ایران نامه نگاری هایش را با 
فیفا برای جلوگیری از برگزاری بازی احتمالی با عربستان در زمین بی طرف شروع کرده 
است. پیش از این تلاش فدراسیون ایران برای برگزاری بازی  تیم های باشگاهی ایران و 

عربستان در داخل ایران نتیجه ای نداشت.

واکنش دبیری به صحبت های گاسپار؛

با کی روش و دستیارانش جنگ نداریم
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه با باید گلایه ها و انتقادات را در فضایی 
دوستانه مطرح کرد، گفت: با کی روش و دستیارانش جنگ نداریم و صحبت های من 

درباره تیم ملی تند نبود.
شهرام دبیری درباره صحبت های »دن گاسپار« مربی تیم ملی ایران مبنی بر اینکه بی 
صبرانه منتظر دیدار با اعضای هیات رییسه مخصوصا دبیری در روز شنبه است، اظهار 
کرد: صحبت های من درباره کارلوس کی روش و تیم ملی تند نبود. حرف من این بود که 
تمرکز کی روش باید روی مسائل فنی باشد و وظیفه ما هم این است که کیفیت امکانات 

موردنیاز کادر فنی را بالاتر ببریم. افراد نباید در رسانه ها علیه هم مصاحبه کنند.
وی افزود: از کی روش به عنوان یک مربی بزرگ و با تجربه این انتظار می رود که حتی 
زمانی که بسیار ناراحت است، مصاحبه های تند انجام ندهد. ما فقط همین را از سرمربی 
تیم ملی خواستیم. ضمن اینکه حرفهای او برای داشتن امکانات بهتر برای تیم ملی 

منطقی است و ما باید تلاش کنیم این خواسته ها را برآورده کنیم.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال درباره اینکه گاسپار گفته بود دبیری باید 
پاسخگوی خانواده من باشد، گفت: شاید منظور گاسپار این است که تندروی هایی در 
مصاحبه ها شده است. شاید هم منظورش مشکلات مالی کادر فنی است که خب باید 
آنرا در هیات رئیسه مطرح کند که تا چه اندازه قراردادها عملی شده است. هر کس باید 

طبق قراردادی که دارد به تعهدش عمل کند.
دبیری با بیان اینکه با کی روش و دستیارانش جنگ نداریم، تصریح کرد: من همیشه 
از کی روش حمایت کرده ام و معتقدم او بهترین مربی ای بوده که در این سطح داشته ایم 
ولی ایشان هم باید یکسری موارد را رعایت کند. کی روش مربی شجاعی است که با 
میدان دادن به جوانان، به تیم ملی جان تازه ای داده است و باید گلایه هاش را در محیط 

آرام مطرح کند.

پرچمدار ایران در المپیک لندن: 

مشکل بوکس بسیار حاد است
دارنده مدال طلای بوکس بازی های آسیایی می گوید نداشتن یک برنامه مناسب و 
لغو تورنمنت های تدارکاتی و همچنین مشکلات مالی جزو مهم ترین علل ناکامی بوکس 

ایران در رقابت های انتخابی المپیک بود. 
علی مظاهری در مورد ناکامی بوکس ایران در رقابت های انتخابی المپیک در چین 
اظهار کرد: متاسفانه مشکل بوکس بسیار ریشه ای تر از آن است که بخواهیم فقط چند 
مورد را در بیان ناکامی ایران مطرح کنیم. عدم کسب حتی یک سهمیه در رقابت های 
انتخابی المپیک نشان از آن دارد که مشکل بوکس بسیار حاد است و باید برای رفع آن 

تلاش کرد. 
او افزود: نباید مقصر ناکامی بوکس ایران را تنها مربی تیم دانست. مشکلات مالی و 
عدم کمک مناسب به فدراسیون سبب شده تا بوکس ایران دچار چنین مشکلاتی شود.

 بوکسور سابق تیم ملی در مورد نفرات اعزامی ایران به رقابت های انتخابی المپیک، 
گفت: برنامه  مناسبی برای آماده سازی این تیم برای حضور در رقابت های انتخابی المپیک 
وجود نداشت و لغو شدن چند تورنمنت تدارکاتی نیز سبب شد تا بوکسورها نتوانند با 

آمادگی لازم در این رقابت ها شرکت کنند. 
مظاهری خاطر نشان کرد: حضور نداشتن بوکسورهای باتجربه در تیم اعزامی به 
رقابت های کسب سهمیه المپیک، یکی دیگر از مشکلاتی بود که سبب شد بوکس ایران 

نتوانتد عملکرد خوبی را ارائه کند.
 او با اشاره به اینکه برخی، مسابقات انتخابی المپیک را ساده فرض کردند، گفت: 
متاسفانه برخی احساس می کردند کار راحتی در رقابت های انتخابی المپیک داریم و 
شانس خوبی برای ایران قائل بودند. البته راه یافتن بوکسورهای ایران به المپیک به هیچ 

عنوان دور از ذهن نبود و می توانستیم در این رقابت ها چند سهیمه کسب کنیم.
 بوکسور سابق تیم ملی ایران با بیان اینکه در بوکس ایران توجهی به استعدادیابی 
نمی شود، گفت: سالهاست که به امر استعدادیابی در بوکس توجهی نمی شود و عملا 
سنین پایه در بوکس رها شده اند.  مظاهری با انتقاد از تغییرات پی درپی در کادر فنی تیم 
ملی بوکس ایران، گفت: متاسفانه یکی از مواردی که به بوکس ایران ضرر زده تغییرات 
زیاد در کادر فنی تیم ملی است. اینکه سرمربی تیم ملی برای مدت کوتاهی حضور داشته 

باشد و بعد هم تغییر کند قطعا مشکل آفرین است. 
پرچمدار کاروان ایران در المپیک لندن در پایان خاطر نشان کرد: بوکس ایران نیاز به 
توجه بیشتری دارد و با این روند قطعا باز هم دچار مشکل می شویم. امیدوارم یک فکر 

اساسی برای موفقیت بوکس ایران کند.

مشکلات تیم ملی را حل کردم؛

گودرزی:زیبندهنیستکفاشیانرئیسفدراسیونبماند!
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به اتمام دو دوره چهار ساله ریاست 
علی کفاشیان در فدراسیون فوتبال و اینکه زیبنده نیست وی رئیس 
باقی بماند، گفت: فضا باید برای دیگران که افکار نوتر دارند فراهم شود!

 محمود گودرزی درباره کسب سهمیه های المپیک ورزش ایران با 
بیان مطلب فوق گفت: باید تا تیرماه حدود 45 تا 5۰ سهمیه المپیک 

بگیریم. امیدواریم تا تیرماه به عدد قابل قبولی در این بخش برسیم.
وی درباره اینکه گفته بود در سال المپیک دغدغه مالی نداریم، 
گفت: ما با افزایش 4۰ درصدی بودجه مواجه بودیم که باید بخش 
عمده آن صرف المپیک شود. برای همین آقای رئیس جمهور دستور 
محکمی برای حمایت از تیم های المپیکی دادند و امیدواریم خزانه و 
سازمان برنامه ریزی به ما کمک کنند تا این 4۰ درصد را این سمت 

سال بخصوص در سه ماهه اول بگیریم.
وزیر ورزش در خصوص تعاملش با مجلس، تاکید کرد: تعامل 
خوبی با مجلس داریم. امیدواریم کمکهای مجلس ادامه یابد. علاوه بر 
کمکهای مالی، ما از مجلس کمکهای معنوی می طلبیم و قوانینی که 

برای ورزش به مجلس می رود به سرعت و فوریت به تصویب برسد.
گودرزی در پاسخ به سئوالی مبنی بر احتمال المپیکی شدن 
والیبال، گفت: من با رئیس فدراسیون والیبال صحبت کردم و وی 
تاکید کرد که امیدوار است تیم والیبال به المپیک برسد. هدفگذاری 
آنها برای ورود به المپیک نیست بلکه آنها به فکر کسب سکو در 

المپیک هستند. ما به المپیکی شدن والیبال امیدواریم.
وی درباره اینکه بین ورزش ها تبعیض قائل است، گفت: شما اینرا 
باور دارید؟ تحصیلات من ورزش بوده است. ما در دوره لیسانس 
تمام ورزش ها را داریم. مقالات متعددی هم تا دوره دکتری درباره 

ورزشهای مختلف داشته ام.
وزیر ورزش تاکید کرد: به بعضی از رشته ها هم شرایطی تحمیل 
شده است که در آن اشکالاتی داریم. اگر این مشکلات را حل کنیم، 
نباید ضدیت با آن ورزش تلقی کرد. اگر شما قصد اصلاح داشته 
باشید، کسانی که مخالف اصلاح هستند، برای فضاسازی شروع به 
تبلیغات و بیان حرفهایی می کنند که صحت ندارد. برای همین این 

موضوع را تکذیب می کنم.
گودرزی درباره اینکه گفته می شود مخالف فوتبال و تیم ملی 

است، گفت: من در این مدت بدون حضور اهالی رسانه و دوربین های 
تلویزیونی سه بار از کمپ و امکانات تیم ملی و زمینی که سرمربی 
تیم ملی به آن ایراد داشت، بازدید کردم. سرمربی تیم ملی درست 
می گوید. برای همین صحبت کردم تا دو زمین دیگر را برای تیم ملی 

در نظر بگیرند و زمین کمپ را بازسازی کنند.
وی خاطرنشان کرد: ظرف یک هفته سه بار از کمپ بازدید کردم. 
تیم ملی مشکل سربازی داشت، بلافاصله حل کردم؛ مشکل پرواز 
و پاداش و بلیت بوده که ما حل کردیم. برای لباس در جام جهانی 
مشکل تیم ملی را من حل کردم. الان متوجه نیستم که چه کاری 

باید انجام بشود که این بحث نباشد؟
انتخابات  در  کفاشیان  علی  نام  ثبت  عدم  درباره  ورزش  وزیر   

فدراسیون فوتبال و احتمال ثبت نام مجدد وی با عقب افتادن 
انتخابات، تاکید کرد: دوره ریاست جمهوری هم دو دوره چهار ساله 
است. در اساسنامه ای که ادعا می شود به تصویب دولت رسیده، فقط 
دو دوره ریاست ذکر شده است. کفاشیان هم استحضار دارد که این دو 
دوره را به اتمام رسانده است. به نظرم یک مدیر در دو دوره چهار ساله 
می تواند برنامه هایش را اجرایی کند. شرایط باید برای دیگران که افکار 
نوتر دارند فراهم شود و یا این بچرخد تا جریان تازه ای وارد شود. دو 
دوره، سه دوره یا چهار دوره ریاست در یک فدراسیون زیبنده کشوری 

نیست که ریاست جمهوری در آن دو دوره است!
 ۱۱ تاریخ  در  را  انتخابات  باید  ما  کرد:  خاطرنشان  گودرزی   
اردیبهشت با حضور همین چهار کاندیدا برگزار کنیم. امیدواریم راس 

آن تاریخ انتخابات برگزار شود. من خوشبین هستم. انتظار می رود 
که فضای المپیکی ما قربانی این اتفاق و انتخابات نشود و فضا، فضای 

آرامی باشد برای المپیک.
 وی افزود: هیچ دغدغه خاطری برای این انتخابات ندارم و مثل سایر 

فدراسیون ها، انتخابات برگزار خواهد شد. 
وزیر ورزش درباره موضعگیری تند کارلوس کی روش علیه علیرضا 
اسدی دبیر فدراسیون فوتبال گفت: آقای کی روش دانش خوبی دارد 
و امیدوارم این دانش در اختیار کلیه مربیان کشورمان قرار گرفته شود. 
از او خواهش می کنم در جهت افزایش دانش مربیان داخلی حرکت 
کند.  گودرزی تاکید کرد: امیدوارم دوباره کی روش حضور در جام 
جهانی را نصیب فوتبال و از حواشی که به فوتبال لطمه می زند، پرهیز 
کند. او طبق قراردادش عمل کند و ما هم تلاش می کنیم مشکلات 
تیم ملی را حتی المقدور حل کنیم. اگر فدراسیون توانست مشکل را 
حل کند که چه بهتر وگرنه آنرا به ما منعکس کنند تا برای رفع آن 
مشکل اقدام کنیم.  وی افزود: کی روش باید بماند و به قراردادش 
عمل کند. البته او باید به ارکان فدراسیون احترام بگذارد. احترام 
متقابل باعث می شود فضا، آرامتر شود. اگر بپذیرند که ما وساطت 

می کنیم تا این مناقشات برطرف شود. 
وزیر ورزش که در برنامه ورزش و مردم حضور یافته بود، درباره 
ایراداتی که به فدراسیون فوتبال گرفته بود، گفت: از ابتدا که این 
مسئولیت را قبول کردم، نقطه نظرات کارشناسی و فرهنگی داشتم 
که به فدراسیون منتقل می کردم. بخش عمده ای از مشکلات هم 
مرتفع می شد. قصد ما دخالت نبود. فدراسیون فوتبال نهاد عمومی غیر 
دولتی است ولی این نهاد در کشور جمهوری اسلامی است وباید تابع 
قوانین داخلی هم باشد. بدیهی است وزیری که مقابل دولت و مجلس 
پاسخگو است باید این مسئولیت را به خوبی انجام بدهد. مسئولیت 
بدون اختیار باعث فساد می شود.  گودرزی تاکید کرد: نمایندگان 
در مجلس شورای اسلامی هر موقع مشکلی در ورزش پیش می آید، 
بلافاصله وزیر را دعوت می کنند و وزیر باید بتواند نسبت به مسئولیت 
خود، پاسخگو باشد. البته دوستان هم در فدراسیونها توجه دارند و 
کمک می کنند. در فدراسیون فوتبال هم همکاری کردند تا مشکل 

برطرف شود.



5علمی و سلامت

محققان آلمانی در اقدامی هوشمندانه با ترکیب فناوری توپ پلاستیکی مملو از گاز هلیوم 
و موتورهای کنترل پهپاد موفق به ساخت کُره پرنده تحویل کالا شدند.به گزارش خبرگزاری 
دانشجویان ایران )ایسنا( - منطقه خراسان و به نقل از میلون لاین، با توجه به استقبال شرکت های 
مطرح تولیدکننده پهپاد در حوزه ساخت نمونه های قادر به تحویل کالا در شهر، اکنون محققان 
شرکت آلمانی فستو با ترکیب فناوری توپ هلیوم و سیستم کنترلر پهپاد موفق به ساخت سامانه 
تحویل کالا با قابلیت حمل مقدار قابل توجهی بار در مقایسه با وزن شدند.یکی از مهم ترین 
ویژگی های پهپاد۱36۰ گرمی Gripper، امکان برداشتن بار به وزن حداکثر 4۰۰ گرم با استفاده 
از فناوری حمل بار موسوم به زبان مصنوعی است.مدیر شرکت سازنده در مورد کارایی فناوری 
زبان مصنوعی در برداشتن اجسام بدون استفاده از بازوهای رباتیک اظهار کرد: مهم ترین قابلیت 
در نظر گرفته شده برای کُره پرنده امکان برداشتن بار با استفاده از زبان مصنوعی است. به کمک 
فناوری زبان مصنوعی می توان اجسام را بدون هیچگونه قطعات الکترونیک یا رباتیک به درون 
محفظه حمل بار این پرنده منتقل کرد.شرکت سازنده همچنین مدعی شد که این پهپاد قادر 
است بدون کمترین خطر برای انسان  ،کالاهای مورد نظر را در معابر شهری جابه جا کند، چرا 
که تمامی قطعات متحرکت این پهپاد بر خلاف نمونه های رایج در محفظه های فلزی قرار داده 

شده  است. 

یک راه طبیعی و موثر برای دور کردن مورچه ها

قطارهای ژاپنی نامرئی می شوند

تشخیص محصولات کشاورزی سالم با ربات کروی

کاربردهای  دارای  که  کردند  عرضه  را  کُروی  ربات  اصفهان  دانشگاه  پژوهشگران 
تصویربرداری و تشخیص گازهای خطرناک است و اخیرا با پردازش تصاویر توانستند آن را 

برای جداسازی محصولات کشاورزی سالم از ناسالم کاربردی کنند.
سمیرا اسیری مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار علمی ایسنا با بیان این که در این 
مطالعات موفق به طراحی و ساخت ربات کروی شدیم، گفت: این ربات دارای مکانیزم 
داخلی بسیار جدیدی است؛ به گونه ای که با وجود چرخش پوسته، صفحه ای موازی با 

سطح زمین در آن تعبیه شده است.
وی با اشاره به کارکرد این صفحه، اضافه کرد: وجود این صفحه کاربر را قادر می کند که 
دوربینی بر روی آن قرار دهد و دوربین بدون آن که چرخشی داشته باشد، از پشت پوسته 

شفاف تصاویر را دریافت و به صورت آنلاین به سرور ارسال کند.

اسیری با تاکید بر این که این ربات مجهز به سنسور »جایرو« است، خاطرنشان کرد: این 
سنسور تصاویر دریافتی را ثابت می کند؛ از این رو تصاویر ارسالی از دوربین این ربات صاف 

و شفاف خواهد بود.
مجری طرح سنسور گاز را از دیگر اجزای این ربات نام برد و یادآور شد: این سنسور، 
 GPS باعث می شود که ربات گازهای خطرناک منتشر شده را تشخیص دهد و با استفاده از

موقعیت نشتی گازها را به اپراتور اعلام کند.
وی خاطرنشان کرد: این ربات با استفاده از سنسور گاز می تواند در نقاطی که انسان قادر 

به ورود نیست، وارد شود و گزارش نشتی را ارائه دهد.
اسیری با بیان این که این ربات تنها از یک نیمکره استفاده می کند، اظهار کرد: پوسته 
شفاف کره این ربات که از جنس پلی اتیلن است، از اجزای داخلی در برابر ضربه و عوامل 
شیمیایی مانند خوردگی محافظت می کند و به گونه ای حرکت می کند که اجزای قرار 

گرفته شده بر روی صفحه این ربات هیچگاه واژگون نخواهد شد.
وی به کاربردهای این ربات اشاره کرد و گفت: از این ربات برای کارخانجاتی که دارای 
نقاط کور هستند و دوربین های موجود که قادر به پوشش تصویری از آنها نیست، استفاده 
می شود، علاوه بر آن از این ربات برای مناطق ناهموار که دارای پستی بلندی های زیادی 

است و امکان واژگونی ربات های موجود وجود دارد، می توان بهره برد.
به گفته این محقق، این ربات می تواند از چاله هایی به ارتفاع یک سوم قطر خود، خارج 

شود.
اسیری از کاربرد تجاری این ربات خبر داد و در این باره توضیح داد: در این طرح از ربات 
کروی ساخته شده برای تشخیص محصولات کشاورزی سالم از ناسالم استفاده شد؛ در واقع 

این طرح برای محصول خیار اجرایی شده است.
وی ادامه داد: برای این منظور با پردازش تصویری که بر روی این ربات پیاده سازی 

کردیم، توانستیم از طریق دوربین ربات، محصولات سالم از ناسالم را جداسازی کنیم.
مجری طرح، کنترل این ربات را از طریق یک اپلیکیشن دانست و یادآور شد: با نصب 
این اپلیکیشن بر روی تلفن همراه، لپ تاپ و یا رایانه می توان حرکات ربات کروی ساخته 

شده را کنترل کرد. 

 روبات احساساتی ساخته شد
محققین دانشگاه استنفورد آمریکا روباتی را ساخته اند که می تواند با انسان تعامل کند و 

دارای احساس است.
به گزارش خبرگزاری مهر، به گفته محققین آمریکایی در این روبات، بکارگیری هوش 
مصنوعی سهم به سزایی را ایفا می کند و نکته قابل توجه این است که همچون انسان قادر به 
تعامل با دیگران است و می تواند احساسات را توسط حسگرهایی که در آن تعبیه شده است 

تشخیص دهد.
این روبات به گونه ای طراحی شده است که اگر او را با نرمی و لطافت همراه با احساس لمس 
کنیم، احساس خوشایندی به او دست می دهد و در مقابل اگر به صورت خشن به او دست 

بزنیم، می تواند حس نامطلوب شخص را درک کند.
این روبات قادر به حرکت، تشخیص چهره افراد، اشیاء، بیان و درک احساسات است و نسبت 

به دستورات و صدای افراد واکنش نشان می دهد.
روبات احساساتی همچون انسان نسبت به بعضی از قسمت های بدن خود حساسیت دارد و 

در صورت تماس با شیء خارجی واکنش نشان می دهد.
گام بعدی محققین دانشگاه استنفورد، توسعه این تکنیک بر روی روبات های مختلف است.

تحویل کالا به کمک کُره پرنده

بسیاری از مردم تمایلی به کشتن حیوانات ندارند. برخی 
افراد گیاه خوارند و از کشتن ریزترین موجودات خودداری 
می کنند، اما گاهی همزیستی با برخی از این موجودات در 
فضای خانه تشویش برانگیز می شود. حتی اگر در شهر زندگی 
کنید باز هم طبیعت راهی برای نفوذ به فضای زندگی پیدا 

می کند.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( - منطقه 
خراسان و به نقل از تریهاگر، معمولا در فصل بهار لشکری از 
مورچه ها به فضاهای خانگی حمله می کنند و در مسیرهای 
طولانی در آشپزخانه  و حمام به راه می افتند. آن ها در واقع از 

همه جا سر در می آورند.
هر کسی که روش های پیشگیری از هجوم مورچه ها را 
در پیش گرفته و شروع به بستن و مسدود کردن فضاهای 
ورودی کرده باشد می داند که این یک نقشه کاملا بی فایده 
و شکست خورده است. مورچه ها بسیار کوچک هستند و در 
همه حال راهی برای نفوذ به فضاهای مورد نظرشان پیدا 

می کنند.
غذا و آب مهم ترین عواملی هستند که مورچه ها را به 
داخل منازل می کشانند، اما در این مورد تمیز نگه داشتن 

آشپرخانه ها و حذف کردن هر گونه تجمع آب در گوشه و 
کنار منزل بی فایده است. در حالی که در مورد بسیاری از 

آفات خانگی این روش به خوبی جواب می دهد.
پس چه کار باید بکنیم؟ آیا از دفع کننده های سمی حشرات 
استفاده کنیم؟ اما چه دلیل و منطقی پشت این کار وجود 
دارد که مواد شیمیایی کشنده را در خانه اسپری کنیم؟ 
درست است که آن ها فقط حشرات را می کشند و فقط آن 
دسته از موجوداتی را از بین می برند که یک میلیونیم ما وزن 
دارند. شاید بی ضرر به نظر برسند اما به حال سم، سم است و 
با توجه به چالش هایی که گرده افشان های محبوب ما به دلیل 
رشد روز افزون مصرف آفت کش ها با آن  روبه رو هستند، در 
صورتی که دوستدار محیط زیست باشیم از این آفت کش ها 
و مواد شیمیایی صرف نظر می کنیم. پس لازم است که برای 
حل این مشکل به دنبال راه دیگری باشیم. یک راه خوب این 

است: استفاده از پودر دارچین.
هرچند گاهی اوقات روش های طبیعی جواب نمی دهد یا 
دامنه اثرشان اندک است، اما در این مورد نتیجه شگفت انگیز 
است. یک قوطی دارچین بردارید و آن را در قسمت هایی 
از خانه که مسیر عبور مورچه هاست یا در قسمت هایی که 

معمولا تجمع پیدا می کنند بپاشید. تنها در عرض چند ساعت 
نتیجه شگفت آور است: حتی یک مورچه هم باقی نمی ماند. 
آن ها تقریبا بلافاصله ناپدید می شوند. با یک بار استفاده از 
دارچین دیگر هیچ مورچه ای در طول فصل هجوم مورچه ها 
در خانه باقی نمی ماند. اگر قبل از ورود مورچه ها این کار را 
بکنید باز هم هیچ مورچه ای وارد خانه شما نمی شود. علاوه بر 

این خانه بوی خوبی می گیرد.
البته راه های دیگری هم وجود دارد. می توان صرفا دارچین 
را روی سطوح بپاشید یا از روغن دارچین استفاده کنید که 

کثیف کاری کمتری دارد.
 به نظر می رسد کارایی این روش به این دلیل است که 
دارچین مسیرهای فرومونی که مورچه ها برای آمد و شد و 
راهیابی به آن متکی هستند را قطع می کند. علاوه بر دارچین 
مواد طبیعی دیگری نیز وجود دارند که همین نتیجه را به 
دنبال دارند: مرکبات، سرکه، نعناع و پودر قهوه همگی در این 
زمینه موثرند. لذا اگر پودر دارچین در دسترس نداشتید، یکی 
از این مواد معطر را امتحان و با مورچه ها خداحافظی کنید 
بدون این که مجبور باشید آن ها را بکشید یا منزل تان را از 

مواد شیمیایی آکنده کنید. 

قطارهای گلوله ای براق ژاپن با چنان سرعتی حرکت می کنند که به سختی دیده می شوند، 
اما از سال ۲۰۱8 به بعد دیگر حتی در زمان توقف نیز به سختی دیده خواهند شد.

به گزارش سرویس علمی ایسنا به نقل از مجله Architect، شرکت Seibu Group از کازویو 
سجیما، معمار ژاپنی خواسته تا ظاهر و فضای داخلی قطار کمان قرمز )Red Arrow( این 
شرکت را مجددا طراحی کند. این طراحی مجدد به منظور بزرگداشت صدمین سالگرد این 
شرکت انجام خواهد شد.طرح اولیه سجیما به نمایش یک قطار با خطوط گرد به همراه یک 
پوشش نیمه بازتابنده و یک پوشش که مانند آینه عمل می کند، پرداخته است که محیط 

اطراف را بازتاب کرده و مشاهده آن را در زمان حرکت دشوار می سازد.
به گفته وی، این قطارها به شکلی طراحی شده اند که با نمای زمینه ترکیب شوند. سجیما 
برای داخل قطار یک زمینه آرام بخش شبیه اتاق نشیمن تصور کرده است. تنها تعداد محدودی 

از قطارهای سریع السیر از طراحی سجیما برخوردار خواهند شد. 

افشین شاعری* 

برنامه تلویزیونی خندوانه با طرح موضوعات مرتبط با 
بیماریها، به حوزه سواد سلامت مردم نیز وارد شده است اما 
ساعت پخش نامناسب آن خودعاملی است که می تواند با 
گسترش اختلال خواب بر سلامت ایرانیان اثر منفی بگذارد. 
برنامه تلویزیونی خندوانه با وجودی که از شبکه غیر 
سراسری نسیم پخش می شود، توانسته است به عنوان 
یکی از برنامه های پر مخاطب تلویزیون ایران مطرح شود و 
مخاطب بالای آن به طور قطع اثربخشی موضوعاتی که در 

آن مطرح می شود را بالاتر برده است.
به مبتلایان  برنامه  این  از قسمتهای  اختصاص یکی 
اوتیسم که موجب معرفی این اختلال و ارائه آموزشهایی 
درباره شیوه های برخورد با افراد مبتلا به این ناراحتی و 
نیازهای آنها همراه بود، نشان داد، این برنامه اهدافی را برای 
نقش آفرینی در حوزه سلامت برای خود تعریف کرده است، 
اهدافی که پیش از این نیز با پخش ویژه برنامه هایی با 
حضور مبتلایان به بیماری ام اس، جانبازان اعصاب و روان 
و نیز حضور متخصصان پزشکی، تغذیه و حتی معاون وزیر 

بهداشت سابقه داشته است. 
ابعاد  از  با این وسعت بیننده حتما  چنین برنامه ای 
مختلف قابل بحث و تحلیل است، چنانچه حتما متخصصان 
و منتقدان حوزه هنر و فرهنگ عمومی، بازیگری، موسیقی 
و طنز می توانند با بررسی نقاط مثبت و ضعف این برنامه، 

آن را تحلیل کنند.
اما یکی از جنبه های مغفول مانده این برنامه و بسیاری 
از برنامه های تلویزیونی، پیامدها و اثربخشی آنها در حوزه 

سلامت مردم است.
 سلامت در یک تعریف جهانی شامل چهار بعد سلامت 
جسم، سلامت روان، سلامت اجتماعی و سلامت معنوی 
است که نقش پخش یک برنامه تلویزیونی با مخاطب 

میلیونی می تواند در تمام این حوزه ها مورد بررسی قرار 
گیرد. 

سلامت جسمی شامل وجود یا نبود انواع بیماریهای 
واگیر و غیر واگیر است، گر چه بسیاری از بیماریهای واگیر 
مانند سل، کزاز، دیفتری، سیاه سرفه، اسهال و بیماریهای 
عفونی با اجرای برنامه های واکسیناسیون و ارتقای سطح 
بهداشت عمومی کاهش چشمگیر یافته اند اما امروزه یکی از 
معضلات اصلی تهدید کننده سلامت مردم، بیماریهای غیر 
واگیر مانند بیماریهای قلب و عروق، سکته، سرطان، دیابت 
و ... است که روز به روز در حال افزایش هستند و کنترل آن 
نیازمند اطلاع رسانی جمعی و گسترده با مخاطبان میلیونی 

برای اصلاح سبک زندگی است. 
پیجیده  این هم  از  روان مشکلات  در حوزه سلامت 
تر است، آمارهای حداقلی از شیوع بیش از ۲3 درصدی 
بیماریهای روانپزشکی حکایت می کند که خفیف ترین 
آنها اضطراب است و تا افسردگی های شدید و ... ادامه 
پیدا می کند، ضمن اینکه اختلالات روان خود عامل بروز 
بیماریهای جسمی و روان تنی هستند که حتی می توانند 
به گسترش تصادفات، نزاع و جر و بحث های اعصاب خرد 

کن، بینجامند.
سلامت اجتماعی نیز بیشتر به حوزه ارتباطات بین فردی، 
بین دوستان، در خانواده، در محیط کار و در بین آشنایان، 
همسایه، فامیل و همشهریان می پردازد و موضوعاتی مانند 
احترام گذاشتن به یکدیگر، رعایت آداب معاشرت، اعتماد، 
دلسوزی، رعایت حقوق شهروندی، رعایت اخلاق دوستانه، 

حفظ حریم خصوصی و ... در این حوزه تعریف می شود. 
 سلامت معنوی نیز حوزه تازه شناخته شده ای است که 
بیشتر به مباحث و توصیه های اخلاقی مانند، )آنچه برای 
خود نمی پسندی برای دیگران هم نپسند(، راستگویی، 
وفاداری، همدلی و ... می پردازد و حتی از منظری کلان 
تر همنوایی در توسعه و پیشرفت کشور در ابعاد مختلف نیز 

می تواند در این بخش تعریف شود.
 ارتقای سطح سلامت عموم جامعه یک سرمایه ملی 
برای توسعه کشور، برقراری آرامش و ثبات و به خصوص 
چرخیدن چرخ های اقتصاد است، کشوری می تواند مسیر 
توسعه و پیشرفت را طی کند که مردمان آن سالم، نیرومند، 

سرزنده و شاداب و با اعتماد به نفس باشند.
تحقق این هدف نیازمند اطلاع رسانی همگانی است به 
خصوص اینکه همواره افزایش »همبستگی اجتماعی« به 
عنوان یکی از کارکردهای رسانه ها معرفی شده است و هر 
چه یک رسانه و برنامه رسانه ای پر مخاطب تر باشد، نقش 

آفرینی آن در این حوزه بیشتر است.
 موضوع برنامه خندوانه را در آخرین روزهای سال با دکتر 
علی اکبر سیاری، معاون بهداشتی وزیر بهداشت که اتفاقا 
یکی از مهمانان سال گذشته این برنامه بود، مطرح کردم، 
او نیز نقش این برنامه را در حوزه سلامت تایید کرد و البته 
گفت:» ما در کشور برای عزاداری و گریه کردن، سیستم 
داریم ولی برای خنداندن مردم سیستم نداریم بنابراین هر 
برنامه ای که بتواند لبخندی بر لبان مردم بنشاند، حتی 

به صورت مصنوعی مورد حمایت وزارت بهداشت است«. 
گر چه هر اقدامی که انجام می شود، نقدهای مختلف از 
چپ و راست به سمت آن سرازیر می شود و البته بسیاری 
از نقدها نیز ممکن است منصفانه، کارشناسی شده و بجا 
باشد اما به هر حال دیکته نانوشته غلط ندارد و این برنامه 
حداقلی برای شاد کردن مردم و البته بالابردن سواد سلامت 

جامعه، غنیمتی است.
 سواد سلامت به مجموعه آگاهی اطلاق می شود که به 
پیشگیری از بیماریها و اختلالات و کنترل آنها کمک می 
کند که البته در این مورد آمارها نشان می دهد، در این 
زمینه نقص های جدی وجود دارد و با وجود افزایش رسانه 
های فعال در حوزه سلامت در سالهای اخیر، چه رسانه های 
مکتوب، چه رادیو و تلویزیون و چه رسانه های اینترنتی 
همچنان سطح سواد سلامت جامعه ما در حد پایین است، 
تبلیغات مخل سلامت نیز از رسانه های داخلی و خارجی 

ادامه دارد و عده زیادی را نیز می فریبد.
 جدا از اینکه پیامدهای این برنامه تلویزیونی چقدر 
توانسته است در ارتقا و بهبود سطح سواد سلامت مردم 
نقش مثبت داشته باشد اما در مجموع نشان داده است 
که موضوع سلامت مردم برایش مهم است و می خواهد 
با خنداندن و شاد کردن مردم و البته بالابردن سطح سواد 
سلامت در این زمینه نقشی داشته باشد، می ماند فقط یک 

نکته کوچک که آن هم زمان پخش آن است. 
پخش این برنامه تلویزیونی آن هم در ساعت ۲3 و ۱5 
دقیقه برای این برنامه پر مخاطب از یک طرف نشان دهنده 
این است که هنوز چنین برنامه هایی در اولویت صدا و سیما 
نیست. دوم اینکه پخش آن تا نیم ساعتی گذشته از نیمه 
شب یعنی 3۰ دقیقه بامداد خود می تواند عامل افزایش 

اختلال خواب و آسیب به سلامت مردم باشد. 
کارشناسان حوزه طب کار، از شیوع بالای ۲5 درصدی 
اختلال خواب در طیف های خفیف تا شدید آن صحبت 
می کنند، اختلالی که موجب خستگی و کاهش کارآمدی 
در طی روز می شود، حالا اگر قرار باشد میلیونها نفر )علاوه 
بر شبکه های مجازی( تا نیمه های شب پای تلویزیون 
بمانند و این برنامه را تماشا کنند باید منتظر افزایش اختلال 
خواب، دیر رسیدن میلیونها نفر به سرکار در فردای آن شب 
و خستگی و ناکارآمدی در بخش تولید و خدمات باشیم که 

خود نقض غرض است.

خندوانهوسلامتایرانیان رفتارهای بهداشتی که پزشکان از آنها متنفرند
برخی رفتارهای مشترک و متداول وجود دارند که پزشکان ترجیح می دهند بیمارانشان 
دست از انجام آن ها بردارند. در این مطلب به هشت رفتاری که به گفته ی یک پزشک 

برایشان بسیار نفرت انگیز بوده و لازم است ترک شود اشاره می کنیم.
1-استفاده از گوش پاک کن برای تمیز کردن گوش 

چرا مردم گمان می برند استفاده از گوش پاک کن بخشی از بهداشت محسوب 
می شود؟ موم گوش شاید به نظر یک ماده ی غیر قابل تحمل محسوب شود اما گوش از 
تولید این ترکیب هدفی دارد .این ماده سلول های مرده ی پوست داخلی گوش و میکروب 
ها را به دام می اندازد.با استفاده از سوآب، موم ها به انتهای گوش فشار داده شده و به پرده 

ی گوش آسیب می رسانند.
 2- مصرف خودسرانه ی آنتی بیوتیک برای عفونت های ویروسی

 بسیاری از مردم گمان می برند که می توان بیماری هایی نظیر سرما خوردگی و یا سایر 
عفونت های ویروسی را با مصرف آنتی بیوتیک درمان کرد اما پزشکان مایلند که شما 
بدانید که آنتی بیوتیک تنها باکتری ها را از بین می برد نه ویروس ها را ! بنابر این بهتر 

است که در مواجهه با این قبیل بیماری ها به پزشک مراجعه نمایید.
 3- لیس زدن جای زخم  

شاید در فیلم ها ) فیلم های غربی( دیده باشید که برای شفای زخم محل خونریزی و 
زخم را با زبانشان لمس می کنند ! به این دلیل که گمان می برند بزاق دهان قدرت التیام 

دارد و یک ماده ی شفادهنده ی طبیعی است.
اما به طور طبیعی این رفتار در حیواناتی نظیر گربه ها و سگ ها وجود دارد و البته 
رفتاری درست است اما زبان انسان ها پر از باکتری است  بنابراین هر چند هم که بزاق 
خاصیت شفادهندگی داشته باشد از ضرر این کار بیش از منفعت آن است .) به علاوه 

اینکه خون انسان طبق دین اسلام مایعی نجس است( 
4- مسواک زدن دندان ها با فشار زیاد 

 شاید اغلب افراد فکر می کنند که مسواک زدن با فشار و زور زیاد دندان ها را سفید تر 
و تمیز تر می کند اما این کار باعث آسیب به لثه ها خواهد شد .به جای این کار بهتر است 
که در زمان طولانی تر و با فشار کمتری مسواک بزنید. همچنین بهتر است از مسواکی 
استفاده کنید که شانه های آن ارتفاع های مختلفی داشته باشد و از جنس ابریشم باشد. 

5- بالا کشیدن بینی با فشار زیاد
  همه ی ما هنگام سرماخوردگی و انفلوآنزا با فشار زیاد محتویات بینی مان را به سمت 
بالا می کشیم شاید فکر می کنیم با این کار راحت تر نفس می کشیم. اما انجام این کار 
آن هم با فشار زیاد باعث ورود مخاط بینی به سینوس ها می شود و شرایط را بدتر می کند 
بهتر است به جای این کار  از اسپری های روان کننده بینی استفاده کنید تا راحت تر 

مخاط بینی خارج شود. 
6- امتناع از دریافت واکسن آنفلوآنزا به دلیل مضر دانستن آن 

 برخی افراد بعد از دریافت واکسن آنفلوآنزا به عفونت های رایج فصل زمستان مانند 
سرماخوردگی مبتلا می شوند و گمان می کنند دلیل آن واکسن می باشد. واکسن 
نمی تواند ایجاد عفونت کند زیرا از ویروس تضعیف شده تهیه شده است که هرگز نمی تواند 

به زندگی باز گردد.
7-گوش دادن به موسیقی با صدای بلند از طریق هندزفری 

افرادی که از طریق هندزفری به موسیقی با صدای بلند گوش می دهند نمی توانند 
صداهای بلند را تشخیص دهند. این کار باعث آسیب به سلول های موی گوش شده و 
چون در جوانی و نوجوانی مشکلی ایجاد نمی شود افراد متوجه خطایشان نیستند .در 

حالیکه در بزرگسالی عوارض این کار دامن گیرشان خواهد شد. 
8- حذف ساس و کنه با کبریت

 برخی گمان می کنند با داغ کردن محل وجود ساس و کنه با نوک چوب کبریت 
می توانند آن ها را حذف کنند. اما بهترین راه برای حذف کنه و ساس ها برداشتن آنها با 

موچین و شستن محل با آب و صابون پس از آن است. 

11ترفند برای کاهش وزن در سال جدید

در حالی که خوردن غذاهای سالم به میزان مناسب برای بسیاری، هدف اصلی محسوب 
می شود؛ اما نکات ظریفی در آشپزخانه های همه ما هست که داشتن تغذیه سالم را دشوار 
می کند و راه ساده تر برایمان این می شود که معده هایمان را با اسنک ها و غذاهای آماده و 
نیمه آماده و فست فودها پر کنیم. با این حال راه های دیگری هم هست که باعث می شود 
غذاهای سالم بخوریم. متخصصان می گویند، اصولی وجود دارد تا آن ها را در شرایط مختلف 
به کار ببریم تا با رعایت آن ها بتوان از پرخوری جلوگیری کرد و قطعاً می توان آن ها را در 

خانه هم به کاربرد.
مارتین شوارتز ، مدیر مرکز رودکر در دانشگاه ییل است که در زمینه سیاست تغذیه و چاقی 
و برنامه ریزی برای وعده های غذایی فعالیت می کند. به صورت پیش فرض می تواند راهمان 
طولانی باشد، اما مهم است که برنامه داشته باشیم چه مواد غذایی می خریم و به آشپزخانه 
می بریم. مردم معمولاً آن چیزی را می خورند که دسترسی به آن آسان و ساده باشد و آن 

چیزی را تهیه می کنند که جلو چشمشان است و آن را می بینند.
سعی کنید بشقاب هرکس را پر کنید و سر سفره بیاورید. این قانون را بگذارید که هرکس 

غذای بیشتری می خواهد از سر سفره بلند شود و خودش بشقابش را پر کند
شوارتز می گوید:" روشن است، اما من تصور می کنم مردم هیچ تصوری از این که چه 
مقدار از غذایی را که می خوریم را به صورت خودکار و غیر هشیارانه می خریم ندارند و در 
این زمینه ساده لوحانه برخورد می کنند. مری استوری، پروفسور اپیدمیولوژی و بهداشت 
جامعه در دانشگاه مینه سوتا می گوید: "از دید من، بهترین کاری که خانواده ها می توانند 
انجام دهند این نیست که بدانند چه مقدار از مواد غذایی و غذاهایی که در آشپزخانه دارند یا 
در خانه نگهداری می کنند غیر بهداشتی و ناسالم است. اگر آن ها چیپس نخرند آن را هم 
نخواهند خورد." این احتمالاً بهترین چیزی است که آن ها می توانند برای خوردن غذاهای 
سالم انجام دهند." پختن غذاهای خوب آسان تر از دسترسی به آن هاست؛ با در نظر گرفتن 
این نکته، در اینجا یازده پیشنهاد برای دادن نظم نویی به آشپزخانه و ایجاد عادت های غذایی 

سالم تر را به شما توصیه می کنیم:
1- فقط در آشپزخانه غذا بخورید 

وقتی ما در هر نقطه ای از خانه خوراکی می خوریم آن هم همراه انجام سایر فعالیت ها؛ این 
عادت در مغز ایجاد می شود که در هنگام انجام هر کاری در خانه باید خوراکی هم خورده 
شود. بسیاری از مردم در هنگام تماشای تلویزیون خوراکی می خورند یا فقط ریزه خواری 
می کنند. اما خوردن و خوراکی ها فقط مربوط به آشپزخانه است. پس هنگام انجام فعالیت 

چیزی نخورید.
2- ازبشقاب های کوچک تر و لیوان های باریک تر استفاده کنید 

سرویس غذاخوری هر خانه ای از اشیایی است که معمولاً خانم خانه علاقه بسیاری به آن ها 
دارد و به خوبی از آن نگهداری می کند. توصیه می کنیم برای مصرف عادی و روزانه خانه تان 
از سرویس غذایی با بشقابهای کوچک تر و لیوانهای باریک تر استفاده کنید. یکی از شگفت 
انگیزترین پژوهش های علمی این مسئله را بررسی کرده اند که چگونه تصمیم می گیریم 
چیزی را در بشقاب باقی نگذاریم و اندازه بشقاب در هر وعده غذایی چه اثری می گذارد. این 
پژوهش در دانشگاه کورنل توسط برایان ون سینک انجام شد. بشقاب های بزرگتر به خوردن 
پرس های غذایی بیشتر منجر می شود. مردم تمایل دارند آنچه در بشقابشان ریخته شده را 
تا انتها بخورند. استوری می گوید: "اندازه دیس یا بشقاب مهم است و کسانی که می خواهند 
سرویس چینی نو تهیه کنند باید این نکته ظریف را در نظر داشته باشند. بشقاب های 
کوچکتر بخرید و از شر بشقاب های بزرگ خلاص شوید" این توصیه می تواند حتی به حوزه 
لیوان های آشپزخانه نیز سرایت کند و مقداری از کالری دریافتی شما را کاهش دهد. زیرا 
نوشیدن در لیوان های باریک تر یعنی نوشیدن مقدار کمتری نوشیدنی و کاهش مقداری از 

کالری دریافتی.
3- برخی اوقات بعضی خوراکی ها را فهرست خریدتان حذف کنید 

شوارتز می گوید: "گاهی فقط وقتی یکی از اعضای خانواده رژیم دارد از او درباره میان وعده 
ها و اسنک ها می پرسند، در حالی که این خوراکی ها برای هیچ کس مفید نیست و معمولًا 
نباید همیشه مصرف شوند. پس توصیه می کنیم این خوراکی های نه چندان سالم که در 
اوقاتی مانند جشن تولد مصرف می شوند را در کابینت های آشپزخانه و دور از دسترس 

قرار دهید.
4 - تهیه چاقوی خوب سرمایه گذاری بزرگی است! 

تهیه ابزارهای خوب در آشپزخانه می تواند آشپزی را لذتبخش تر، برانگیزاننده، و آن را 
به فعالیتی مطلوب تبدیل کند. شوارتز معتقد است، ضروری ترین وسیله در آشپزخانه یک 
چاقوی عالی و یک تخته گوشت مناسب است. زیرا همین دو سه ابزار ساده هستند که ما را در 
تهیه و سرو میوه ها و سبزیجات کمک می کنند. اگر بدانید که مجهز هستید، تمایل و رغبت 
بیشتری خواهید داشت که خودتان غذا بپزید. برای سایر ابزارها و وسایل آشپزخانه هم همین 

قانون صادق است، بهتر است این قانون را تا حدی رعایت کنیم.
5 - با قابلمه سر سفره نیایید 

سعی کنید بشقاب هرکس را پر کنید و سر سفره بیاورید. این قانون را بگذارید که هرکس 
غذای بیشتری می خواهد از سر سفره بلند شود و خودش بشقابش را پر کند. حتماً می پرسید 
فایده این قانون چیست؟ چون وقتی غذا جلوی دست افراد باشد و در دسترس افراد و داخل 

دیس باشد، افراد تمایل بیشتری به خوردن پیدا می کنند.
6-اشیایی غیر غذا و خوراکی را در آشپزخانه جای دهید 

غذایی که در خانه تهیه می شود قطعاً سالم تر از غذای بیرون است؛ پس مهم است که پختن 
غذا در خانه را به تجربه بی نظیر تبدیل کنید. میز اپن آشپزخانه را از اشیای غیرضروری مانند 
کتاب ها و کیف و ورقه ها خالی کنید و به جای آن چند شمع بگذارید. این باعث می شود شب 
های رؤیایی تری را در آشپزخانه بگذرانید. بهتر است به جای تلویزیون از رادیو در آشپزخانه 
استفاده کنید. این کار شما را از تنهایی در می آورد، و سکوت را می شکند. بهتر است از 

تلویزیون استفاده نشود چه در زمان تهیه غذا و چه سر میز غذا.
7- در بین وعده های غذایی اصلی از میان وعده هایی مانند میوه ها یا سایر 

خوراکی های سالم استفاده کنید:  
وقتی دارید غذا می پزید و کودکان شما گرسنه اند به آن ها میوه بدهید. این کار به شما 

فرصتی می دهد که با آرامش غذا بپزید و آن ها کمتر بی قراری کنند.
8-یخچال و فریزر را از نو بچینید 

با توجه به نوع یخچال و فریزرتان می توانید از این توصیه استفاده کنید. برخی یخچال ها 
فریزری در زیر دارند. قفسه میوه ی یخچال شفاف است و بدون باز کردن، محتویات آن 
دیده می شود. اما اگر یخچال و فریزر شما طوری است که فریزر در بالاست و قفسه میوه ها 
در قسمت زانوهای شما قرار می گیرد، یعنی سالم ترین خوراکی ها که میوه ها هستند در 
قسمت غیر دیدنی قرار می گیرند؛ توصیه می شود میوه ها را در قفسه اول یخچال بگذارید 

تا بیشتر به چشم بیایند.
9- از ظرف های شفاف استفاده کنید 

چون برخی میوه ها و سبزیجات را پیش از مصرف باید قطعه قطعه کرد تا آماده خوردن 
شود، بهتراست اگر می خواهیم آن ها را تکه تکه در یخچال بگذارید آن ها را در ظرف های 
شفاف بریزید. به این شکل وقتی گرسنه هستید و سراغ یخچال می روید می بینید که چه 

گزینه هایی برای خوردن میان وعده وجود دارد.
10-کاسه میوه درست کنید 

میوه هایی مانند سیب، نارنگی، موز، پرتقال و انگور را جلوی دید قرار دهید تا به سرعت کاسه 
میوه ای عالی و پرخاصیت داشته باشید.
11- ظروف روی اپن را خالی کنید 

هر غذایی که جلوی دید است نوعی یادآوری برای خوردن آن است؛ پس رغبت ایجاد 
می کند که زودتر آن را بخوریم؛ بنابراین ظرف شیرینی خوری روی اپن را خالی کنید. 

ژن مرتبط با سفیدشدن مو شناسایی شد
 

دانشمندان برای نخستین بار ژنی را شناسایی کردند که موجب سفیدشدن موی سر انسان 
می شود. 

به گزارش  تسنیم؛ دانشمندان برای اولین بار موفق شدند ژنی را شناسایی کنند که بر 
سفیدشدن موها تأثیر دارد. بر اساس این گزارش دانشمندان توانستند ثابت کنند که 
سفیدشدن مو، خصوصیتی است که از یک ترکیب ژنتیکی برخوردار بوده و تنها عوامل 
 Nature( »محیطی باعث آن نمی شوند. به گزارش این تحقیق که در مجله »ارتباطات علمی
Communications( منتشر شده جمعیتی حدود 6۰۰۰ نفر را با نژادهای متفاوت در سراسر 
آمریکای لاتین مورد آزمایش قرار دادند تا ژن های جدید مرتبط با رنگ، سفید شدن، تراکم و 
شکل مو را شناسایی کند. ژن IRF4 در رنگ موها ایفای نقش می کند اما این نخستین باری 
است که ارتباط آن با سفید شدن موها شناسایی شده است. این ژن در تنظیم کردن تولید و 
ذخیره رنگدانه »ملانین« )Melanin( رنگ مو، پوست و چشم دخیل است. سفید شدن مو 
بر اثر عدم حضور »ملانین« در ریشه موها روی می دهد از این رو محققان می خواستند نقش 
IRF4 را در این فرآیند شناسایی کنند. درک چگونگی تأثیرگذاری این ژن بر سفیدشدن 
موها می تواند به توسعه برنامه های لوازم آرایشی و بهداشتی کمک کند؛ لوازم آرایشی، مو را با 
 PRSS53 کندکردن یا متوقف کردن سفیدشدن موها تغییر می دهند. یک ژن دیگر موسوم به
نیز که بر مجعدشدن موها تأثیر می گذارد، توسط مرکز علوم پوست دانشگاه »بردفورد« 
به عنوان بخشی از این تحقیق مورد بررسی قرار گرفت. محققان همچنین ژنهای مرتبط با 
موی دیگری از جمله EDAR را برای ضخامت ریش و شکل مو، ژن FOXL۲ برای ضخامت 

ابروها و PAX3 را برای شیوع ابروی پیوسته شناسایی کردند.
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اجتماعی 6

نماینده قم در مجلس: 

شهرک های صنعتی قم ظرفیت پذیرش 
سرمایه گذاران خارجی را دارد 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی وضعیت زیر ساختی و سرمایه گذاری شهرک 
های صنعتی استان قم به خصوص سرمایه گذاری های خارجی را بسیار مناسب و به نفع 

کشور دانست. 
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان قم، احمد امیرآبادی 
فراهانی در نخستین دیدار سال جدید با مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی و جمعی 
از مدیران و فعالان صنعتی و اقتصادی استان اظهار داشت: شهرک های صنعتی استان 
از نظر زیرساختی و موقعیت جغرافیایی و نزدیکی به تهران از مزایای منحصر به فردی 

برخوردار می باشند.
وی افزود: نزدیکی به فرودگاه امام، وجود شهرک های صنعتی در آزادراه قم - تهران، 
فاصله کوتاه از پایتخت و وجود شبکه های فیبر نوری و منابع انرژی توجیه های اقتصادی 

سرمایه گذاری در قم را به شدت افزایش داده است.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
تحریم های ظالمانه غرب علیه ملت ایران گفت: ایران ۱۲ سال جنگ اقتصادی دشمنان را 

اداره کرده است و امروز امیدوار به گشایش در بخش های اقتصادی است.
امیرآبادی با تاکید براینکه تمام تلاش مجلس برای رفع مشکلات مردم است ادامه داد: 
مجلس و دولت وظیفه دارند تا برای رفاه و آبادانی دنیای مردم کار کنند تا آنها در سایه 
یک زندگی در شان آنها آخرت خود را آباد کنند، برهمین اساس توجه های مجلس دهم 
بر مسائل اقتصادی خواهد بود.وی حرکت مجلس به سوی رفع موانع تولید و پرهیز از 
اقدام های حاشیه ایی را از دیگر هدف های نمایندگان برشمرد و خاطرنشان کرد: تصویب 
و اضافه شدن نماینده اتاق بازرگانی در شورای پول و اعتبار وشورای برنامه ریزی استان ها 
برهمین اساس شکل گرفته است.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم نیز در 
ابتدای این دیدار گزارشی از اقدام ها و برنامه های این شرکت در سال گذشته را ارائه کرد 
و افزود: براساس برنامه ریزی های صورت گرفته تلاش شرکت شهرک های صنعتی قم در 
سال جدید توجه به واحدهای صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل است تا با اقدام های مناسب 

زمینه فعالیت آنها آغاز شود.
امیر طیبی نژاد اضافه کرد: در بخش زیرساخت های مورد نیاز واحدهای تولیدی و صنعتی 
نیز خواستار همکاری بیش از پیش سایر دستگاه ها به خصوص اداره های برق، آب و گاز 
هستیم.استان قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 

محمود آباد، قنوات و ICT و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم  خبرداد:

بلوار غدیر رکورددار تردد خودرو 
در ایام نوروز 

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم گفت: بلوار غدیر در روز طبیعت 
پرترددترین مسیر داخل شهر در ایام نوروز بوده است. 

محمد حسین دهناد بیان کرد: در ایام نوروز بیشترین تردد در هسته مرکزی شهر در روز 
۱۰ فروردین ماه بوده به طوری که سامانه های پلاك خوانی وسایل نقلیه در این روز بیش از 

34 هزار تردد را ثبت کرده است. 
رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم بیان کرد: 6۰ درصد پلاك های ثبت 
شده در ایام نوروز مربوط به استان قم و سایر موارد مربوط به استان های دیگر بوده است. 
وی ادامه داد: اوج تردد در نوروز در هسته مرکزی شهر ساعت ۱3 تا ۱4 بوده و به طور 
متوسط روزانه تردد حدود 8 هزار خودرو تاکسی، ون و اتوبوس در هسته مرکزی شهر ثبت 
شده است. وی گفت: با توجه به سامانه ردیاب خودکار اتوبوس، 8۰ درصد ظرفیت ناوگان 

در کل شهر در ایام نوروز فعال بوده است.
 رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم عنوان کرد: بیشترین رکورد تردد در 
ایام نوروز در بلوار غدیرمربوط به روز طبیعت بوده که در این روز بیش از ۱۱۰ هزار تردد در 
این محور ثبت شده است و 4۰ درصد از میزان تردد در روز یکم فروردین ماه بیشتر است. 
وی بیان کرد: متوسط سرعت خودروها در در روز ۱3 فروردین 5۱ کیلومتر بر ساعت 
بوده و بیشترین سرعت ثبت شده ۱۲۱ کیلومتر بر ساعت مشاهده شده است. دهناد 
گفت: بر مبنای اطلاعات دریافتی از سامانه های تردد شمار، بیشترین تردد در عوارضی 
آزاد راه تهران به قم در روز ۲8 اسفند ماه سال گذشته بوده که حدود 7۰ هزار خودرو 
تردد داشته اند و به طور متوسط حدود 3۲ درصد از خودروهای عبوری از این مقطع وارد 

میدان 7۲ تن شده اند.
وی ادامه داد: همچنین روزانه به طور میانگین حدود ۱7 هزار تردد در بلوار زائر ثبت شده 
که 95 درصد این ترددها مربوط به خودروهای سواری و 5 درصد مربوط به تردد اتوبوس 
بوده است. دهناد با بیان اینکه طی ۱5 روز نوروز، ۲ پارکینگ زائر و ضلع شرقی حرم مطهر 
بیشترین میزان پذیرش را داشته اند افزود: درپارکینگ زائر به طور تجمعی به بیش از ۱3۰ 
هزار خودرو در پارکینگ ضلع شرقی به بیش از 73 هزار خودرو فضای پارك داده شده است. 
وی بیان کرد: علاوه بر تجهیزات فوق در ایام نوروز معابر و تقاطعات اصلی شهر، ورودی ها 
و هسته مرکزی شهر توسط 5۰ دوربین نظارت تصویری در مرکز مدیریت ترافیك شهرداری 
قم رصد شده اند. وی اضافه کرد: این مراکز در ایام نوروز در دو نوبت فعالیت داشته و وضعیت 
ترافیکی معابر ، ظرفیت پارکینگ ها و همچنین مسیرهای مناسب را از طریق رادیو قم به 

اطلاع زائران و مسافران شهر قم رسانده اند.
رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم گفت: نرم افزار کاربردی نقشه ترافیك 
قم ویژه تلفن های همراه هوشمند ، به صورت عمومی منتشر شده و اطلاعات ترافیکی مورد 

نیاز شهروندان و مسافران در این نرم افزار بارگذاری شده است.

شهردار منطقه سه قم  اعلام کرد:

تهیه 10 هزار تن آسفالت 
برای تکمیل نهضت آسفالت 

شهردار منطقه سه قم از تهیه و خرید ۱۰ هزار تن آسفالت با اعتباری بالغ بر ۱6 میلیارد 
ریال برای آسفالت معابر، شوارع و کوچه های این منطقه در سال جاری خبر داد. 

علیرضا پوریا فر ، اظهار داشت: تکمیل نهضت آسفالت در سطح منطقه سه از جمله 
اولویت های سال جاری شهرداری این منطقه با محوریت محله های مختلف به ویژه خیابان 
خیام، بلوار شهید نواب، خیابان میثم و همچنین تکمیل بلوار شهدای 7 تیر و کمربندی 

امام علی)ع( است. 
وی با اشاره به آغاز طرح مذکور از ابتدای سال گذشته فزود: در این سال، 9 هزار تن 
آسفالت با هزینه ای بالغ بر ۱5 میلیارد ریال مورد استفاده قرار گرفت که بیشترین تمرکز بر 
شهرک صنوف، کوچه های فرعی بلوار شهید خدا کرم به عنوان ورودی های شهر و سایر 

مناطق محروم این منطقه بوده است. 
پوریافر با اشاره به احداث بوستان ها، آن را از اولویت های کاری شهرداری در بحث توسعه 
فضای سبز توصیف کرد و افزود: بهسازی و تکمیل زیرسازی معابر بوستان ولایت در ابتدای 
آزادراه قم - تهران و تبدیل آن به یک فضای سبز جنگلی از اقدام هایی است که سه میلیارد 

ریال اعتبار برای آن پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه در بودجه سال 95 شهرداری قم برای توسعه فضای سبز در سطح 
منطقه سه حدود 7۰ میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است، از در دست احداث قرار 
داشتن بوستان دانشجو و همچنبن بوستان محلی گلایول در خیابان امیرالمومنین)ع( خبر 
داد و یادآور شد: بهسازی چند بوستان دیگر از جمله بنیادی، لاله و ریحانه نیز در دستور کار 
قرار دارد و اقدام های مربوط به آن از طریق حوزه معاونت خدمات شهری و سازمان پارک 

ها و فضای سبز پیگیری می شود.
وی افزود: شهرداری تلاش کرده تا با انعقاد هر چه سریعتر قرار داد با پیمانکار مربوطه و 
همچنین پیش بینی و برآورد هزینه و اعتبارات لازم و شناسایی دقیق کلیه موقعیت ها و 
نقاطی که نیازمند کاشت درخت و فضای سبز است، روند توسعه فضای سبز را در منطقه 

سه تسریع کند.

طی ایام نوروز صورت گرفت:

اسکان 91 هزار و 882 مسافر در امامزادگان قم
معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از اسکان 9۱ هزار و 88۲ مسافر 

در امامزادگان قم طی ایام نوروز خبر داد. 
حجت الاسلام علی عزیزی اظهار داشت: برای اجرای طرح آرامش بهاری در ایام نوروز 
با حمایت ستاد اسکان خدمات زائرین و هماهنگی میان دستگاه ها اقدامات مناسبی در 
قم انجام گرفت.وی با بیان اینکه قبل از اجرای این طرح 45 جلسه ستادی و مدیریتی و 
همچنین چهار کارگروه تبلیغی تشکیل شده است، گفت: در ایام نوروز سال جاری بیش 
از چهار و نیم میلیون نفر از بقاع متبرکه و نزدیک به سه میلیون نفر از خیمه های معرفت 

بازدید کرده اند.
معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم بیان کرد: 9۱ هزار و 88۲ نفر در 

امامزادگان بین راهی و شهری طی ایام نوروز اسکان داده شده اند.
وی در خصوص بازرسی های انجام گرفته در ایام نوروز نیز افزود: هزار و 575 مورد بازرسی 
طی این مدت انجام گرفته است، همچنین دست اندرکاران اجرای طرح آرامش بهاری نیز 

هزار نفر بوده اند.
حجت الاسلام عزیزی با اشاره به اجرای طرح آرامش بهاری در ۲۲ امامزاده قم افزود: 

خدمات فرهنگی نیز در 3۲ بقعه استان قم ارائه شده است.
وی بیان کرد: خیمه های معرفت شامل غرفه های قرآن بخوان جایزه بگیر، نقاشی، کودک، 
روانشناسی و مشاوره، احکام، مشاوره وقف، غرفه مهدویت و سخنرانی چند رسانه ای 

می شود.

عاملان وحشت آفرینی در بابل
 روانه بازداشتگاه شدند
عوامل وحشت آفرینی در میان مردم در بابل دستگیر شدند. 

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان، درپی انتشار تیراندازی راننده 
خودرو به عابران در بابل موضوع در دستور کار ماموران پلیس فتای این فرماندهی 
قرارگرفت.  ماموران پلیس فتادر اقدامی فنی واطلاعاتی دومتهم به نشراکاذیب و شایعه 
پراکنی درشبکه اجتماعی به نام های "ن-ص" و "م-ح" را شناسایی و دستگیرکردند. 
سرهنگ سیدمحسن جعفری فرمانده انتظامی بابل صبح روز پنجشنبه با اشاره به 
شناسایی ودستگیری عوامل نشراکاذیب در شبکه اجتماعی تلگرام، شایعه تیراندازی 
راننده خودرو زانتیا باتفنگ بادی به سمت عابران را تکذیب کرد.وی با اشاره به اینکه 
متهمان پس از دستگیری به بزه انتسابی اقرارکردندگفت: پلیس باهرگونه عوامل ناامنی 
وشایعه پراکنی که به دنبال تخریب امنیت روانی جامعه هستند، برابر قانون به شدت 

برخورد خواهدکرد.

سخنگوی سازمان امداد و نجات:

برخورد پراید با شتر جان 2 مسافر را گرفت 
سخنگوی سازمان امداد و نجات با اشاره به مهمترین تصادفات شبانه روز گذشته گفت: 

برخورد سواری پراید با شتر در محور ایرانشهر- بزمان جان ۲ مسافر را گرفت. 
سید مصطفی مرتضوی ، به مهمترین حوادث شبانه روز گذشته اشاره کرد و گفت: 
برخورد سواری پراید با شتر در محور ایرانشهر- بزمان ساعت ۲۲:۰5 شب گذشته دو 

کشته برجای گذاشت و سبب آسیب به 4 مسافر شد.
وی افزود: همچنین در محور زاهدان - نهبندان واژگونی پژو در روز گذشته سبب 
جان باختن یک سرنشین این خودرو شد و یک مسافر نیز توسط نیروهای هلال احمر 

از خدمات امدادی بهره مند شد.
سخنگوی سازمان امداد و نجات خاطر نشان کرد: واژگونی کامیونت باری ساعت 7 
صبح روز پنجشنبه در محور فارس- مرودشت یک کشته برجای گذاشت و نیروهای 
امدادی بلافاصله بعد از وقوع این حوادث در محل حادثه حضور یافته و سرنشینانی که 

دچار حادثه شدند را امدادرسانی کردند.

فرمانده انتظامی شهرستان ایلام  خبرداد:

باز پس گیری 10 هکتار اراضی ملی
 از زمین خواران 

فرمانده انتظامی شهرستان ایلام گفت: ۱۰ هکتار از اراضی ملی استان در منطقه "تنگه 
ارغوان" از زمین خواران بازپس گرفته شد. 

 سرهنگ فردین پیری در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، تصریح کرد: در 
اقدامی هماهنگ با دستگاه قضائی و اداره کل منابع طبیعی استان، ۱۰ هکتار از اراضی ملی 
استان که توسط زمین خواران تصرف و تخریب شده بود، بازپس گرفته شد.وی ادامه داد: 
این تعداد از اراضی ملی در منطقه "دره ارغوان" شهر ایلام توسط زمین خواران به صورت 

غیرقانونی تصرف شده بود.
فرمانده انتظامی شهرستان ایلام با اشاره به تأکید مقام معظم رهبری در حفظ منابع 
طبیعی و ملی بر تعامل هرچه بیشتر پلیس و اداره کل منابع طبیعی با محوریت حفظ 
محیط زیست و حفاظت از جنگل ها و مراتع تأکید کرد.وی گفت: مبارزه با پدیده شوم 
زمین خواری و تخریب جنگل ها یکی از اولویت های مهم پلیس است و این اقدامات در 
آینده تشدید خواهد شد.سرهنگ پیری، آمادگی کامل پلیس را برای همکاری با دستگاه 
قضائی و اداره کل منابع طبیعی استان برای مقابله قاطع و مستمر  با پدیده زمین خواری 

اعلام کرد.

فردی که با پول جعلی دستگاه های خوددریافت های بانکی را فریب می داد، تا اسکناس 
واقعی دریافت کند، تحت تعقیب پلیس قرار گرفت.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،در اواخر سال گذشته نماینده حقوقی 
یکی از بانک های خصوصی با مراجعه به دادسرای ناحیه 6 تهران اعلام کرد که شخصی 
ضمن افتتاح حساب بانکی در یکی از شعبات این بانک و اخذ کارت عابربانک از طریق دستگاه 
خوددریافت ، اقدام به ارائه تراول چک های مجعول به دستگاه خوددریافت ویژه این بانک 
نموده !! و در ادامه معادل این مبلغ را به شکل پول واقعی از دستگاه های خودپرداز بانکی سطح 

شهر دریافت کرده است  .   
پرونده در پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

 با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "تحصیل مال از طریق نامشروع" و به دستور بازپرس 
شعبه چهارم دادسرای ناحیه 6 تهران ، پرونده جهت رسیدگی در اختیار پایگاه سوم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت . 
 تحقیقات پلیسی از مالک حقوقی کارت عابربانک 

 کارآگاهان پایگاه سوم پلیس آگاهی با شناسایی شخصی بنام "مسعود . ج" بعنوان صاحب 
حساب و انتقال وی به پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، ضمن بررسی اظهارات این 
شخص و همچنین سوابق احتمالی وی اطلاع پیدا کردند که "مسعود . ج" هیچگونه اطلاعی 

از ارائه چک های جعلی به دستگاه خوددریافتی بانکی و ... نداشته است .
 "مسعود . ج" پس از اطلاع از موضوع تحصیل مال نامشروع و سوء استفاده از حساب بانکی 
اش ، در اظهاراتش به کارآگاهان گفت : "جوانی با مراجعه به بنده و طرح این ادعا که مادرش 
بیمار است و جهت واریز هزینه ی بیمارستان نیاز به داشتن یک فقره کارت عابر بانکی داشته 
اما به دلیل همراه نداشتن مدارک هویتی امکان دریافت کارت از دستگاه خوددریافت بانک ... 
را ندارد ، با پیشنهاد مبلغی تحت عنوان حق الزحمه و همچنین خواهش و التماس زیاد مرا 
راضی کرد تا بهمراه ایشان به یکی از شعبات بانکی بانک ... رفته و ضمن افتتاح حساب بانکی 

، کارت عابربانک را در اختیار وی قرار دهم  " . 

بررسی تراکنش های مالی حساب های عابر بانکی
 در ادامه تحقیقات پلیسی و با بررسی تراکنش های مالی حساب عابربانک متعلق به "مسعود 
. ج" که کارت عابربانکش در اختیار شخصی ناشناس قرار داشت !!!!! ، کاراگاهان موفق به 
شناسایی تعداد دیگری از شهروندان شدند که پول از این حساب به حسابشان واریز شده بود 
؛ تمامی این افراد در اظهاراتی مشابه عنوان کردند که جوانی حدودا 3۰ ساله با مراجعه به آنها 
و طرح موضوع محدودیت برداشت نقدی از دستگاه های خودپرداز بانکی ، با جلب اعتماد این 
افراد رهگذر و واریز پول به حساب عابربانکی آنها ، معادل پول واریزی به حساب های عابربانکی 

را از آنها دریافت کرده است .
اقدامات پلیسی و بانکی

 در ادامه رسیدگی به پرونده و با بررسی تصاویر دوربین های مداربسته محل افتتاح حساب 
و شناسایی تصویر متهم از سوی مالک حقیقی حساب )مسعود . ج( و همچنین مطابقت 
تصویر این شخص با تصاویر بدست آمده از چهره نگاری های بعمل آمده از سایر افرادی که 
پول از حساب به حساب آنها واریز شده بود و نهایتا با شناسایی تصویر متهم از سوی این افراد 

، کارآگاهان موفق به شناسایی تصویر متهم تحت تعقیب پرونده شدند .
همچنین با اقدامات کارشناسی بعمل آمده از سوی بانک شاکی پرونده و ضمن شناسایی 
اشکال نرم افزاری موجود در سیستم بانکی ارائه کننده ی خدمات بانکی ویژه این بانک ، امکان 
ارائه هرگونه تراول چک مجعول به دستگاه های خوددریافت این بانک نیز برطرف گردیده 
است  سرهنگ کارآگاه محمد نادربیگی ، رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با 
اعلام این خبر گفت : در ادامه رسیدگی به این پرونده و به جهت شناسایی و دستگیری متهم 
، دستور انتشار تصاویر بدست آمده از متهم پرونده از سوی بازپرس محترم پرونده صادر شده 
است لذا از کلیه شهروندان محترم که موفق به شناسایی تصویر متهم شدند درخواست می شود 
تا هرگونه اطلاعات در خصوص هویت واقعی و یا محل سکونت ، محل های تردد و ... این 
شخص را از طریق شماره تماس های ۲۱865649 و ۲۱865633 در اختیار کارآگاهان پایگاه 

سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار دهند . 

رفتگر 48 ساله شهرداری کوهسار از توابع شهرستان 
ساوجبلاغ استان البرز، کیف حاوی مبالغی وجه نقد، چك 
و دلار به ارزش ۱۰ میلیارد ریال را به صاحبش بازگرداند. 
به گزارش ایرنا، رسول نوری که از ۱۰ سال پیش به 
 عنوان رفتگر در شهرداری کوهسار شهرستان ساوجبلاغ 
کار می کند، این دومین بار است که کیف پول با ارزش بالا 

را پس از یافتن به صاحبانشان باز می گرداند.
وی چند سال پیش نیز یك کیف حاوی یك هزار دلار را 
پیدا کرد و بلافاصله آن را به صاحبش بازگرداند. این رفتگر 
با  زحمتکش و پاکدست روز چهارشنبه در گفت وگو 
خبرنگاران اظهار داشت: حدود یك ماه پیش حین نظافت 

خیابان، کیف حاوی مبالغ هنگفت ریالی، ارزی و چك پیدا 
کردم که پس از بررسی آن متوجه شدم ارزش محتوای 
آن ۱۰ میلیارد ریال است.وی در پاسخ به خبرنگاری که 
از او سئوال کرد، با دیدن این همه پول وسوسه نشدی، 
گفت: اگر قرار بود وسوسه بشوم، چند سال پیش که یك 
کیف حاوی یك هزار دلار را پیدا کردم، وسوسه می شدم.

نوری افزود: احساسی که موقع پیدا کردن کیف پر از چك 
و دلار داشتم همان احساسی بود که موقع پیدا کردن 
کیف حاوی یك هزار دلار را داشتم و تصمیم گرفتم هر 
طوری شده صاحب این کیف را پیدا و پول ها را به او 
بازگرداندم.این رفتگر شهرداری که مستاجر و ماهانه حدود 

۱۰ میلیون ریال حقوق دریافت می کند، گفت: پس از یك 
ماه تلاش صاحب این کیف پول را در تهران پیدا کردیم.  
وی افزود: از قدیم گفته اند مال مردم مال مردم است، من 
هم به این جمله اعتقاد دارم و می دانم استفاده از پولی که 
متعلق به فرد دیگری باشد حرام است، برای همین بود که 
فکر برداشتن پول ها به ذهنم خطور نکرد.شهردار و اعضای 
شورای اسلامی شهر کوهسار از امانتداری رسول نوری 
قدردانی کردند.رضا مساعد شهردار کوهسار گفت: برای 
اینکه این رسم شایسته ماندگار شود با اهداء مبلغ ۱۰ 
میلیون ریال و لوح تقدیر از آقای نوری قدردانی شد.شهر 

کوهسار در بخش چندار شهرستان ساوجبلاغ قرار دارد.

 رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس استان اصفهان  گفت :فردی که مبلغ یك میلیارد و6۰۰ 
میلیون ریال از یك تاجر اصفهانی کلاهبرداری کرده بود، شناسایی و دستگیر شد. 

 سرهنگ غلامرضا شهریاری در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در پی 
شکایت یکی از شهروندان مبنی بر این که فردی در فضای مجازی، وی را فریب داده و مبلغ 
یك میلیارد و6۰۰  میلیون ریال از حساب او برداشت کرده است، بررسی موضوع در دستور 
کار ماموران پلیس فتای اصفهان قرار گرفت. وی افزود: شاکی در اظهارات خود بیان داشت، 
مدتی پیش در شبکه اجتماعی تلگرام، یك آگهی مبنی بر فروش ارز با قیمت کمتر از نرخ بازار 

مشاهده کردم که توجه ام را جلب کرد و با صاحب آگهی تماس گرفتم. 
این مقام انتظامی عنوان داشت: شاکی پس از تماس با صاحب آگهی و دریافت مدارك کسب 
و کارش به او اعتماد و مبلغ یك میلیارد و 6۰۰ میلیون ریال به حساب وی واریز کرد تا در قبال 

آن ارز بگیرد اما پس از واریز وجه، فرد کلاهبردار دیگر پاسخگوی وی نبوده است. شهریاری 
ادامه داد: ماموران پلیس فتا با انجام یکسری اقدامات تخصصی در فضای مجازی، متهم را 
شناسایی و در یك عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند. سرهنگ شهریاری بیان داشت: متهم 
در مواجهه با مدارك و مستندات پلیس به بزه انتسابی اعتراف کرد.  رئیس مرکز اطلاع رسانی 
پلیس استان اصفهان ضمن اشاره به این که مدارکی که توسط متهم به مشتریان برای جلب 
اعتماد آنها ارائه می شد، جعلی بوده است، به مردم توصیه کرد: امروزه با وجود شبکه های 
اجتماعی، شاهد این هستیم که بسیاری از کسبه ها در این فضا اقدام به تبلیغات انبوه و جذب 
مشتری می کنند، اما در این میان افراد کلاهبرداری نیز هستند که برای رسیدن به اهداف و 
نیات شوم خود تبلیغات کذبی را قرار می دهند، بنابراین خود کاربران باید هنگام مشاهده این 

آگهی ها، با تحقیق و بررسی کامل، خرید خود را انجام دهند. 

فریب خوددریافت های بانکی با پول جعلی

رفتگر ساوجبلاغی کیف میلیاردی را به صاحبش بازگرداند 

رئیس مرکز اطلاع رساني پلیس استان اصفهان  خبرداد

دستگیري کلاهبردار 1/6میلیاردی دراصفهان 

نوعروس ها و تازه دامادها انتظار دارند که سال اول 
زندگی شان هم درست مانند ایام ماه عسل شیرین و 

بدون هر گونه مشکل، دعوا و جر و بحثی باشد.
این دسته هستید، جدا دچار  اگر شما هم جزو 
سوءتفاهم شده اید! اغلب زوج ها در این دوازده ماه 
روزهای سختی را سپری می کنند و اگر بلد نباشند که 
چطور رابطه شان را مدیریت کنند و از پس مشکلات 
بربیایند دچار مشکلات جدی می شوند. مهمترین این 
مشکلات در سال اول ازدواج چیست؟ ادامه مطلب را 

از دست ندهید.
1- یک لحظه هم از من جدا نشو!

بعد از ماه عسل معمولا مردها توقع دارند که زندگی 
شان روال عادی خودش را پیدا کند. حالا که مراسم 
عروسی تمام شده و دیگر درگیر جزییات مراسم و 
خرید و ... نیستند، دل شان می خواهد بعضی وقت ها 
باشگاه بروند، دوستان شان را ببینند در حالی که معمولا 
نوعروس ها می خواهند شوهرشان هر ثانیه از وقت هایی 
را که سر کار نیستند با آنها بگذرانند و اگر احساس کنند 
که حواس همسرشان حتی برای چند دقیقه معطوف به 
موضوع دیگری شود، ناراحت می شوند و حتی بهشان بر 
می خورد.این مسئله در مورد زوج هایی رخ می دهد که 
از نظر شخصیتی با هم متفاوتند. یعنی مرد می خواهد 
کمی فضای به اصطلاح تک نفره در اختیار داشته باشد 
و همسرش می خواهد هر طور شده در هر ساعتی از 
شبانه روز تمام حواس مرد را به خودش جلب کند و 
مدام در تلاش برای حفظ رابطه است.برای این که این 
مسئله اسباب دردسرتان نشود حتما درباره انتظاراتی 
که از همسرتان دارید با او صحبت کرده و البته هر دو 
نفرتان هم تفریحات و سرگرمی های منحصر به فردی 
برای خودتان داشته باشید و گاهی اوقات اجازه دهید 

طرف مقابل وقتش را با دوستانش بگذراند.
2- چرا مرد من اینقدر اعصاب خردکن است؟

همیشه آن ویژگی همسرتان که در اولین دیدار 
تبدیل به آهن ربایی برای جذب شما به او شده معمولا 
جزو اولین خصوصیات اخلاقی اوست که در سال اول 
ازدواج برای تان آزار دهنده می شود. علتش هم این 
است که ما معمولا جذب آن خصوصیت یا ویژگی 
طرف مقابل مان می شویم که خودمان آن ویژگی را 
نداریم. این مسئله خیلی هم طبیعی است و در واقع 
یکی از مراحلی است که باید برای تطبیق دادن خودمان 

با هم طی کنید. پس سعی کنید به جای نشان دادن 
واکنش منفی تلاش خود را بکنید تا با همسرتان همراه 
شوید و کم کم می بینید که علاقه تان به این ویژگی 

خاص از همسرتان سر جای خودش برمی گردد.
3- باید همیشه طرف من را بگیری

یکی از مسائلی که زوج های جوان در سال اول ازدواج 
خود با آن روبرو می شوند و واقعا نمی دانند که باید چه 
عکس العملی نشان بدهند، توقع طرف مقابل از آنهاست 
تا در همه مسائل خانوادگی طرف همسرشان را بگیرند 
و از او دفاع کنند. بد نیست این طور وقت ها در مورد 
مسائل خانوادگی با هم صحبت کنید و به این نتیجه 
برسید که چطور می توانید این موقعیت ها را بدون 

دشمن تراشی مدیریت کنید.
4- کاهش شور و حرارت دوران عقد

خیلی از نوعروس ها می گویند چه اتفاقی افتاده که 
همسرشان دیگر شور و حرارت دوران عقد را ندارد .. 
خیلی ها به اشتباه شروع به سرزنش کردن خودشان 
می کنند و مدام دنبال عیب و ایرادی در وجودشان 
می گردند که باعث سردی شوهر شده است اما آیا این 
فکرها واقعیت دارد؟ این مسئله تا حدی طبیعی است 

چون پس از ازدواج اولویت های دو طرف تا حدی تغییر 
می کند. معنایش این نیست که رابطه زناشویی اهمیتی 
ندارد یا فراموش شده است ولی موضوع این است که 
رابطه زناشویی یکی از اولویت های زندگی در کنار کار و 

مسئولیت های خانوادگی و ... است.
5-چرا ما هیچ علاقه مشترکی نداریم؟!

علاقه  لزوما  می کنند  ازدواج  هم  با  که  نفری  دو 
مندی های مشترکی ندارند و اگر برای یافتن زمینه های 
مشترک بیش از حد تلاش کنند فقط خودشان را 
خسته می کنند.یادتان باشد که ازدواج شما لزوما بر 
پایه علاقه مندی های مشترک بنا نشده و اگر احساس 
می کنید از سرگرمی های همسرتان خوش تان نمی آید 
یا دوست ندارید در آنها سهیم شوید، نگران نشوید که 

مبادا ازدواج تان در حال از بین رفتن است.
انتظارات خود را مدیریت کنید

هیچ کس همسر کاملی نیست و هیچ کسی پیدا 
نمی شود که دقیقا نیمه دوم شما باشد. مناسب بودن 
همسرتان موضوعی نسبی است و شما نباید توقع داشته 
باشید که تفاهمی کامل با هم داشته باشید. گاهی در 
مورد موضوعاتی پیش پا افتاده باید کوتاه بیایید و یا 

به موضوعی عادت کنید.این موضوعات می تواند طریقه 
کردن  صحبت  عادت  یا  همسرتان  کردن  مسواک 
باشد. حتی ازدواجی که با عشقی عمیق شروع شده 
است در همان ماه های اول روی دیگر خود را نشان 
می دهد، تفاوت های جزیی در رفتارها گاهی شما را 
عصبانی می کند.هر وقت دچار چنین مشکلاتی شدید، 
نفسی عمیق بکشید، سعی کنید درهمان لحظه بحث 
نکنید، به خوبی های همسرتان فکر کنید. بعد از مدتی 
اگر نتوانستید با موضوع کنار بیایید، با آرامش آن را با 

همسرتان مطرح کنید.
وفادار باشید

بعد از ازدواج، همسرتان مهمترین شخص در زندگی 
تان است و مهمترین دغدغه ذهنی تان است. شما باید 
کمی مرزهای تان را با خانواده، دوستان و همکاران تان 
پر رنگ کنید تا در آن میان یک سرزمین با مرزهای 
مشخص برای خودتان و همسرتان داشته باشید و برای 

تحکیم ارتباط و استقلال تان تلاش کنید.
از این به بعد باید در مراحل زندگی با هم باشید و 
خوشی های مشترکی را تجربه کنید و در سختی ها کنار 
هم باشید. یکی دیگر از جنبه های وفاداری این است 

که هیچ گاه با هیچ کس در مورد کمبودها و مشکلات 
و بدی های همسرتان صحبت نکنید. اگر در زندگی 
مشترک تان دچار مشکلی شدید در مورد آن تنها با 
همسرتان صحبت کنید، نه با دوستان و یا خانواده تان.

زبان مشترک پیدا کنید
در رابطه زناشویی مرزی برای ارتباط وجود ندارد. 
نباید از هم خجالت بکشید و چیزی از احساس تان 
را پنهان کنید. یاد بگیرید چگونه به بهترین وجه به 
همسرتان بفهمانید که در یک لحظه حوصله ادامه بحث 
را ندارید و یا موضوعی برای شما جالب نیست. ابراز 
احساسات کنید، از او تشکر کنید یا معذرت خواهی 
کنید و هر بار این جملات را به کار ببرید. سعی کنید 
مکالمات تان تا آنجا که می تواند پر از شوق و مثبت 

اندیشی باشد.
 از یکدیگر حمایت کنید

 سخنان حمایتی شیرین تر از انتقاد است، پس سعی 
کنید انتقاد را با محبت همراه کنید. باید تلاش کنید 
که هر چند اندک، زندگی روزمره همسرتان را ساده 
و شیرین تر کنید.در طول روز، زمانی هر چند کوتاه را 
برای توجه به هم و گفتگو با هم در نظر بگیرید. با این 
کار احساس بهتری نسبت به هم خواهید داشت. سعی 
کنید هر وقت که برای تان ممکن است در کارها به هم 
کمک کنید. گاهی شما ظرف ها را جمع کنید یا حمام 
را بشویید. هیچ گاه منتظر نباشید که کاری را که به طور 
مشخص وظیفه هیچ کدام تان نیست را همسرتان انجام 
دهد، سعی کنید پیش دستی کنید. شاید این توصیه ها 
بسیار ساده و ابتدایی به نظر بیایند اما همین نکته های 

جزیی رابطه تان را می سازد.
 به زندگی شخصی تان اهمیت بدهید

 درست است که رابطه زناشویی مهمترین رابطه شما 
است اما شما نقش های دیگری نیز در جامعه دارید. 
یکی از بزرگترین دغدغه های ذهنی زوج های جوان 
چگونگی نگاه داشتن ارتباط قدیمی شان بعد از ازدواج 
است.ازدواج هیچ گاه نباید باعث شود که شما با خانواده 
و دوستان قطع رابطه کنید. این در مورد علاقه ها و 
فعالیت های شخصی تان نیز صدق می کند.نیازی نیست 
که شما تمام سرگرمی هایتان را کنار بگذارید، بلکه باید 
توجه کنید که با ازدواج شما در مورد رابطه تان مسئولید 
و باید مسئولانه زندگی تان را برنامه ریزی کنید و در 

مورد آنها باید همراه همسرتان تصمیم بگیرید.

راه هایی برای حل مشکلات سال اول ازدواج

سالاولازدواج،شیریناماسخت

عادت های بد از عوامل منفی در زندگی هستند. اغلب آنها -خواسته 
یا نخواسته- موانعی برای پیشرفت در امور به حساب می آیند. مواردی 
مانند عادت های بد غذایی، مصرف سیگار، اعتیاد به اینترنت، خواب 
نامنظم و … از این دست هستند. تغییر این موارد ساده نیست و ممکن 
است خود شما در تلاش برای تغییر یا حذف یک عادت بد، بارها 

شکست خورده باشید.
اما آیا راه حلی برای رفع این مشکل وجود دارد؟ آیا می توانیم راهی 

برای جایگزین کردن عادت های خوب پیدا کنیم؟
در ادامه این مطلب، برخی روش ها که می توانند در تغییر دادن یک 
عادت به ما کمک کنند با شما به اشتراک گذاشته ایم که مطمئناً با 

مطالعه آنها تجارب مفیدی را کسب خواهید کرد.
بر روی چند عادت به صورت همزمان تمرکز نکنید

نگاهی به خودتان بیاندازید. ببینید چند عادت بد را می توانید در 
خصوص خودتان برشمرید؟ مطمئناً همین که قصد خواندن این مقاله 
را کرده اید، یعنی عاداتی هستند که می خواهید از شرشان خلاص 
شوید و آن را با نمونه های بهتری جایگزین کنید. اما به یاد داشته 
باشید که حتی تغییر یک عادت هم کار آسانی نیست، چه برسد به 

تغییر چند تای آنها به صورت همزمان.
هیچ یک از ما امکان تغییر همزمان چندین عادت بد را نداریم. در 
واقع تصور اینکه می توانیم روی سه یا چهار عادت به صورت همزمان 
تمرکز کرده و آن ها را بهبود بخشیم، خیالی باطل است. بهتر است 

تغییر دادن را کم کم و یک به یک پیش ببرید.

لقمه را بزرگتر از دهان خود برندارید
حالا که تصمیم گرفته اید یک عادت را انتخاب و آن را تغییر دهید، 
بهتر است آرام پیش بروید و انرژی خود را به درستی برای تمام مسیر 
تقسیم کنید. اگر قصد دارید از امشب دویدن را )به عنوان یک عادت 
خوب( آغاز کنید، بهتر است زیاد به خودتان فشار نیاورید. وقتی نمی 
توانید 5 دقیقه به راحتی بدوید، چگونه می خواهید از شب اول 3۰ 
دقیقه دویدن را امتحان کنید؟ فشاری که پس از آن باید تحمل کنید، 
شما را از ادامه کار )دویدن در شب( منصرف می کند و هیچگاه به 

هدفتان )که تناسب اندام است( نمی رسید.
اگر به کتاب خواندن عادت ندارید، به جای اینکه تصمیم بگیرید از 
امروز شروع کنید و یک شبه ۲۰۰ صفحه کتاب بخوانید، با ۱۰ صفحه 
کتاب شروع کنید و هر شب یکی دو صفحه به برنامه خود اضافه کنید. 
بدین ترتیب بعد از مدت کوتاهی متوجه می شوید هر شب با اشتیاق 
5۰ تا ۱۰۰ صفحه کتاب می خوانید. در حالی که قبل از آن حتی 
تحمل ۲۰ صفحه را هم نداشته اید. بدین ترتیب به راحتی یک عادت 

خوب برای خودتان ساخته اید.
الزاماً نباید با چیزهایی که دوستشان ندارید مقابله کنید

عادت های خوب کارهایی هستند که باید آنها به دلایل اصولی انجام 
دهید. این عادت ها در پیشرفت شما نقش مثبتی ایفا می کنند. فرقی 
نمی کند که شما از آنها لذت ببرید یا از انجامشان احساس تنفر کنید. 
به عنوان مثال برای یک بچه مدرسه ای شاید مدرسه رفتن بیش هر 
چیزی نفرت انگیز باشد، اما این مساله به هیچ عنوان دلیلی موجه بر 

این نیست که او بهتر است به مدرسه نرود.
سعی کنید با کارهایی که از آنها لذتی هم نمی برید کنار بیایید تا آنها 

را به عاداتی خوب تبدیل کنید.
تصمیم خود را به کسی نگویید

دلیلی وجود ندارد به هر کسی که از راه می رسد بگویید که در 
حال تغییر چه عادتی هستید. این باعث می شود که خودتان زیرش 
بزنید. ضمن اینکه بعداً بخاطر اینکه نتوانسته اید به خواسته خودتان 
عمل کنید، در برابر فردی که از تصمیم تان آگاه است احساس شرم 

می کنید.
از راه صحیح وارد شوید

فرض کنید که تصمیم می گیرید از امروز دویدن را شروع کنید و 
فقط هم انجامش دهید. بدین صورت فقط یک تصمیم کوچک گرفته 
اید و بدون هدف تعیین شده و کافی به سمتش رفته اید. این روش 
خوبی برای ایجاد یک عادت نیست. شما باید در قبال آن تصمیم، 
هدف و تعهد ایجاد کنید. حتی شاید لازم باشد برای خود پاداشی 
تعیین نمایید. هدف، تعهد و پاداش، محرک هایی ضروری برای 
تبدیل کردن یک رفتار خوب به یک عادت تاثیر گذار هستند. در غیر 
اینصورت اگر موفق هم بشوید، به سرعت عادت بد قبلی باز می گردد 

و جایگزین عادت جدید می شود.
مقایسه نکنید

موفقیت دیگران را با خودتان مقایسه نکنید. اگر کسی از نظر شما 
به نقطه خوبی رسیده، از کجا معلوم که شما نتوانید؟ از کجا معلوم که 

دانسته های شما بیشتر از او نباشد؟ چرا فکر می کنید که باید حتماً 
از او یاد بگیرید؟ فکر کردن به موفقیت های دیگران در اغلب اوقات 

چیزی به جز عقب انداختن خود شما نیست.
بیش از حد به دنبال انگیزه نباشید

هر چند که تعیین هدف و ایجاد تعهد می توانند در ایجاد یک 
عادت خوب در ما تعیین کننده باشند. اما برای ساختن یک عادت، 
الزاماً نیازی به یک منبع انگیزشی فوق العاده ندارید. نظم و انضباط 
نیز اهمیت زیادی دارند. هر چقدر هم که برای چیزی انگیزه داشته 
باشید، اگر نتوانید در انجام دادنش نظم کافی داشته باشید، موفقیتی 

در کار نیست.
به خودتان فرصت بدهید؛ کمی پرهیزکار باشید

می خواهید خودتان را به خوردن غذاهای سالم عادت دهید، اما 
همه جا پر از تنقلات و خوردنی های خوشمزه است؟ آیا تمام مسیر 
پر از رستوران های رنگارنگ و خوراکی ها است؟ درست است. اما شما 
هدفی دارید و برای رسیدن به آن باید بتوانید از این موارد چشم پوشی 
کنید. اگر نتوانید پرهیزهای غذایی کافی را در خود اعمال کنید، بهتر 
است از فکر تغییر عادات بد غذایی تان هم بیرون بیایید. پس بیدار 

شوید و در عادت های بدتان غوطه ور نمانید.
موارد ذکر شده راه هایی مطمئن برای شکست دادن عادت های بد 
هستند. پیشنهاد می شود همه آنها را امتحان کنید تا از شر عادت های 
بد در امان بوده و آنها را با چیزهای خوبی که شما را به سمت پیشرفت 

سریعتر می برند، جایگزین کنید.

روش تغییر عادت های اشتباه؛

چگونه بر عادتهای بد غلبه کنیم؟
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ازهاشمی رفسنجانی و امینی تا علم الهدی و جنتی

نامزدهای احتمالی ریاست مجلس خبرگان
عباس طهماسبی زاده

نتیجه حاصل شده از انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان و حذف برخی چهره های 
شاخص موجب شده در مورد هیات رئیسه دوره جدید گمانه زنی هایی مطرح شود. در این میان 
گاهی از افرادی نام برده می شود که تاکنون برای رسیدن به صندلی ریاست خبرگان تلاشی 
نکرده بودند. هفتم خرداد دوره جدید مجلس خبرگان آغاز بکار خواهد کرد و مهم ترین دستور 
کار اولین اجلاسیه، تعیین هیات رئیسه و رئیس مجلس خبرگان است. از لیست خبرگان مردم 
با سرلیستی آیت الله هاشمی، 55 نفر توانستند در انتخابات خبرگان پیروز باشند که از این میان 
۱6 نفر آن نامزد اختصاصی این لیست بودند و مابقی نیز مشترک با لیست های دیگر بودند. این 
امر موجب شده تا شخص آیت الله هاشمی و یا افرادی که او از آنها حمایت خواهد کرد، بتوانند 
در انتخاب رییس و هیات رییسه نقش مهمی ایفا کنند. آیت الله هاشمی در ادواری که آیت الله 
مشکینی ردای ریاست خبرگان را بر دوش داشت، به عنوان نائب رئیس این مجلس مشغول به 
کار بود و پس از رحلت ایشان از مجموع چهار انتخابات برگزار شده برای تعیین رییس و هیات 
رئیسه خبرگان، سه بار برای ریاست این مجلس نامزد شد که در بار اول توانست آیت الله جنتی 
و در نوبت دوم آیت الله یزدی را شکست دهد. او یک بار هم به دلیل نامزدی آیت الله مهدوی 
کنی از نام نویسی برای ریاست خبرگان خودداری کرد و در انتخابات بعدی هیات رئیسه که بعد 
از فوت آیت الله مهدوی کنی بود، این بار عرصه را به آیت الله یزدی واگذار کرد تا ریاست مجلس 

خبرگان در دو سال پایانی دوره چهارم مجلس خبرگان را بر عهده بگیرد.
نامزدهای مورد حمایت هاشمی برای ریاست خبرگان

در این دوره برخی از فعالان سیاسی از جمله صادق زیباکلام، شانس آیت الله هاشمی را 
با توجه به رای کسب کرده در پایتخت، برای تکیه زدن به صندلی ریاست مجلس خبرگان 
بیش از سایرین می دانند و رقیب جدی برای او در این مجلس تصور نمی کنند؛ اما آنطور 
که یاسر هاشمی فرزند کوچک آیت الله هاشمی گفته، در صورتی که افراد معتدل، متعهد 
و دلسوزی برای ریاست خبرگان نام نویسی کند، این احتمال وجود دارد که رییس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام از او حمایت ک ند. از این رو از آیات امینی و امامی کاشانی به عنوان 
دو گزینه اصلی آیت الله هاشمی برای ریاست مجلس خبرگان یاد می شود. البته برخی نیز با 
در نظر گرفتن سوابق آیت الله شاهرودی و دوستی میان وی و آیت الله هاشمی، از رییس سابق 
قوه قضاییه نیز به عنوان گزینه مورد حمایت رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام نام می برند. 
البته این احتمال وجود دارد که نگرانی آیت الله هاشمی از مسئولیت گرفتن برخی چهره ها که 
صلاحیت کافی برای این پست ندارند، وی را مجبور کند که بار دیگر پا به میدان رقابت بگذارد.

نامزدهای احتمالی جامعتین برای ریاست خبرگان
اما در جناح مقابل، 66 نفر از نامزدهای مورد حمایت جامعتین توانسته اند به دور پنجم 
مجلس خبرگان راه یابند. از این رو اصولگرایان که خود را شانس اول برای تعیین رییس 
خبرگان می دانند، می خواهند آیت الله موحدی کرمانی که پس از آیت الله مهدوی کنی 
ریاست جامعه روحانیت را بر عهده گرفته، ریاست این مجلس را نیز بر عهده بگیرد. در 
کنار آیت الله موحدی کرمانی، برخی رسانه ها از چهره های شناخته  شده ای همچون آیات  
هاشمی شاهرودی، احمد جنتی و علم الهدی نیز به عنوان نامزدهای جامعتین یاد می کنند.

احمدی نژاد در آمل چه گفت؟
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ملت ایران پرچمدار علم، تمدن و فرهنگ 

بوده و این رودخانه عظیم به زودی به درجات تعالی و اقتدار خواهد رسید.
به گزارش ایلنا، محمود احمدی نژاد عصر روز پنجشنبه در یادواره شهدای مدافع حرم 
شهرستان آمل و نخستین سالگرد مهندس هادی جعفری شهید مدافع حرم این شهرستان 
در مصلای قدس آمل اظهار داشت: امروز در شهر آمل و استان مازندران توفیق بزرگی از 
سوی خدای متعال به بنده عنایت شد و حضور مجدد بنده در مازندران که برای ایران و 
بسیاری از حق طلبان و عدالت خواهان دنیا نامی آشناست، افتخاری بس بزرگ است. وی با 
اشاره به اینکه مردم مازندران مردمانی نجیب، مومن، پرتلاش، مفید برای جامعه و خداجو 
در طول تاریخ بوده اند تصریح کرد: در بسیاری از باورها، اعتقادات و فرهنگ ولایی این ملت 
خداجویی و حق طلبی نمود عینی و بارز دارد. احمدی نژاد با بیان اینکه توفیق حضور در مجلس 
بزرگداشت شهدا امروز نصیب بنده شده است گفت: شهیدان انقلاب در مقاطع گوناگون و 
شهدای مظلوم مدافع حرم بدون تردید از بهترین، زیباترین، سازنده ترین و الهام بخش ترین 
افرادی بودند که برای معرفت، شناخت و تجلیل از مقام آنان حضور در یادواره های شهدا بسی 
ارزشمند و اثرگذار است. وی با بیان اینکه گردهمایی شهدا برای معرفی عظمت انسان های 
پاک نیت و تجلیل از بزرگواری خانواده شهیدان است افزود: بدون شک سخن از انسان های 
آزاده و آرمان خواه صرفا از طریق تبیین و بازبینی خط امام و آرمان های انقلاب اسلامی ممکن 
است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه غافل شدن از ارزش های انقلاب و 
امام راحل در واقع دشمن را به حقیقت انقلاب نزدیک می کند افزود: شهدا در رساندن انسان 
به کمال الهی و معرفت حقیقی اثرگذار بوده و همه انسان های بزرگ به درجه شهادت و 
معرفت افزایی رسیده اند. احمدی نژاد با بیان اینکه رسانه های غربی به نام ارزش های الهی و 
انسانی می خواهند دیکتاتوری و تحریم را در ممالک اسلامی بنا کنند، افزود: دشمن از طریق 
دین و به نام دین برای ارضای امیال حیوانی خود استفاده می کند. مراکزی در دنیا برای 
ارضای بُعد خودخواهی و استکباری خود دین فروشی می کنند. اگر دانش  هسته ای را همه 
ملت ها استفاده کنند هیچ گاه هزینه های هنگفتی نصیب ملتها نمی شود. وی با اشاره به اینکه 
هم اکنون جنگ میکروبی در دنیا برای سقوط انسانها از دانش اجتماعی و علوم مختلف دنیا 
ایجاد شده است، یادآور شد: آن هایی که وجه حیوانی خود را بر وجه انسانی تمیز می دارند 
دنبال جنگجویی و جنگ طلبی هستند. در چنین جوامعی انسانیت فراموش شده است. انسانها 
روزی که با بعد انسانی با هم ارتباط داشته باشند به درجه انسان های الهی اهل تعامل، کمال 
و شکوفایی می رسند. احمدی نژاد با بیان اینکه شهدا در غلبه بر بُعد حیوانی و شهوانی پیروز 
شدند و به دنبال شناخت جهان انسانی و الهی بودند، تأکید کرد: با افتخار اعلام می کنم که 
تا ابد به شهدا، امام شهدا، خانواده های شهیدان و پیروان شهدا افتخار خواهیم کرد. به فضل 
الهی سرزمین ایران که همواره مردمان آن مدافع فرهنگ و تحول آسمانی و الهی هستند به 
زودی پله های تعالی و پیشرفت را سپری خواهند کرد. وی افزود: اصل انقلاب اسلامی با اراده 
ملت و حرکت انسانی و آسمانی این ملت غیور به درجات تعالی و اقتدار رسیده است، تصریح 
کرد: ملت ایران پرچمدار علم، تمدن و فرهنگ بوده و این رودخانه عظیم به زودی به درجات 

تعالی و اقتدار خواهد رسید.

آیت الله یزدی:

شاخصه های حوزه انقلابی مشخص شود
رئیس جامعه مدرسین گفت: باید راهکارهای لازم درباره شاخصه های حوزه انقلابی و 

انقلابی ماندن حوزه ها مشخص شود.
آیت الله محمد یزدی این مطلب را در دیدار اعضای هیئت رئیسه مجمع نمایندگان 
طلاب و فضلای حوزه علمیه قم که در راستای تأکید مقام معظم رهبری مبنی بر حوزه 
انقلابی و انقلابی ماندن حوزه ها برگزار شد، بیان کرد. وی با تاکید بر جدیت مسئولان و 
مدیران حوزوی برای تحقق این امر اظهار کرد: مهمترین مسئله در حال حاضر تبیین 
اختلافات و شفاف کردن مشکلات است. رئیس مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد: باید 
راهکارهای لازم نسبت به شاخصه های حوزه انقلابی و انقلابی ماندن حوزه ها مشخص شده 

و با استخراج آسیب ها و بایدها و نبایدها زمینه تحقق این امر میسر شود.

دبیرکل حزب اراده ملت:

رئیس جمهور دوزادهم روحانی است
دبیرکل حزب اراده ملت گفت: هیچ اصلاح طلبی سال 96 در مقابل روحانی خود را 

عرضه نخواهد کرد و از نظر ما رئیس جمهور دوازدهم حسن روحانی است.
احمد حکیمی پور در گفت وگو با فارس، درباره اتمام فعالیت شورای سیاست گذاری اصلاح 
طلبان اظهار داشت: از اول نیز بنا بود شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان صرفا برای انتخابات 
مجلس دهم باشد. وی در پاسخ به این پرسش که گفته می شود اصلاح طلبان برای پنجمین 
دوره انتخاب شورای اسلامی شهر و روستا از هم اکنون نشست هایی را برگزار می کنند، گفت: 
طبیعتا همه مجموعه ها در فکر شورای شهر آینده هستند. عضو شورای سیاستگذاری اصلاح 
طلبان در پاسخ به این پرسش که مجموعه اصلاح طلب برای انتخابات شورای شهر آیا در قالب 
اجماعی فعالیت خواهد کرد یا خیر تصریح کرد: قطعا همینگونه است و ما بنا داریم اجماع های 
گذشته را نیز ارزیابی کنیم. حکیمی پور در پاسخ به این پرسش که آیا همچون انتخابات 
شورای شهر چهارم در قالب شورای هماهنگی جبهه اصلاحات برای انتخابات آتی به فعالیت 
می پردازید گفت: بله اصول کار همین است. چرا که شورای هماهنگی جنبه حقوقی دارد و 
فعالیت خوبی را از خود به نمایش گذاشته است. وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه 
آیا اصلاح طلبان برای انتخابات ریاست جمهوری سال 96 کاندیدایی معرفی خواهند کرد یا 
خیر تاکید کرد: هیچ اصلاح طلبی سال 96 در مقابل روحانی خود را عرضه نخواهد کرد و از 

نظر ما رئیس جمهور دوازدهم حسن روحانی است.

نکتــه

ویــژه

»محمود احمدی نژاد« رییس 
جمهوری پیشین، پس از آغاز 

زمزمه های حضورش در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 1396، این 
احتمال را به طور صریح تایید یا 
تکذیب نکرده است. با این حال، 
روز به روز بر تکاپوی تبلیغاتی 

رسانه های و صفحه های مجازی 
طرفداران رییس دولت نهم و دهم 

افزوده می شود

۲۲۱ کرسی مجلس دهم صاحبان خود را شناخته اند. هیچکدام 
از دو جریان اصلی سیاسی کشور اکثریت مطلق این کرسی ها را 
ندارند و مستقل ها گوی سبقت را ربوده اند. 69 کرسی نیز منتظر 
دهم اردیبهشت هستند تا دور دوم انتخابات تکلیف آنها را روشن کند. 
در کنار این سه گروه جریانی دیگری نیز هستند، منتخبینی که اگر 
چه در ائتلاف با جریان های اصلی پایشان به مجلس باز شد، اما خود 
نیز هویت مستقلی دارند مانند اعتدالیون و نزدیکان دولت. البته با 
نگاهی دقیق تر مرزهای دیگری نیز می  توان بین منتخبین مجلس 
دهم متصور شد. اگر از گوشه سمت راست جریان های سیاسی، سیر 
نگاهمان را آغاز کنیم به تندروها که شاخص آنها جبهه پایداری است 
می  رسیم، این گروه در زمان انتخابات لیدر نداشت و با سر گروه دوم 
همراه شد. کمی که نگاه را بچرخانیم به جریان دوم می  رسیم که حداد 
عادل لیدر آن است و در مجلس نهم فراکسیون اصولگرایان را رهبری 
می  کند. در انتخابات پارلمان دهم، تندروها در ائتلاف اصولگرایان 
قرار گرفتند و این کار باعث شد برخی چهره های قدیمی و معتدل 
اصولگرا همچون علی لاریجانی و طرفدارانش از همکاری با ائتلاف 
اصولگرایان سر باز زنند. کمی آن طرف تر نزدیکان رئیس مجلس قرار 
دارند. علی لاریجانی شخصا لیست نداد اما لیست صدای ملت که به 
نام علی مطهری شناخته می  شود به حمایت از افرادی پرداخت که 
اگر لاریجانی نیز می  خواست لیستی با عنوان رهروان ولایت منتشر 
کند، همپوشانی زیادی با آن داشت. اصولگرایان معتدل و نزدیک به 

لاریجانی در دسته سوم قرار دارند.
در کنار آنها نزدیکان حسن روحانی و حامیان دولت نیز حضور 
داشتند. آنها هم همچون پایداری ها در انتخابات لیدر مشخصی 
نداشتند و اسامی نزدیکان این جریان در دو لیست قرار گرفت. یکی 
صدای ملت و دیگر لیست امید که پنجمین جریان نقش آفرین 
در انتخابات بود. اصلاح طلبان تابلوی »امید« را برای خود برگزیدند 
و از تابلوی »اصلاح طلب« ی بهره نبردند؛ چراکه تعداد کاندیداهای 
تاییدصلاحیت شده نزدیک به این جریان کم بود. آنها هم از مستقل ها 
یارکشی کردند و هم از معتدل ها و حتی از اصولگرایان نزدیک به 
لاریجانی. حالا اما زمین بازی عوض شده است. زمین مجلس جولانگاه 
برنده هاست و با زمین انتخابات فرق می  کند. جریان های مختلف 

یارکشی می  کنند تا فراکسیون اکثریت را از آن خود کنند.
کمیته هفت نفره و تلاش برای تشکیل زمین بازی جدید

حمیدرضا حاجی بابایی، امیرآبادی فراهانی، محمدمهدی زاهدی، 

احمد سالک، امیرحسین قاضی زاده  هاشمی، عبدالرضا مصری و 
حسین نقوی حسینی، اعضای کمیته هفت نفره ای هستند که 
می  خواهند فراکسیون اصولگرایان را تشکیل دهند. اصولگرایان راه 
یافته به مجلس دهم لیدر ندارند و برای همین بهترین گزینه برایشان 
این است که علی لاریجانی را که در جریان انتخابات از خود رانده 
بودند، به جمع خود دعوت کنند. شش نفر از این هفت نفر در مجلس 
نهم نیز حضور دارند اما تنها دو نفر از آنها یعنی مصری و نقوی حسینی 
در فراکسیون رهروان ولایت عضو هستند و موضع گیری های این دو 

نفر هم تاکنون چندان هم راستا با مواضع لاریجانی نبوده است.
با این حال این کمیته در آخرین تلاش خود می  خواهد با علی 
لاریجانی جلسه بگذارد تا از او بخواهند ریاست فراکسیون اصولگرایان 
مجلس را برعهده بگیرد. در این شرایط احتمال جذب مستقل ها به 
سمت اصولگرایان بیشتر می  شود. این تحلیل عباسعلی منصوری آرانی 
است که به خبرآنلاین گفته بود: »به سود جریان اصولگرایی است که 
تنها دو فراکسیون در مجلس باشند، چراکه اگر تنها دو فراکسیون 
در مجلس باشد، وقتی نمایندگان مستقل به مجلس می آیند ترجیح 
می دهند جذب فراکسیون اصولگرا شوند. با توجه به شرایطی که در 
کشور به صورت عمومی و همچنین حوزه های انتخابیه وجود دارد، 
اینکه کسی بگوید اصلاح طلب است، هزینه دارد و به همین دلیل 

مستقل ها به سمت اصولگرایان سوق پیدا می کند.«
قرار بود جلسه کمیته هفت نفره با رئیس مجلس روز سه شنبه 
گذشته برگزار شود اما هنوز از برگزاری جلسه خبری نیست. نقوی 
حسینی، سخنگوی کمیته به تسنیم گفته بود لاریجانی روز سه 
شنبه مجبور شده برای جلسه مهمی ساختمان پارلمان را ترک کند 
اما باشگاه خبرنگاران جوان در خبری مدعی شد که اساسا چنین 

جلسه ای با دفتر لاریجانی هماهنگ نشده بود!
آیا اوضاع آنطور که اصولگرایان می  خواهند پیش می  رود؟

اصولگرایان می  خواهند با جذب علی لاریجانی هم مشکل بدون 
لیدر بودن خود را حل کنند و هم زمینه ای را فراهم کنند که مجلس 
دهم به دو فراکسیون بسنده کند. بهروز نعمتی که در طیف اصولگرایان 
معتدل است و در انتخابات تهران از اعضای لیست امید بود و دوباره به 
مجلس راه یافت اما این تلاش را چندان موثر نمی داند. او به اعتماد 
گفته بود: »الزاما این طور هم نیست که دو فراکسیون به شکل سنتی 
فضای سیاسی ایران یعنی همان اصولگرایی و اصلاح طلبی تشکیل 
شوند. شاید تعداد فراکسیون ها بیشتر از دو فراکسیون باشد و من هم 

طبق چیزی که از فضا دیده ام پیش بینی می کنم که به احتمال بسیار 
زیاد تعداد فراکسیون های سیاسی مجلس دهم بیشتر از دو تا باشد و 

فارغ از صف بندی اصلاح طلب و اصولگرا هم تشکیل شوند«.
این تحلیل را با ادبیات دیگری منصوری آرانی نیز قبول دارد. 
او معتقد است که اساسا امکان ندارد لاریجانی جذب اصولگرایان 
و همچنین اصلاح طلبان شود و رهروان نیز در دوره بعد با تابلوی 
جدیدی وارد فراکسیون بندی ها می  شود. از نظر او مجلس دهم چهار 
فراکسیون خواهد داشت. اصولگرایان، نزدیکان لاریجانی، نزدیکان 
دولت و اصلاح طلبان که در این بین فراکسیون اکثریت در دست 
نزدیکان رئیس مجلس کنونی خواهد بود. به این ترتیب به نظر 
می  رسد تلاش برای دو گروه کردن مجلس چندان منتج به نتیجه 
نخواهد بود. نعمتی در این باره می  گوید: »نه آقای لاریجانی آدمی 
است که در چنین بازی ای گیر بیفتد و نه بقیه ما تمایل داریم وارد 

چنین معادله ای شویم«.
اصلاح طلبان چه خواهند کرد؟

شرایط اصلاح طلبان راه یافته به مجلس دهم کمی شفاف تر از 
اصولگرایان است. لیدر این جریان محمدرضا عارف بود که بارها گفته 
است فراکسیونی به نام »امید« شکل خواهد داد. »امید« نام لیستی 
است که ترکیبی از اصلاح طلبان و اعتدالیون و اصولگرایان معتدل در 
آن بودند و توانست در انتخابات تهران موفقیت صددرصدی داشته 

باشد و در سایر حوزه ها هم کم رونق نبود.
نیز  لاریجانی  عارف،  کنار  در  اگر  که  اینجاست  سوال  حال 
فراکسیونی تشکیل دهد، تکلیف اصولگرایان معتدل و حتی برخی 
اعتدالیون چه خواهد بود و آنها در کدام فراکسیون قرار خواهند گرفت؟ 
از برخی از آنها مانند بهروز نعمتی و کاظم جلالی به عنوان سهم 
لاریجانی در لیست امید تهران یاد می  شود و به نظر می  رسد آنها در 
این شرایط در دوراهی قرار بگیرند. در این شرایط احتمالا فراکسیون 
رهروان ولایت چندپاره خواهد شد. نعمتی در این باره، هیچ اشاره ای به 
تشکیل فراکسیون ازسوی نزدیکان لاریجانی ندارد و تاکید دارد تابلوی 
اصلاح طلبان، اعتدالی ها و اصولگرایان معتدل همچنان »امید« خواهد 

بود؛ یعنی اصلاح طلبان نیز فراکسیونی به نام خود نخواهند داشت.
حسین مرعشی نیز عمق سخنانش با نعمتی همخوانی دارد. عضو 
شورای سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان می  گوید تاکنون 95 
اصلاح طلب به مجلس راه یافته اند که این تعداد به همراه حامیان دولت 
به ۱۲4 نفر می  رسد. او در گفت و گو با اعتماد پیش بینی می  کند که 

در دور دوم انتخابات 45 کرسی دیگر نیز به این جریان اختصاص 
یابد. با این حال از اصلاح طلبانی سخن می  گوید که ممکن است عضو 
فراکسیون نباشند چون به اتحاد پایبند نیستند. به نظر می  رسد منظور 

مرعشی اتحاد اصلاح طلبان با اعتدالیون و اصولگرایان معتدل باشد.
اصلاح طلبان فراکسیون مستقل خواهند داشت؟

تحلیل وزیر کشور اما متفاوت است. عبدالرضا رحمانی فضلی چند 
روز پیش از هفت اسفند به تلویزیون رفت و درباره فراکسیون بندی 
مجلس دهم گفت: می  توانم با قاطعیت بگویم که مجلس دهم یک 
مجلس زنده سه ضلعی خواهد بود. اصلاح طلبان، اعتدال گرایان و 

اصولگرایان.
در این تحلیل اصلاح طلبان و اصولگرایان هویت حزبی خود را 
در مجلس دهم حفظ می  کنند. منصوری آرانی اما ضلع دیگری بر 
این سه ضلعی می  افزاید و آن را طرفداران لاریجانی می  خواند. او بین 
نزدیکان روحانی و لاریجانی خط می  کشد و اکثریت را از آن نزدیکان 

لاریجانی می  داند.
همه چیز منتظر دهم اردیبهشت

این تحلیل ها زمانی به واقعیت نزدیک می  شوند که انتخابات دهم 
اردیبهشت نیز برگزار شده و تکلیف 69 کرسی باقیمانده مجلس 
روشن شود. بدیهی است اگر یک جریان بتواند اکثریت مطلق را کسب 

کند داستان تغییر کرده و مرزبندی ها جابه جا می  شود.
برای انتخابات مجلس شورای اسلامی در هفتم اسفند، سه لیست 
اصلی منتشر شد، لیست ائتلاف اصولگرایان، لیست امید و لیست 
صدای ملت. 57 نفر از کاندیداهای دور دومی به صورت مستقل پا 

به عرصه گذاشته بودند. 
3۱ نفر نامشان تنها در لیست اصولگرایان آمده بود و ۲7 نفر 
نامشان تنها در لیست امید )اصلاح طلبان و حامیان دولت(. لیست 
صدای ملت تنها 7 کاندیدای اختصاصی در دوم دارد اما 3 کاندیدای 
این لیست با اصولگرایان و 7 کاندیدای این لیست با اصلاح طلبان 

مشترک هستند. 
دو لیست اصلاح طلبان و اصولگرایان هیچ کاندیدای مشترکی 
ندارند و بالطبع نام هیچ کاندیدایی در هر سه لیست نیست؛ اما لیست 
بندی های اخیر فرق کرده و جریان ها سعی می  کنند در هر حوزه هایی 
که کاندیدایی ندارند، کاندیدای مستقل را به سمت خود جذب کنند تا 

شاید بتوانند قدرت نسبی را در مجلس دهم از آن خود کنند.
مریم محمدپور

»محمود احمدی نژاد« رییس جمهوری پیشین، پس از آغاز 
زمزمه های حضورش در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱396، این 
احتمال را به طور صریح تایید یا تکذیب نکرده است. با این حال، روز 
به روز بر تکاپوی تبلیغاتی رسانه های و صفحه های مجازی طرفداران 

رییس دولت نهم و دهم افزوده می شود.
هنوز بیش از یك سال تا انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم زمان 
باقی مانده است. با وجود این، طی ۲ هفته گذشته خبرهای ضد و 
نقیضی زیادی درباره حضور احمدی نژاد در رقابت های انتخابات 
ریاست جمهوری، در شبکه های اجتماعی و کانال های خبری منتشر 
شده است. حتی برخی کانال های همسو با این جریان، پوسترها 
و بنرهای تبلیغاتی وی را نیز طراحی کرده اند و در فضای مجازی 
منتشر می کنند. پوسترهایی که به طور معمول با یك بیت شعر، 
درخواست حضور احمدی نژاد را در رقابت های انتخاباتی را می 

نمایاند.

حضور در انتخابات؛ شایعه یا واقعیت؟
طی روزهای گذشته، زمزمه های حضور احمدی نژاد در انتخاباتی 
که به احتمال زیاد خردادماه سال آتی برگزار می شود با خبری در 
کانال تلگرامی »انتخاب« آغاز شد. انتخاب در هشتم فروردین به نقل 
از تارنمای خود، از آغاز به کار کارزار انتخاباتی احمدی نژاد گزارش 
داد و نوشت: احمدی نژاد با وعده یارانه ۲5۰ هزار تومانی می آید! تیم 
انتخاباتی محمود احمدی نژاد فعالیت خود را برای حضور در رقابت 
های دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری آغاز کرده است. 
مشاوران تبلیغاتی احمدی نژاد پس از شکست سهمگین اصولگرایان 
در انتخابات هفتم اسفندماه گذشته به وی توصیه کرده اند، پیش از 
آنکه جریان اصولگرایی از شوك خارج شود فعالیتهای انتخاباتی خود 
را آغاز کند تا اصولگرایان را در برابر یك کار انجام شده قرار دهد. 
جریان پایداری و نزدیك به احمدی نژاد وی را تنها گزینه اصولگرایان 
برای انتخابات ریاست جمهوری دانسته بودند. براساس این ایده، هدف 
اصلی احمدی نژاد جذب آرا حاشیه نشینان و طبقات محروم خواهد 
بود. او قصد دارد با طرح شعار ۲5۰ هزارتومانی دست کم دوازده 
میلیون رای طبقات محروم را جذب کند. اگرچه احمدی نژاد در 
زمان مجلس هشتم نتوانسته بود مجوز یارانه ۲5۰ هزارتومانی را 
دریافت کند و تنها توانست 45 هزار تومان یارانه بدهد اما به اعتقاد 
تیم احمدی نژاد، در صورت پیروزی وی در انتخابات، مجلس قادر 
به مخالفت با شعار اصلی او نخواهد بود. در حوزه اصولگرایان نیز تیم 
احمدی نژاد، حضور در مجلسِ بیت رهبری و دیدار نماینده ولی فقیه 
در خوزستان با وی را نشانه های کافی برای پذیرش مجدد احمدی 
نژاد عنوان می کنند. تیم انتخاباتی احمدی نژاد جسارت و مهارت وی 
در مناظرات را از عوامل اصلی افزایش احتمال پیروزی وی می دانند.

تارنمای  از  نقل  به  ایران« هم  کانال خبری »عصر  ادامه،  در 
»پایش« نوشت: محمود احمدی نژاد آماده می شود تا برنامه های 
انتخاباتی خود را برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری 96، 
از تابستان سال آینده آغاز کند. وی بعد از ماه مبارك رمضان، برنامه 
های انتخاباتی خود را با هدف رقابت با حسن روحانی کلید خواهد 
زد. او اخیرا در پاسخ به سوالی درباره شائبه آغاز فعالیت های انتخاباتی 
اش اعلام کرده که این فعالیت ها، انتخاباتی نیست و صرفا قصد دارد 
به اتهاماتی که در دو سال اخیر به دولت او وارد شده، پاسخ گوید. 
احمدی نژاد تاکید کرده که پس از مدتها سکوت در برابر تخریب های 

گسترده مخالفان، اکنون وقت آن است که به این اتهامات پاسخ گوید. 
این خبرها زمانی قوت بیشتری گرفت که کانال خبری »تسنیم« 
از زبان احمدی نژاد و در پاسخ به سوالی درباره انتخابات سال ۱396 
نوشت: »ان شاءالله 96 همدیگر را خواهیم دید.« خبر کانال تسنیم 

در دیگر کانال ها و صفحه های 
مجازی منتشر شد.

در این پیوند، توییت شخصیت 
ها درباره این خبر گسترده شد و 
های  شوخی  مایه  دست  حتی 
قرار گرفت. صفحه  نیز  مجازی 
های اینستاگرام هم عرصه انتشار 
تصویرها و اینفوگرافی هایی )داده 
نما( درباره کارنامه رییس دولت 
های  صفحه  شد.  دهم  و  نهم 
اظهارنظر  شاهد  نیز  بوك  فیس 
چهره های سیاسی و مردم درباره 
احتمال حضور دوباره احمدی نژاد 
در رقابت های ریاست جمهوری 
کانال  برخی  میان  این  در  بود. 
ابعاد  بررسی  به  تارنماها  و  ها 
احمدی  دوباره  حضور  سیاسی 
نژاد در عرصه قدرت پرداختند. 
کانال های خبری »دولت بهار« 
منتسب به طرفداران احمدی نژاد 

و »مشرق نیوز« هم با پوشش گسترده خبر تارنمای تسنیم احتمال 
این حضور را قوت بخشیدند.

کانال خبری موسوم به »یاران احمدی نژاد« رسانه مجازی بود 

که ضمن انتشار پوسترهای تبلیغاتی، حضور وی را برای سال ۱396 
وعده داد. در این میان، کانال خبری »فرارو« نیز امکان بازگشت 
احمدی نژاد به قدرت را با چند تن از فعالان سیاسی در میان گذاشت 
و ۲ پرسش مشخص از آنان پرسید: ۱- آیا امکان نامزدی احمدی 
نژاد در سال 96 وجود دارد؟ ۲- در 
سوی  از  وی  آیا  نامزدی،  صورت 
صلاحیت  تایید  نگهبان  شورای 

خواهد شد؟
فاز تازه شایعه های حضور رییس 
جمهوری پیشین در انتخابات آینده 
ریاست جمهوری با تکذیب »علی 
اکبر جوانفکر« مشاور مطبوعاتی 
و رسانه ای احمدی نژاد در زمان 
جمهوری،  ریاست  و  شهرداری 
شروع شد. کانال خبری »ایسنا« 
مصاحبه جوانفکر با این خبرگزاری 
مشاور  نوشت:  و  کرد  منتشر  را 
رسانه ای رییس جمهور سابق تاکید 
کرد که احمدی  نژاد هیچ برنامه ای 
انتخابات  در  کاندیداتوری  برای 
ندارد.  دوازدهم  ریاست جمهوری 
جوانفکر درباره تایید انتشار خبری 
انشاالله  نژاد:  »احمدی  عنوان  با 
96 همدیگر را خواهیم دید« بیان 
داشت که خبرنگار سوالی را می پرسد و پاسخی را دریافت می کند اما 
هنگام تنظیم مصاحبه، سوال خود را تغییر می دهد و پاسخ دریافت 
شده را به نحوی منتشر می کند که خواست و مراد خبرنگار یا رسانه 

مربوطه را به مخاطب القاء نماید. این روش  های مذموم و غیرحرفه ای، 
متاسفانه همچنان از سوی برخی رسانه ها بکار گرفته می شود. آقای 
احمدی نژاد رییس جمهور محترم سابق همیشه شفاف ترین ارتباط را 
با مردم داشته و دارند و اگر تصمیم بر نامزدی در انتخابات را داشته 
باشند به صورتی کاملا روشن و گویا با مردم در میان می گذارند. آقای 
احمدی نژاد تعارف ندارد و اگر روزی تصمیم بگیرد در صحنه حاضر 
باشد تلویحی و در لفافه با مردم سخن نمی گوید. ایشان اگر روزی 
یقین بدانند و تصمیمی برای حضور در رقابت های انتخاباتی داشته 
باشند خیلی صریح و شفاف موضوع را با مردم در میان می گذارند و 
نیازی به پیچیده گویی و در لفافه گویی و با تلویح سخن گفتن ندارند.

واکنش ها به شعارهای انتخاباتی طرفداران احمدی نژاد
به گزارش ایرنا، شعار یارانه ۲5۰ هزار تومانی که گفته می شود 
احمدی نژاد آن را برای خود برگزیده است در برابرِ واکنش های 

متفاوتی در شبکه های مجازی قرار گرفت.
صفحه اینستاگرام »مجمع اصلاح طلبان« با انتشار یك اینفوگرافی، 
وضیعت اقتصادی و تورم کشور در دوران احمدی نژاد را با دوره های 
پیش از آن مقایسه کرد و با ارایه تصویری کلی از آینده قیمت ها و 
اوضاع اقتصادی کشور اعلام کرد که قیمت ها و هزینه های زندگی 
مردم در صورت پرداخت یارانه ۲5۰ هزار تومانی، ۱6 برابر خواهد شد.

کانال خبری انتخاب نیز به نقل از »سعید لیلاز« اقتصاددان و 
مدرس دانشگاه، درباره طرح چنین شعاری به نقل از وی نوشت: 
وعده یارانه ۲5۰ هزارتومانی فاجعه به بار می آورد. این طرح موجب 
سونامی خواهد شد که همه اقتصاد ایران را از بین می برد. اجرای غلط 
طرح پرداخت یارانه ۲5۰ هزارتومانی می تواند آثار تورمی شدیدی بر 
اقتصاد ایجاد کند و منجر به خلق پول جدید و نقدیندگی در کشور 
شود. کانال خبری عصر ایران هم به نقل از »غلامعلی جعفرزاده« 
نماینده مردم رشت در مجلس در مورد حضور احمدی نژاد در رقابت 
های انتخاباتی نوشت: مردم ایران هشیارتر از آن هستند که با رشوه 
فسادانگیز یارانه ۲5۰ هزار تومانی به احمدی نژاد رای بدهند. مردم به 
عقلانیت سیاسی و اجتماعی رسیده اند که دیگر نمی شود با شعور آنها 
با پول بازی کرد. احمدی نژاد نشان داده است که تمام ابزارش برای 
رسیدن به قدرت پول است و آنهم پولی که از جیب بیت المال است 
نه جیب خودش. مطمئن هستم احمدی نژاد دیگر در کشور تکرار 
نخواهد شد. به ویژه اینکه او دیگر در شهرهای بزرگ به ویژه تهران 
فاقد رای و پایگاه اجتماعی است. احمدی نژاد با طرح مباحثی مانند 
یارانه ۲5۰ هزار تومان می  خواهد خود را در رسانه  ها و تیتر یك آنها 
برجسته کند، پس بهتر است اهالی رسانه وارد این بازی نشوند و بیش 

از این به موضوع احمدی نژاد نپردازند.
کانال تلگرامی »عبدالرضا داوری« از نزدیکان احمدی نژاد این 
روزها به منبع بسیاری از خبرها درباره وی تبدیل شده است. داوری 
در مصاحبه منتشر شده در کانال خود از رای دو و نیم برابری احمدی 
نژاد در برابر »حسن روحانی« رییس دولت یازدهم، سخن گفته است.

اگرچه برخی از یاران و نزدیکان احمدی نژاد حضور و آماده شدن 
وی برای انتخابات بعدی ریاست جمهوری را تکذیب کرده اند با این 
حال، کانال ها و صفحه های مجازی جریان های همسو با رییس 
دولت پیشین به فعالیت های تبلیغاتی خود ادامه می دهند. این کانال 
ها افزون بر تبلیغ چهره مورد نظر خود در تلاش اند با حمله به 
عملکرد دولت یازدهم و مسوولان آن، احمدی نژاد را به عنوان ناجی 

کشور معرفی کنند.

محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز 
چهارشنبه در صدر یك هیات بلند پایه دیپلماتیك راهی باکو پایتخت 
جمهوری آذربایجان شد تا در نشست سه جانبه ای با حضور همتایان 

روسی و آذربایجانی خود شرکت کند.
ظریف که به منظور شرکت در اجلاس مشترك سه جانبه وزیران 
خارجه ایران،  روسیه و آذربایجان به باکو سفر کرده بود و پنجشنبه 
شب به کشور بازگشت، علاوه بردیدارهای فشرده و رایزنی های 
دیپلماتیك با مقام های آذربایجان، با سرگئی لاوروف همتای روسی 
اش نیز مذاکرات دو جانبه ای داشت. ظریف روز پنجشنبه در دیدار 
با الهام علی اف رییس جمهوری آذربایجان گفت: سیاست قطعی 
جمهوری اسلامی ایران در گسترش روابط با جمهوری آذربایجان و 
دیگر همسایگان است. در این دیدار، ظریف ارتباط شمال - جنوب از 
طریق اتصال راه آهن را یکی از طرح های اساسی دو کشور دانست و 
از روابط بانکی و همکاری ها در حوزه های توریسم، انرژی، مبارزه با 
تروریسم و همکاری در سازمان های منطقه ای و بین المللی از جمله 
سازمان همکاری اسلامی به عنوان دیگر حوزه های مهم همکاری 
که باید گسترش یابد، نام برد. رییس جمهوری آذربایجان نیزدراین 
دیدارباابراز خشنودی از روابط عالی ایران و جمهوری آذربایجان، آن 
را نتیجه اشتراکات متعدد و اراده مشترك رهبران دو کشور دانست. 
رییس جمهوری آذربایجان همکاری ها درسازمان های بین المللی 
ودرحوزه های سیاسی واقتصادی ازجمله درزمینه سرمایه گذاری، 
توریسم و حمل ونقل را برای هر دوکشور مهم و مفید دانست و 
تاکید کرد: آینده ما در روابط و همکاری های منطقه ای با کشورهای 
همسایه است. وی اجلاس سه جانبه با ایران و روسیه را مهم خواند 
و آن را صفحه جدیدی در روابط آذربایجان با دو کشور همسایه خود 
دانست. وزیر خارجه کشورمان آنگاه در نشست سه جانبه با همتایان 
آذربایجانی و روسی خود با ابراز خشنودی از اعلام آتش بس در 
منطقه قره باغ ابراز امیدواری کرد مناقشه دو کشور از طریق مسالمت 
آمیز حل و فصل شود. دکتر حسن روحانی رییس جمهوری ایران نیز 

چهارشنبه گذشته در گفتگوی تلفنی با روسای جمهورِی آذربایجان 
و ارمنستان، ضمن دعوت طرفین به خویشتنداری تاکید کرد که 
تهران خواهان بازگشت آرامش و ثبات به منطقه است. وزیرخارجه 
جمهوری اسلامی ایران از طرفین درگیر در بحران قره باغ خواست به 

آتش بس اعلام شده، احترام بگذارند.
از کشته شدن  ایران  اسلامی  تاکید کرد: »جمهوری  ظریف 
نیروهای نظامی و غیرنظامی دو کشور همسایه و دوست در جریان 

این درگیری ها بسیار متاسف وآماده است تمامی امکانات خود را 
برای حل مسالمت آمیز اختلافات میان دو کشور دوست و همسایه 
از طریق گفت وگوهای سیاسی بکار گیرد.« وی همچنین بر اهمیت 
گسترش همکاری های سه کشور در حوزه راه آهن، حمل و نقل 
و ارتباطات، همکاری های مرزی، مبارزه با تروریسم، همکاری در 
زمینه های فرهنگی و گفت وگوی ادیان و همکاری های بانکی تاکید 
کرد. المار محمد اف و سرگئی لاوروف وزرای خارجه آذربایجان و 

روسیه نیز ضمن اعلام مواضع خود در خصوص مناقشه آذربایجان 
وارمنستان و آتش بس اعلام شده میان دو کشور، مقابله با تروریسم، 
کریدور ارتباطی شمال جنوب، توریسم و حمل و نقل را برخی حوزه 
های مهم همکاری سه کشور دانسته و برای گسترش روابط سه 
کشور در حوزه های مختلف اعلام آمادگی کردند. وزرای خارجه سه 
کشور در پایان این نشست با صدور بیانیه ای مطبوعاتی، براهمیت 
نشست سه جانبه و نقش آن در تعمیق گفت و گو و تعامل کشورها 
در خصوص مسائل منطقه ای و بین المللی تاکید کردند. تاکید بر 
پایبندی نسبت به منشور ملل متحد و اصول جهان شمول حقوق 
های  و چالش  تهدیدات  با  مبارزه  تشدید  اهمیت  و  الملل  بین 
نوظهور علیه ثبات و امنیت منطقه ای و ابراز آمادگی برای تعامل 
نزدیك تر در مبارزه علیه تروریسم، افراط گرائی، جرایم سازمان یافته 
فراملی و قاچاق مواد مخدر از دیگر مواد بیانیه مطبوعاتی نشست 
سه جانبه باکو بود. این درحالی است که وزرای خارجه سه کشور 
برای گسترش همکاری های سه جانبه درحوزه اقتصاد، انرژی، حمل 
ونقل وزیرساخت ها، فرهنگ، گردشگری، بازرگانی وهمچنین مسائل 
کنسولی و گمرکی توافق کردند. ضرورت تشویق و توسعه همکاری 
های اقتصادی - تجاری بر مبنای اصول برابری و منفعت متقابل 
وتداوم تلاش های همه جانبه با هدف حفظ دریای خزر به عنوان 
دریای صلح و دوستی و امنیت و همکاری و تاکید بر نهائی کردن 
کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر در اسرع وقت از دیگر موارد 
مندرج در این بیانیه مطبوعاتی سه جانبه بود. گفت وگو به منظور 
تمهید برگزاری نخستین نشست سه جانبه سران سه کشور هم از 
دیگر مواد بیانیه مطبوعاتی نشست سه جانبه باکو به شمار می رود. 
نشست سه جانبه وزرای خارجه جمهوری اسلامی ایران، آذربایجان 
و روسیه روز پنج شنبه درحالی درباکو پایتخت جمهوری آذربایجان 
برگزار شد که وزیران امور خارجه ایران و آذربایجان قبل از این نشست 
در رامسر هم نشست سه جانبه ای با مولود چاوشش اوغلو وزیر امور 

خارجه ترکیه برگزار کردند که حاصل آن امضای دو سند بود.

روایت رسانه های مجازی از فعالیت انتخاباتی طرفداران رییس دولت نهم و دهم

پاسخگویی به اتهام یا تدارک برای بازگشت به قدرت؟

رایزنی های دیپلماتیك ظریف در باکو

همه چیز منتظر دهم اردیبهشت

پیش بینی ترکیب فراکسیون های سیاسی در مجلس دهم

اخبـــار
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در ثواب، پیوند با خویشان است.
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آیت الله محمد محمدی ری 
و  قرآن  دانشگاه  رئیس  شهری 
به جایگاه مهم  اشاره  با  حدیث 
قم گفت: باید این شهر مقدس 
در عرصه های مختلف باید شاهد 

پیشرفت و توسعه باشد.
عمومی  روابط  گزارش  به 
شهرداری قم، وی روز پنجشنبه 
از  جمعی  و  شهردار  دردیدار 
افزود: قم به  مدیران شهری قم 
دلیل مرکزیت حوزه های علمیه، 
وجود  و  تقلید  مراجع  حضور 
بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت 
)س( و مسجد مقدس جمکران 
دارای جایگاه خاصی است و باید 
شاهد آبادانی آن باشیم. وی ضمن 
تقدیر ازخدمات ارائه شده از سوی 

مدیریت شهری در مسیر عمران قم بیان کرد: دوره جدید 
مدیریت شهری منشا اثرات وخدمات قابل توجهی بوده 
است و امیدواریم که شاهد توفیقات روزافزون شما باشیم.

سقائیان نژاد:
خط دو مترو قم در مسیر پردیسان ایجاد می شود

 سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم نیز دراین دیدار 
با اشاره به بدهی ۱6۰۰ میلیارد تومانی شهرداری قم 
اظهار کرد: برخی مشکلات در گذشته اقتدار شهرداری را 
زیرسئوال برده بود و مشکلات موجب شده بود اقتدار عمل 
از مدیران گرفته شود. وی بیان کرد: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته یك روز حقوق کارکنان عقب نیفتاده است و 
برای پرداخت حقوق در سال جاری نیز برنامه ریزی دقیقی 
داشته ایم. سقائیان نژاد با اشاره به مشکلات پروژه های 
بیان کرد:  تقاطع غیرهمسطح ۱5 خرداد و پل میثم 
پروژه هایی که سال جاری شروع می کنیم باید در مدت 

یك سال به اتمام برسد.
وی همچنین به مباحث زیست محیطی و ریزگردها 
نیز درقم اشاره کرد و گفت:  در خصوص اصلاح ورودی های 
شهر هماهنگی با اداره راه و شهرسازی و جهاد کشاورزی 

داشته ایم و با اعتبارات سفر مقام معظم رهبری اقدامات 
خوبی صورت می گیرد.

وی از توسعه ۲5۰ هکتار از اراضی قم در سال 94 
زیرکشت درختانی با عمر بیشتر از 6 یا 7 سال خبر داد و 
افزود: سرانه فضای سبز شهر قم 4 متر به ازای هر شهروند 
است که باید به ۱۲ متر برسد که برنامه ریزی داریم سالی 

3 متر به این میزان اضافه شود.
شهردار قم میزان زباله های تولید شده در شهر قم 
روزانه نزدیك به 7۰۰ تن ذکر کرد و اظهار کرد: تا پایان 
سال جاری تلاش خواهیم که دیگر زباله دفن نشود و از 
سوی دیگر مقوله فرهنگ سازی تفکیك از مبدا را با جدیت 
پیگیری می کنیم. وی به هماهنگی با اداره دادگستری و 
فرماندهی انتظامی قم برای اصلاح وضعیت دستفروشان 
قم گفت: پنج محل مشخص و برنامه ریزی برای فعالیت 

آنها مشخص شده است.
سقاییان نژاد با اشاره به خدمات ارائه شده در ایام نوروز 
را 6  نوروزی  مسافران  اقامت  میزان  شهرداری،  توسط 
میلیون نفر با حداقل پنج تا 6 ساعت زمان توقف عنوان 
کرد. شهردار قم دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به موضوع مترو قم، با بیان اینکه برای منطقه پردیسان 
قم خط دو مترو را فعال خواهیم کرد، اضافه کرد: فاز اول 

قطار شهری به طول 5.۲ کیلومتر 
خواهد  اتمام  به  سال  پایان  تا 
رسیدوی همچنین، تدوین برنامه 
قم ۱4۰۰ و قم ۱4۱4 را به عنوان 
طرح استراتژیك و برنامه راهبردی 
مورد توجه قرار داد و ادامه داد: 
امیدواریم که در این طرح نیز از 
نظرات حضرتعالی بهره مند شویم.
مسجد محوری باید در قم 

نهادینه شود
فعالیت های  به  اشاره  با  وی 
فرهنگی در شهر قم اضافه کرد: 
به دنبال ایجاد تشکیلات جدید 
و  نیستیم  و هزینه کرد جدید 
در مولفه های فرهنگ شهری از 
ظرفیت بخش های فرهنگی قم 
بهره می گیریم. شهردار قم با بیان 
اینکه درآمدهای شهرداری قم محدود است، اضافه کرد: 
شهر قم دارای شرایط یك استان نیست و چنین شرایطی 
زیبنده شهر قم نیست و امیدواریم که بتوانیم مسائل و 

مشکلات این شهر را نیز برطرف کنیم.
سقاییان نژاد با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته 
در خصوص بلوار پیامبر اعظم اضافه کرد: قرار است در 
همکاری با عتبه حسینی، نسبت به احداث مدینه الزائر 
اقدام کنند و همچنین قرارداد ساخت هتل های پنج ستاره 

در این مسیر در حال نهایی شدن است.
وی گفت: تلاش داریم که بلوار پیامبر اعظم را به یك 
بلوار تمدنی تبدیل کنیم و در این خصوص نیز اقدامات 

خوبی صورت گرفته است.
شهردار قم با اشاره به فعالیت 58۰ مرکز تحقیقاتی 
دربافت فرسوده قم اظهار کرد: این مراکز می توانند در 
حاشیه این بلوار مستقر شوند و معارف اسلامی را به دنیا 
منعکس کنند. وی با اشاره به اینکه در احداث محلات 
جدید به مساجد اهمیت لازم داده نمی شود گفت: در شهر 
قم به ویژه محلات جدید کمبود مسجد داریم که ساخت 
آن باید در این مناطق دنبال شود، مسجد محوری باید در 

شهر قم نهادینه شود.

آیت الله ری شهری در دیدار شهردار قم:

 قم باید درعرصه های مختلف شاهد توسعه باشد

اخبــار
آیت الله وحید در دیدار با رئیس مجلس: 

بهبود معیشت مردم 
باید اولویت مسوولان باشد

الله وحید خراسانی از مراجع عالی شیعه بر ضرورت و اهمیت  آیت 
رسیدگی به مشکلات اقتصادی کشور تاکید و به مسوولان توصیه کرد بهبود 

معیشت مردم را در اولویت های کاری خود قرار دهند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مجلس، آیت الله وحید خراسانی این موضوع 
را امروز و در دیدار رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرد.علی لاریجانی 
که به استان قم سفر کرده است در این دیدار گزارشی از عملکرد قوه مقننه 

به ایشان ارائه کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی پیش از دیدار با آیت الله وحید خراسانی با 
استاندار قم نیز دیدار داشت و در آن با اشاره به نامگذاری امسال به نام »اقتصاد 
مقاومتی؛ اقدام و عمل« از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، تحقق این شعار را 

نیازمند خصوصی سازی در بخش های مختلف کشور عنوان کرد.

آیت الله جوادی آملی:

همدلی مردم و مسئولان 
باید همواره حفظ شود

یکی از مراجع تقلید با تأکید بر اینکه باید باهم باشیم و مسئولان با مردم بسازند، 
گفت: همدلی و همزبانی که شعار سال گذشته بود باید همواره حفظ شود. 

آیت الله عبدالله جوادی آملی ظهر پنج شنبه در دیدار محسن رضایی دبیر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام که در بنیاد علوم وحیانی اسرا برگزار شد، در 
سخنانی اظهار داشت: مسئولان باید با مردم بسازند و همدلی و همزبانی که 
شعار سال گذشته بوده باید همواره ساری و جاری باشد در این صورت پیروزی 

از آن ملت ایران خواهد بود.
استاد سطوح عالی حوزه افزود: باید دید حق با چه کسی است و باید 
دعا کرد که انوار عنایت الهی شامل حال ما شود و از خداوند بخواهیم انجام 
کارهای خیر به دست ما انجام شود و از خداوند طلب علم و دین و شهامت 

را داشته باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود وی با بیان اینکه در رژیم طاغوت 
ارتشی مسلح با حضور مستشاران آمریکایی در کشور داشتیم، افزود: داشتن 
اسلحه مهم نیست اما آن کسی که حاضر می شود سلاح را به سمت مردم 
بگیرند و همانند ۱7 شهریور مردم را به گلوله ببندند این افراد در حقیقت کافر 

صهیونیستی هستند.

آیت الله نوری همدانی: 

مشکل سیاسی نداریم
رئیس مجلس شورای اسلامی و دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام به 

صورت جداگانه با آیت الله حسین نوری همدانی دیدار و گفت وگو کردند. 
به گزارش ایسنا، این مرجع تقلید در دیدار با محسن رضایی، دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با تبریک سالروز میلاد حضرت فاطمه )س( گفت: 
یکی از موضوعاتی که مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است مساله اقتصاد 
مقاومتی است. ما در بعد سیاسی مشکلی نداریم و با وجود ولایت فقیه 
مشکلات ما حل شده است اما مشکل اقتصادی بسیار اهمیت دارد. معیشت 
مردم بسیار مهم است . توصیه اسلام است که سعی کنید که محتاج به دیگران 
نباشید. گرانی و بیکاری باید رفع شود. ما در کشور مشکل سیاسی نداریم اما 

درگیر مشکلات اقتصادی به ویژه در زمینه بیکاری، گرانی و تولید هستیم. 
وی با بیان این که »معیشت مردم خیلی مهم است« افزود: مشکلات 
اقتصادی خیلی زود خود را نشان می دهند بنا بر این مسئولین باید به فکر 
این امر باشند. این مرجع تقلید ادامه داد: قیمت کالاها و خدمات باید توسط 
کارشناسان تعیین شود و در سراسر کشور یکسان باشد نه اینکه در بالای 
شهر، پایین شهر، روستا و بین راه متفاوت باشد. آیت الله نوری همدانی اظهار 
کرد: هرج و مرج در قیمت گذاری ها ربطی به تحریم ندارد و باید توسط قدرت 
و نظارت ما حل و فصل شود. در زمینه هزینه های سفر، درمان، خوراک و 
پوشاک شاهد گرانی سالانه هستیم. وی تصریح کرد: مسئله کاهش قیمت ها 
باید با توجه به اولویت ها مورد پیگیری قرار بگیرد و در این زمینه خوراک و 

پوشاک اولویت مردم است نه وسایل تجملاتی. 
موضوع اخذ جریمه دیرکرد بانکی رفع شود

آیت الله نوری همدانی همچنین در دیدار با دکتر لاریجانی رئیس مجلس 
مجهزتر  سال  به  سال  اسلام  »دشمنان  این که  بیان  با  اسلامی،  شورای 
می شوند« گفت: در رابطه با جریانات سوریه و مسائل منطقه نباید به حرف های 
آمریکایی ها اعتماد کرد به دلیل اینکه آمریکایی ها متناقض حرف می زنند و 
شأن آن ها ایجاد مشکل و تفرقه بین مسلمانان است که باید در این زمینه بیدار 
بود. این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: وجهه ایران در عرصه بین الملل بسیار 
بالاست. آیت الله نوری همدانی همچنین در خصوص مسائل بانکی گفت: باید 
رفع مشکلات بانکی به لحاظ زمانی طولانی نشود و در خصوص جریمه های 
تاخیر باید از راهکارهایی مانند رهن و اخذ ضمانت معتبر استفاده شود و 

موضوع اخذ جریمه دیرکرد بانکی رفع شود. 

پس از 9 سال صورت گرفت:

بازگشایی مصلای قم با اقامه نماز جمعه
مصلی قدس، محل اقامه نماز جمعه قم دیروز جمعه ۲۰ فروردین ماه 

همزمان با برپایی نماز باشکوه جمعه بعد از گذشت 9 سال، بازگشایی شد.
به گزارش ایرنا، نماز جمعه عبادی سیاسی جمعه قم دیروز به امامت حجت 

الاسلام والمسلمین سید محمد سیعدی در این مکان مقدس اقامه شد.
بر اساس این گزارش، نماز جمعه قم آخرین بار در زمان مرحوم آیت الله 
مشکینی در مصلی قدس اقامه شد و بعد از آن به حرم مطهر حضرت فاطمه 

معصومه)س( انتقال پیدا کرد.
نماز جمعه قم از سال ۱366 و به مدت ۱9 سال در مصلی قدس اقامه 
می شد که به دلیل وجود برخی نواقص به خصوص در سرمایش و گرمایش 
و سیستم صوتی و همچنین مقاوم نبودن این سازه، نسبت به به ترمیم و 
بازسازی آن اقدام شد که در این مدت، محل اقامه نماز جمعه به حرم مطهر 

حضرت فاطمه معصومه )س( انتقال پیدا کرد.
در مصلی قدس برخی شخصیت ها از جمله مرحوم آیت الله مشکینی و 

آیات جوادی آملی، ابراهیم امینی و رضا استادی اقامه نماز کردند.
شهردار منطقه 8 قم  اعلام کرد :

تکمیل پروژه بلوار مرجعیت 
تا پایان سال جاری

شهردار منطقه 8 قم از تکمیل پروژه بلوار مرجعیت تا پایان سال جاری 
خبر داد.

سیدعبدالله سلیمانی با اشاره به وضعیت پروژه های عمرانی منطقه هشت 
قم، ظرفیت های پردیسان را مورد توجه قرار داد و افزود: وجود دانشگاه های 
متعدد در این منطقه و هم چنین تراکم جمعیتی موجود در آن، تقویت 

زیرساخت ها و ظرفیت های خدمات شهری را می طلبد.
وی با اشاره به مشکلات منطقه پردیسان، نواقص راه های ارتباطی به این 
منطقه را متذکر شد و تصریح کرد: پردیسان در خصوص محورهای ارتباطی 
مشکلاتی برای شهروندان ایجاد کرده که شهرداری در این راستا تدابیر ویژه 
ای برای سال 95 دارد. شهردار منطقه هشت قم بیان کرد: شهرداری در 
صدد توسعه راه های ارتباطی به پردیسان است و در این راستا اجرا و تکمیل 
پروژه بلوار مرجعیت در ادامه پروژه بلوار جمهوری برای همشهریان پردیسان و 

تسهیل عبور و مرور را در اولویت کاری خود قرار داده است.
وی با اشاره به اجرای پروژه بلوار مرجعیت با هزینه ای بالغ بر ۲۰۰ میلیارد 
تومان خاطرنشان کرد: پروژه بلوار مرجعیت با سرعت بالایی در حال انجام 
است و تاکنون 45 درصد پیشرفت فیزیکی داشته که امیدواریم تا پایان سال 

95 شاهد بازگشایی مسیر آن به سمت پردیسان باشیم.
سلیمانی در ادامه سخنان خود عملکرد شهرداری منطقه هشت در سال 
94 را مورد توجه قرار داد و گفت: با توجه به ضرورت توسعه ظرفیت های 
حمل و نقل عمومی در پردیسان، سال 94 پایانه مسافربری منطقه در زمین به 
مساحت ۲.5 هکتار احداث شد که بخش عمده معضلات حمل و نقل درون 

شهری در پردیسان را برطرف کرده است.
وی با اشاره به وضعیت تامین ایمنی شهری در منطقه 8 قم، اظهار کرد: در 
سال 94 سه ایستگاه آتشنشانی با زیربنایی بالغ بر 3 هزار مترمربع در پردیسان 

احداث شد که این منطقه را در آستانه استانداردهای ایمنی قرار داده است.
شهردار منطقه 8 قم احداث سوله بحران و ساختمان های اداری منطقه را 
از دیگر اقدامات سال 94 دانست و افزود: همچنین 4۰ هزار مترمربع پیاده رو 
سازی و اجرای ۲5۲ هزار مترمربع آسفالت شوارع از دیگر اقدامات شهرداری 

منطقه هشت در سال گذشته است.

امام جمعه موقت قم گفت: ما از تلاش های مسئولان 
فعلی نظام در مذاکرات هسته ای تقدیر می کنیم، ولی 
براساس آموزه های قرآنی، دشمن غیرقابل اعتماد بوده و 
ذره ای اعتماد نابجا به بیگانگان، آسیب رساندن به منافع 

ملت است. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سید محمد 
سعیدی در خطبه های نمازجمعه قم در مصلی قدس 
خاطرنشان کرد: در مساله برجام، قراردادها هنوز روی کاغذ 
است، ولی آمریکایی ها و غرب در عمل تهدید را آغاز کرده 

اند. 
وی ادامه داد: فلان نامزد ریاست جمهوری در آمریکا می 
گوید اگر رئیس جمهوری شوم در اولین روز، برجام را ریز 
ریز می کنیم و دیگری نیز بر بی اعتباری برجام سخن می 
گوید. سعیدی تصریح کرد: این مسائل نشان می دهد که این 
جناح های به ظاهر مخالف در آمریکا، در ضدیت با اسلام و 
جمهوری اسلامی هیچ اختلافی با هم ندارند و از گرفتاری 
های ما لذت می برند. امام جمعه موقت قم ادامه داد: خداوند 
متعال در قرآن کریم می فرماید »ای مومنین، دشمنان ما و 
دشمنان خود را، دوستان خود نگیرید آنها از آنچه که از حق 
برای شما نازل شده رویگردان هستند، چرا مخفیانه برای 
آنها پیام می دهید که دوستشان دارید. آنها اگر بر شما پیروز 
شوند شما را آزار می دهند و آرزو دارند که ای کاش، شما 
هم مثل آنها کافر می شدید«. وی گفت: آنها خشم و نفرتی 
که نسبت به مسلمانان در سینه های خود دارند از آنچه ابراز 
می کنند بسیار بزرگ تر است، بنابراین تکیه گاه ما باید ذات 
مقدس ربوبی باشد. سعیدی تصریح کرد: اگر اینها )غربی ها و 
آمریکایی ها( بخواهند برجام را زیر پا بگذارند، خداوند برای ما 

کافی است و همانگونه که قرآن کریم آمده است، مسئولان 
باید به نصرت خدا و یاری مردم اعتماد داشته باشند. تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( اظهار داشت: هر چه 
ما تاکنون به دست آورده ایم در سایه مقاومت مردم دین 
باور و ولایتمدار بود، ملت ایران با مقاومت خود شاه و رژیم 
پهلوی تا دندان مسلح را سرنگون کرد و صدام را به خاك 
سیاه نشاند و آمریکای ابرقدرت را در دنیا بی اعتبار کرد. 
سعیدی یادآورشد: روزی جرج بوش رئیس جمهوری وقت 
آمریکا گفته بود ناامنی را به قلب ایران می کشانیم ولی امروز 
به کوری چشم آنها، در جهنمی که در منطقه ایجاد کردند، 
امن ترین کشور، جمهوری اسلامی ایران است. وی گفت: 
اکنون به فضل الهی با ایمان و مقاومت این مردم، همانگونه 
که امام راحل فرمودند و رهبر معظم انقلاب بر آن تاکید 

کردند، آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند. 
خطیب جمعه قم به فراز دیگری از سخنان رهبر معظم 
انقلاب در جمع مسئولان نظام اشاره کرد و گفت: طبق 
قانون اساسی تمام قوا، سازمان ها و نهادهای نظامی مورد 
تایید رهبری هستند. سیعدی اظهار داشت: آنچه که رهبر 
معظم انقلاب به نحو خاص روی آن تاکید کردند این بود که 
حمایت رهبری از آن »حیثیت تقییدیه« است و بدون استثنا 
در طرح هایی که از طرف قوا انجام می شود، مردم اصل 
هستند و نظام در خدمت آنهاست. وی یادآورشد: این توهین 
نیست عین احترام است که مسئولان نظام وقتی آقا هستند 
که نوکر این مردم باشند، مردم نیز حق شناس هستند و از 
مسئولان خود قدردانی خواهند کرد. وی ادامه داد: مسئولان 
مراقب باشند در دعواهای سیاسی، منافع مردم گم نشود. 
سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ۲۰ 

فروردین روز ملی فناوری هسته ای گفت: از دانشمندان و 
فعالان در عرصه هسته ای تقدیر می کنیم و یاد و خاطره 
شهدای هسته ای را گرامی می داریم. امام جمعه موقت قم 
همچنین از مسئولان استانی، سازمان ها و نهادها برای آماده 
سازی مصلی قدس تقدیر کرد. وی گفت: یکی از دلیل های 
طولانی شدن فرآیند تجهیز مصلی این بود که قم به عنوان 
پایتخت شیعه، باید مصلی در شان و منزلت داشته باشد که 
این مهم با حمایت دولت قبل و دولت فعلی، استانداران و 
شهرداران سابق و فعلی و نمایندگان مجلس و شخصیت های 
دیگر انجام شد. وی اظهار داشت: امروز آیین بازگشایی این 
مصلی را با برپایی اولین نمازجمعه آغاز کردیم، مصلی از آغاز 
در مکانی روباز و با رعایت موازین شرعی ساخته شد و مراجع 
تقلید و عالمان بسیاری در این مکان به اقامه نماز پرداختند.

لزوم تشکیل قرارگاه جنگ نرم
 برای مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن

نیز ظهر  ائمه جمعه  رئیس شورای سیاست گذاری   
دیروز در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم که در 
مصلای قم برگزار شد، گفت: برای مقابله با هجوم دشمنان 
در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و سیاسی و جنگ نرم 
نیازمند حمایت از مراکز فرهنگی، حوزه های علمیه و مساجد 

و همچنین تشکیل قرارگاه جنگ نرم هستیم. 
حجت الاسلام سیدرضا تقوی با اشاره به شکل گیری 
جنگ نرم در ابعاد مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
اظهار کرد: دشمن با شکل دهی جنگ نرم در صدد ایجاد 
تغییر در ارزش های جامعه از طریق اثرگذاری بر افکار و 

اندیشه ها و در پی آن استحاله فرهنگی ملت است.
وی تضعیف روحیه مردم و کاهش امید در جامعه را یکی 
از راهکارهای دشمن دانست و افزود: ایجاد شکاف بین مردم 
و حاکمیت و مخدوش کردن وحدت ملی از دیگر راهکارهای 

دشمن برای ضربه زدن به نظام اسلامی است.

رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه، رهبری نظام 
را یکی از قوی ترین عوامل تقویت وحدت ملی در کشور 
عنوان کرد و گفت: دشمن در جنگ نرم به دنبال تضعیف 
جایگاه رهبری است چراکه رهبری نظام است که همه ملت 
را حول محور ولایت جمع می کند. وی با بیان اینکه دین و 
دین مداری عامل مهمی برای وحدت ملی است، تصریح کرد: 
دشمن به شیوه های مختلف و به صورت غیرآشکار در پی از 
بین بردن دین مداری در کشور است. حجت الاسلام تقوی 
اضافه کرد: دشمن در جنگ نرم می خواهد نگاه بدبینانه ای از 
سوی جامعه به حاکمیت ایجاد کند و نافرمانی های مدنی را 
گسترش داده و از این طریق تفکر ناکارآمدی نظام را توسعه 
دهند. رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه با تأکید بر 
اینکه نیازمند تشکیل قرارگاه جنگ نرم هستیم، افزود: برای 
مقابله با این جنگ باید مساجد، کانون های فرهنگی، هیئات 

مذهبی، حوزه ها و موسسه های فرهنگی تقویت شوند.

امام جمعه موقت قم:

منافع مردم در دعواهای سیاسی گم نشود

مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات شهري شهرداري 
قم گفت: هشت مغازه واقع در چهار راه بازار، گذرخان و 
عماریاسر به دلیل سد معبر پلمب شدند در حالي که پیش 

از آن اخطارهاي لازم داده شده بود. 
احمدرضا شفیعي با اشاره به پلمب مغازه هاي اطراف بازار 
به دلیل سد معبر در معابر اظهار کرد:  بر اساس بند ۲۰ از 
ماده 55 قانون شهرداري ها، کمیسیوني شامل اعضاي شوراي 
اسلامي شهر یا نمایندگاني که از طریق اعضاي شوراي شهر 
انتخاب مي شوند، تشکیل مي شود، هنگام ارسال شکایت از 
طریق مناطق هشت گانه و تشکیل پرونده، مستندات قانوني 

پیوست پرونده شده و به این کمیسیون ارسال مي شود.
به شکایت  توجه  با  وي خاطرنشان کرد: کمیسیون 
شهرداري و شهروند اقدام به صدور راي مي کند، صدور 
راي این کمیسیون پلمب یا اخطار و ابلاغ است، بر همین 
اساس موارد بند ۲۰ اجرا مي شود. مدیرکل پیشگیري و رفع 
تخلفات شهري شهرداري قم با اشاره به اخطارهاي ماموران 
پبشگیري و رفع تخلفات شهري به هشت مغازه گفت: این 
مغازه ها در چهار راه بازار، گذرخان و عماریاسر واقع شده، ولي 

متاسفانه هیچ اقدامي نسبت به برطرف کردن سدمعبر انجام 
نداده بودند، پرونده ها و ابلاغیه ها به کمیسیون ارجاع شد، 
بنابراین کمیسیون راي به پلمب مغازه هاي مذکور صادر کرد.

وي تاکید کرد: متصدیان مغازه ها باید حق و حقوق 
شهروندي را رعایت کنند و به تذکراتي که از طریق ماموران 
باشند، در  داشته  توجه  داده مي شود،  آنها  به  شهرداري 
صورتي که به این موارد توجه نکنند، از طریق بند ۲۰ ماده 

55 قانون شهرداري ها نسبت به پلمب اقدام مي  شود.
شفیعي ادامه داد: تا زمان طي مراحل قانوني، مغازه ها 
شود،  باز  پلمب  شهرداري  طریق  از  باید  و  است  پلمب 
شهرداري تا زماني که مراحل قانوني را طي نکند، نسبت به 

برطرف کردن پلمب اقدام نخواهد کرد.
وي با بیان بیان اینکه مباحثي در زمینه رفاه بیشتر 
شهروندان از پنج ماه گذشته با قوه قضاییه مطرح شده است، 
گفت: بر همین اساس فرآیندي تعریف شده و اقدامات و 
برخوردهاي قانوني شدت بیشتري پیدا مي کند، در زمینه 
کسبه و وانت بارها از چند روز آینده اقدامات به صورت ویژه 

پیگیري مي شود.

پس از 9 سال صورت گرفت:

توزیع بیش از 12 هزار تن 
آسفالت در شوارع منطقه 

یک قم
شهردار منطقه یك قم از توزیع بیش از ۱۲ هزار تن 

آسفالت در شوارع منطقه یك در سال 94 خبر داد. 
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات شهرداری منطقه 
یك قم در سال 94، اظهار کرد: اصلاح و ترمیم شوارع سطح 
منطقه یك یکی از برنامه هایی بود که در سال 94 در اولویت 
کاری این منطقه قرار گرفت و اقدامات گسترده ای در زمینه 
توسعه مسیرهای دسترسی و همچنین ترمیم معابر انجام شد. 
وی توزیع بیش از ۱۲ هزار تن آسفالت در سطح معابر منطقه 
یك خبر داد و افزود: این میزان آسفالت از منابع شهرداری تامین 
شده و بخشی از آسفالت پروژه های جدید منطقه نیز از منابع 
استانی تامین شده است. شهردار منطقه یك قم با بیان اینکه 
بودجه سال 94 شهرداری این منطقه در حوزه زیربنایی در 
حدود ۱۰۰ میلیارد ریال بوده است، افزود: در حد توان بخش 
عمده این بودجه جذب شد و اتفاقات خوبی در سال 94 در 

سطح منطقه یك در بخش های عمرانی و زیربنایی افتاد.

مدیرکل پیشگیري و رفع تخلفات شهري شهرداري قم  خبرداد:

پلمب 8 مغازه اطراف بازار به دلیل سدمعبر 

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت تمرکز دولت به افزایش ظرفیت تولید 
واحدهای صنعتی، بر واگذاری پروژه های عمرانی نیمه تمام به بخش خصوصی تأکید کرد.

علی لاریجانی در دیدار استاندار و جمعی از مدیران استانداری قم با اشاره به نامگذاری 
امسال به نام »اقتصاد مقاومتی اقدام و عمل« از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، تحقق این 

شعار را نیازمند خصوصی سازی در بخش های مختلف کشور عنوان کرد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر واگذاری پروژه های عمرانی نیمه 
تمام به بخش خصوصی ادامه داد: در زمینه صنعت نیز، صنایع راکد و نیمه راکد و افزایش 

ظرفیت واحدهای تولیدی بایستی در دستور کار قرار بگیرد.

عزم جدی دولت در راستای رشد و توسعه اقتصادی
استاندار قم نیز در این دیدار با اشاره به برگزاری نشست تخصصی در سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور طی دو روز گذشته، اظهار کرد: دولت تدبیر و امید عزم جدی در راستای 

رشد و توسعه اقتصادی در سال پیش رو دارد.
سید مهدی صادقی با بیان اینکه مجموعه دستگاه های استان قم نیز موظف به اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی هستند، گفت: امیدواریم با تحقق این مهم شاهد ترقی معیشت 

مردم شریف استان باشیم.

لاریجانی تأکید کرد:

پروژه های عمرانی نیمه تمام به بخش خصوصی واگذار شود

انتقادشدیدعلمالهدیازتلگرام
گفته می شود: امام جمعه مشهد گفت: نابکارترین توطئه های دشمن در فضای انتخابات از طریق 
تلگرام صورت گرفت. آیت الله سیداحمد علم الهدی ظهردیروز در خطبه های عبادی سیاسی نماز جمعه 
مشهد با بیان این که نابکارترین توطئه های دشمن در فضای انتخابات از طریق تلگرام به وجود آمد، تصریح 
کرد: در زمان انتخابات محتوای مجرمانه کانال های تلگرام مفاسد بسیاری را به وجود آورد و بزرگان نظام 
ما را با انواع دروغ ها مورد تهمت و افترا قرار داد. علم الهدی با تاکید بر این که دولت محترم همین که به 
فضای ورود دشمن توجه کرد اقدامی بسیار ارزشمند است، گفت: توجه به فضای مجازی موثرترین حرکت 
در اقدام و عمل به اقتصاد مقاومتی است، امروز اگر بخواهیم به مردم بگوییم از شبکه های اجتماعی استفاده 

نکنند مثل این است که بگوییم در خیابان راه نروید، اما باید نرم افزارهای بومی ایجاد کنیم.

تکذیباستعفایوزیرآموزشوپرورش
گفته می شود: مشاور وزیر آموزش و پرورش خبر استعفای فانی که در شبکه های اجتماعی بازنشر 
می شود را تکذیب کرد. محمد فاضل درباره ی متن استعفای وزیر آموزش و پرورش که در شبکه های 
اجتماعی بازنشر می شود، گفت: این خبر را به شدت تکذیب می کنیم. وی افزود: پیامی که در شبکه های 
اجتماعی مبنی بر استعفای آقای فانی منتشر شده است کذب است. مشاور وزیر آموزش و پرورش بیان 
کرد: وزیر آموزش و پرورش روز پنجشنبه ۱9 فروردین ماه بر سر مزار شهدای استان سیستان و بلوچستان 
و مزار معلم ایثارگر حمید رضا کنگوزهی حضور یافته است و با خانواده این معلم فداکار نیز دیدار کرده 
است و همین موضوع نشان می دهد که خبر استعفای آقای فانی کذب است. پیش از این شایعاتی مبنی 
بر فشار دولت برای استعفای وزیر آموزش و پرورش بود وروز پنجشنبه نیز اخباری جعلی از متن استعفا 
و موافقت رئیس جمهور در فضای مجازی منتشر شده است. این در حالیست که وزیر آموزش و پرورش 

در سفر کاری به سر می برد.

11ملوانایرانیزندانیدرهندآزادشدند
گفته می شود: سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در حیدرآباد گفت:۱۱ ملوان ایرانی زندانی در 
جنوب هند ساعت ۱۰ صبح روز جمعه پس از آزادی از زندانی در کوچین با پرواز ایرایندیا به سوی دبی 
پرواز کردند. حسن نوریان درگفت وگو با ایرنا افزود: این افراد در ساعت ۱8 روز جمعه به وقت محلی، 
امارات متحده عربی را به سوی فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( ترك می کنند. وی تصریح کرد: 
دادگاه قبلا با آزادی ۱۰ نفر از سرنشینان این کشتی ماهیگیری موافقت کرده بود و روز دوشنبه نیز در 
جلسه ای که با قاضی پرونده داشتیم، قرار شد که ناخدا این کشتی نیز با پرداخت جریمه نقدی آزاد شود. 
سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در خصوص رفع توقیف کشتی ماهیگیری خاطرنشان کرد هم اکنون 
این کشتی دارای نقص فنی است که بعد از رفع آن و طی مراحل اداری تحویل مالك کشتی می شود. 
وی افزود: از زمان توقیف این کشتی ماهیگیری سفارت جمهوری اسلامی ایران در دهلی نو و کنسولگری 
جمهوری اسلامی ایران در حیدرآباد تمام تلاش خود را برای آزادی هرچه سریعتر ملوانان به کار گرفتند. 
کشتی ماهیگیری ایرانی پنجم جولای )۱4 تیر( با ۱۲ سرنشین در نزدیکی کرلا درجنوب هند توقیف و 

سرنشینان آن به زندان منتقل شدند.

ادعایبازداشتابوبکرالبغدادیتوسطروسیه
گفته می شود: روزنامه صهیونیستی »علام هزیه« مدعی شد که روسیه ابوبکر بغدادی را زنده دستگیر 
کرده است. به گزارش گروه بین الملل خبرگزاری فارس، روزنامه صهیونیستی »علام هزیه« مدعی شد 
روسیه »ابوبکر بغدادی« سرکرده گروره تروریستی داعش را زنده دستگیر کرده است. به گزارش وبگاه 
خبری »ایگبت تودی«، این روزنامه صهیونیستی در خبری اعلام کرد که نیروهای ویژه روسیه به کمک 
نیروهای سوریه توانسته اند بغدادی را در عملیات ویژه و مخفیانه خود بازداشت کنند. این روزنامه همچنین 
مدعی شد: وزارت اطلاعات روسیه به دستور مقامات ارشد این کشور این خبر را کتمان کرده و »ولادیمیر 
پوتین« رئیس جمهور روسیه این موضوع غافلگیر کننده را برای غرب  آماده می کند. از سوی دیگر، برخی 
منابع خبری ساعاتی پیش از تحرکات غیر طبیعی نیروی هوایی روسیه در پایگاه هوایی »حمیمیم« 

سوریه خبر دادند.

جنجالتازهنادرقاضیپور
گفته می شود: نادر قاضی پور که حضورش در بازی تراکتورسازی و حریف آسیایی اش در تبریز جو 
ورزشگاه را به قدری متشنج کرد که حضورش در وی آی پی 3۰ دقیقه ای طول کشید و در نهایت هم 
نیروهای امنیتی از او خواستند زودتر ورزشگاه را ترک کند؛ اگر چه هوادار تراکتورسازی است و طرفداران 
تراکتورسازی هم به شدت دوستش دارند اما به شعار معروف هواداران این تیم انتقاد شدید دارد. او در این 
باره می گوید: »شعاری که بر اساس یل یاتار، طوفان یاتار، یلماز حسینین پرچمی را یک شاعر سرشناس 
زنجانی که پدر یکی از شهدای جنگ تحمیلی است در وصف سالار شهیدان سروده است و این اصلا کار 

درستی نیست که از این شعر که در وصف ائمه »ع« است، برای یک تیم فوتبال استفاده کنند.«

ثریاحکمتبازیگرسینماوتلویزیوندرگذشت
گفته می شود: ثریا حکمت که به دلیل تشنج ۱6 فروردین به بیمارستان منتقل و به کما رفته بود 
صبح دیروز )جمعه( درگذشت. ثریا حکمت با نام اصلی آذر مهدی قلی خانی سال ۱33۲ در شهرستان 
خوی از توابع استان آذربایجان غربی چشم به جهان گشود. وی پس از اخذ مدرك منشی گری از اوایل 
دهه 5۰ فعالیت بازیگری در سینما و تلویزیون را آغاز کرد و این فعالیت ها تا اواخر دهه 8۰ ادامه داشت. 
از جمله فیلم های سینمایی که این هنرمند فقید در آن ها نقش آفرینی کرده بود می توان به آثاری چون 
»نقطه ضعف«، »تصویر آخر«، »خواستگاری«، »شب شکن«، »سمندر«، »جدال در تاسوکی«، »بهار در 
پاییز«، »دو همسفر«، »حالا چه شود؟«، »روز دیدنی«، »نیش«، »تهاجم«، »ماه پیشونی«، »آواز قو«، 
»عروسی مهتاب« و فیلم به یادماندنی »ای ایران« ناصر تقوایی اشاره کرد. مرد اول، »آپارتمان«، »فاصله«، 
»گزارش«، »خانه به خانه« و »خاطره ها« هم از جمله سریال هایی هستند که حکمت در آنها به ایفای 

نقش پرداخته بود.

۵میلیونایرانیدیابتدارند
گفته می شود: یک متخصص بیماری های داخلی، با اشاره به شعار امسال روز جهانی بهداشت که 
دیابت نامگذاری شده است، گفت: حدود 5 میلیون دیابتی در بین بزرگسالان ایرانی وجود دارددکتر سید 
محمدرضا لاجوردی تصریح کرد: کم تحرکی، ورزش نکردن، مصرف غذاهای پرکالری و چرب، مصرف 
بالای کربوهیدراتها، مصرف کم سبزیجات و میوه ها همگی شیوه های پرخطر زندگی هستند که میتوانند 
باعث چاقی و افزایش احتمال ابتلا به دیابت بشوند. این متخصص داخلی و فوق تخصص گوارش ادامه داد: 
هر کسی احتمال ابتلا به بیماری دیابت را دارد ولی در کسانی که یکی یا هر دو والدینشان مبتلا به دیابت 
هستند، کسانی که چاق هستند و بخصوص چاقی شکمی دارند، افرادی که بعلت بعضی اختلالات مجبور 
به مصرف بعضی داروها مثل کورتون هستند و یا مبتلایان به بعضی بیماریها مثل آکرومگالی و کوشینگ 

بیش از سایر افراد در معرض ابتلا به این بیماری هستند.

اخراجکارکنانهستهایواقعینیست
گفته می شود: سخنگوی سازمان انرژی اتمی اخبار و شایعات درباره اخراج برخی کارکنان این 
سازمان را غلط و غیرواقعی خواند. بهروز کمالوندی اظهارداشت: سازمان انرژی اتمی ۱4 هزار نیرو دارد و 
از این تعداد سه تا چهار هزار نیرو در قالب پروژه های این سازمان فعالیت می کنند و طبیعی است که یک 
پروژه تمام می شود، عده ای معطل می شوند تا در پروژه ای دیگر یا بخش دیگر به کار گرفته شوند، بنابراین 

انعکاس چنین مطالب منفی در این رابطه اخلاقی و درست نیست.

دیهازامروز2۵۳میلیونتومانمیشود
گفته می شود: رئیس ستاد دیه کشور اعلام کرد: از روز شنبه مبلغ دیه ۲53 میلیون تومان می شود. 
سید اسدالله جولایی در گفتگو با مهر با هشدار به رانندگان در مورد ورود به ماه حرام )رجب( گفت: ۲۱ 
فروردین آغاز ماه رجب از ماه های حرام است که دیه از این روز با افزایشی 3۰ میلیون تومانی به ۲53 
میلیون تومان خواهد رسید که برای پیشگیری از مشکلات احتمالی رانندگان خوب است این افزایش دیه 
را جدی گرفته و جهت دریافت الحاقیه بیمه شخص ثالث اقدام کنیم. وی افزود: هم اکنون 989 راننده 

زندانی در کشور به دلیل عدم توانایی در پرداخت دیه در زندان بسر می برند.

هشدارنسبتبهطغیانمگسهایسفیددرتهران
گفته می شود: سال های گذشته مگس های سفید برای مردم پایتخت مزاحمت های بسیاری ایجاد 
کردند که معاون سازمان حفظ نباتات هشدار داد با آمادگی ایجاد شده برای مبارزه با این پدیده اگر 
مگس های سفید مدیریت نشوند، شاهد طغیان مجدد آنها در تهران خواهیم بود. یحیی ابطالی در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: از هم اکنون برای مبارزه با مگس های سفید که در سال های گذشته مزاحمت های 
بسیاری برای مردم ایجاد کرده بودند، آمادگی لازم ایجاد شده و ابزارها و تجهیزات مبارزه با آنها فراهم شده 
است که شهرداری ها باید هر چه سریع تر نسبت به خرید این تجهیزات و استفاده به موقع از آنها برای 

مدیریت مگس های سفید اقدام کنند.

درآمد۳۰۰میلیوندلاریترکیهازفروشسریال
گفته می شود: صادرات مجموعه تلویزیونی ترکیه در سال ۲۰۱5 به ارزش بیش از 3۰۰ میلیون دلار 
بود. هدف ما رسیدن به مبلغ یک میلیارد دلار تا سال ۲۰۲3 است. دورسون توپچو، معاون رییس اتاق 
بازرگانی استانبول اعلام کرد هدف ترکیه صادر کردن بیشتر سریال های تلویزیونی در سطح جهان است. 
به گزارش مهر به نقل از آناتولی، دورسون توپچو معاون رییس اتاق بازرگانی استانبول که در نمایشگاه 
تلویزیونی و رسانه های دیجیتال »MIPTV« در شهر کن فرانسه شرکت کرده است، گفت: هدف ما این 
است که ترکیه بیشترین سریال های تلویزیونی در سطح جهان را صادر کند. وی ضمن اشاره به این که 
صنعت فیلمسازی ترکیه از لحاظ درام در سطح بسیار پیشرفته قرار دارد، افزود: در صادرات فیلم های درام 
بعد از آمریکا کشور دوم هستیم. بازار ما در این بخش در حال گسترش است. در این اواخر سریال های 

ترکی در شبکه های مختلف تلویزیونی از آسیا تا آمریکای جنوبی در حال نمایش است.

بابکزنجانیفهرستاموالشراتحویلداد
گفته می شود: بابک زنجانی متهم اصلی پرونده نفتی که این روزها حکم اعدام را برابر خود می بیند، در 
تازه ترین اقدام خود و به منظور جبران خسارت و تسویه بدهی، فهرست اموال خارجی را خود به همراه یک 
وکالت بلاعزل به شرکت نفت داد.  رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی با اعلام این خبر به تلاش 
موکلش از ابتدای بازداشت برای جبران خسارت اشاره کرد و گفت: گفته می شود موجبات تخفیف مجازات 
متهم، تلاش برای جبران خسارت وارده است در حالی که موکل این تلاش را دو سال پیش انجام داده به 
طوری که پس از بازداشت و قبل از اینکه حکمی قطعی صادر شود، اموال داخلی خود را در اختیار شرکت 
نفت قرار داد و این نفس تلاش موکل برای جبران خسارت است. وی توضیح داد: به عبارت دیگر بر خلاف 
پرونده های مشابه که تا زمان صدور رأی قطعی، متهمان هیچ مالی را به شاکی رد و منتقل نمی کنند، در 
این پرونده موکل از دو سال پیش و آن هم داوطلبانه طی وکالت رسمی بلاعزل، همه اموال خود را در داخل 
کشور به شرکت ملی نفت ایران منتقل کرد که بنابر اعلام معاون دادستان تهران اموال موکل در داخل کشور، 
دو هزار و 6۰۰ میلیارد تومان ارزیابی شده است. این موضوع نشان از حسن نیت موکل، فقد عنصر روانی 
جرم و مصداق بارز کوشش متهم به منظور تخفیف آثار جرم و اقدام وی برای جبران زیان ناشی از آن است. 
کوهپایه زاده به اقدام جدید موکلش در راستای جبران خسارت و استیفای حقوق بیت المال اشاره کرد و افزود: 
پس از صدور رأی اعدام از سوی دادگاه بدوی، امانتداران زنجانی در کشورهای دیگر، زمینه را برای تعرض به 
اموال موکل مساعد دیدند و با خوشحالی زایدالوصفی از همکاری برای استرداد وجوه و اموال سرباز زدند. در 
همین راستا، موکل به تازگی در جلسه ای با حضور مسئولان دادستانی و شرکت نفت، به طور مبسوط درباره 
اموال خارجی خود صبحت و راهکارهای لازم را برای استیفای اموال خارج از کشور در اختیار گذاشتند و 
به طور مشخص و با جزئیات اعلام کرده که کدام یک از اموال را می توان الان پیگیری کرد. موکل اموال را 

مشخص کرده و راهکارهای لازم را با جزئیات به مسئولان دادستانی و شرکت نفت ارائه کرده است.

نامحــرمانه


